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Bank Gospodarki żywnościowej Spóka Akcyjna 

Bank Gospodarki Żywnościowej 
Spółka Akcyjna 

Biuro Maklerskie 
Punkt Obsługi Klientów 

ul. Poznańska 6, 66-300 Międzyrzecz 

tel. (0-95) 742-15-13 tel./fax (0-95) 742-21-61 

Zapraszamy Państ~a do korzystania z usług pełnozakreso~ego 
Punk~u Obsługi Klien~a Biura :M:aklerskiego B.GŻ.S.A 

o d p o n i e d z i a ł k u d o p i ą t k u w g o d z . 8 . O O - l 6 . 30 
W podstawowej ofercie proponujemy między innymi : 
e Prowadzenie rachunku papierów wartościowych i rachunku pieniężnego. 
e Możliwość składania zleceń w dniu sesji do godz. 10.00. 
e Możliwość podpisania umowy dotyczącej składania zleceń telefonicznych i faksowo 

(codziennie w godzinach 800 - 2P0 natomiast w dniu sesji do godziny 1030 bez ograniczeń). 
e Możliwość składania zleceń podczas dogrywki i na rynku notowań ciągłych (bez dodatkowych opłat). 
e Zawieranie transakcji odwrotnych tj. kilkakrotna możliwość kupna i sprzedaży papierów wartościowych 

podczas tej samej sesji. 
e Obsługa rynku pozagiełdowego CeTO. 
e Zakup papierów wartościowych z odroczoną płatnością. 
e Atrakcyjne stawki prowizji, prowizja liniowa i negocjowana. 
e Oprocentowanie środków pieniężnych, 
e Kredyt na zakup papierów wartościowych oferowany dla Klientów Biura Maklerskiego 

przez Oddział BGŻ S.A. w wysokości 300% posiadanych środków. ._ 
e Zawodowe doradztwo w zakresie obrotu papierami wartościowymi: 

1/ raporty doradcze wraz z rekomendacjami - bezpłatnie _ 
21 opracowywanie analiz rynku papierów wartościowych na indywidualne zamówienie- usługi za odpłatnością. 

e Zarządzanie cudzym pakietem papierów wartościowych na zlecenie. 
e Sprzedaż obligacji Skarbu Państwa. 
e Dystrybucja jednostek uczestnictwa funduszy powierniczych: 

PIONEER, KORONA, ATUT, EUROFUNDUSZ, FORUM, DWS, ABB, ING. 

-
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Międzyuecz, dn. 09 pi!źd7.iemika 199fl roku 

Szanowna Pani 
Anna Kuźmińska-Świder 

Redakcja "Kuriera Międzyrzeckiego" w Międzyrzeczu 

Szanowna Pani Redaktor 

W związku z kończącą się k<1dencją Zarządu (jminy 

Międzyrzecz pragnę serdecznie p1xlziękować Pani i całej redakcji za 

współpracę.. 

Dziękuję za przychylność i życzliwość okazaną zarówno na gruncie 

zawodowym jak i prywatnym. Jestem przekonany, że wspólne 

działania przyczyniły się do rozwoju naszej Bminy oraz carego regionu. 

Licząc na wzajemne zachowanie dobrych wspomnień oraz na 

kontynuację kontaktów życzę samych sukcesów w pracy zawodowej 

oraz pomyślności w życiu osobistym. 

Przewodniczący Zarządu 

~cJ4, 
Władysław Kubiak 

Ukończyli 18 lat 

L Janowski Cezary Andrzej 20. Tarnowski Paweł 
2. Kacprzak Marek Andrzej 21. Kowalik Andrzej 
3. Walas Monika 22. Witasik Katarzyna 
4. Rauchut Lucyna Katarzyna 23. Wołk Marcin Andrzej 
5. Puławski Paweł Piotr 24. Ławecka Ewelina Ewa 
6. Zych Adam 15. Klimaszewska Joanna Katarzyna 
7. Dłużewska Monika Agnieszka 26. Pietrzak Rafał Andrzej 
8. Buchole Piotr 27. Kuczyńska Iwona Maria 
9. Świątkiewicz Agnieszka 28. Pańko Artur Stefan 

10. Banaszkiewicz Katarzyna 29. Puławski Marcin Stanisław 
11. Sulimenko Piotr Daniel 30. Szablewska Anna Krystyna 
12. Olejarz Magdalena 31. Wawrzyńczuk Daria Marta 
13. Lachman Anita Emilia 32. Michalska Beata Maria 
14. Baryga Tomasz Andrzej 33. Mrówka Hanna 
15. Erodziński Krsytian Tomasz 34. Majkut Tomasz Piotr 
16. Kaczmarek Marcin 35. Choruży Anna Sylwia 
17. Sikorski Krzysztof 36. Kozielska Barbara Grażyna 
18. Sikorski Grzegorz 37. Starzyński Bartłomiej 
19. Szysznia Anna Sylwia 

STOPKA REDAKCYJNA: GAZErA PRYWATNA 
RED. NACZ.: Anna Kuźmińska-Świder, 
ZESPÓl RED.: S. Cyraniak, P. Buszewski , J. Dąbrowski, R. Krawiec. K. Kulas. E. Luc, Zb. Melnik, 
H. Rusiecka, B. Rusiecki , M. Sawczyn, D. Sokolowska, l. Stopyra, A. Świder, J. Wiśniewski , 
E. Ziarkowski. 
ADRES REDAKCJI l BIURA OGŁOSZEŃ : ul. Konstytucji 3 Maja 30, tel. 741·18-02. 
Nr konta: BS Międzyrzecz 83670000-72586-27003-1. 
Poglądy wyrażane na lamach "Kuriera Międzyrzeckiego" są poglądami autorów. Za treść agio
szeń nie odpowiadamy. · Ogloszenia: 0,80 z l cm2 czarno-biale , 1,50 z l cm2 kolorowe. 
Redakcja zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów bez wiedzy autora. 
Wykonanie: Studio CD, Gorzów Wlkp., ul. Walczaka 106 teJ. (0-95) 324-383 w.65, (0-90) 646-385. 
Druk: Spin S. C. Gorzów 66-400 ul. Mlyńska 4 tel. (095) 204-935 

Dziękuję wszystkim, 
którzy obdarzyli 
mnie zaufaniem 
i oddali na mnie 
głos w wyborach 

samorządowych oraz 
okazali życzliwość 

w trakcie 
kampanii wyborczej. 
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l. Kaczmarek Marek s. Pawła i Wioletty 
2. Burzyński Michał s. Janusza i Ewy 
3. Stachowiak Patrycja Joanna c. Tomasza i Joanny 
4. U ziębło Maiwina Patrycja c. Sławomira i Renaty Dzt. e et· 
5. Kądziela Norbert s. Roberta i Eweliny 
6. Reszczyńska Aleksandra Ilona c. Kazimierza i Iwony 
7. Sznurowski Filip Mateusz s. Dariusza i Anety 
8. Batura Eliza Ewa c. Mariusza i Ewy 
9. Masiukiewicz Dominik s. Tomasza i Angeliki 

10. Witt Sebastian s. Mariusza i Magdaleny 
1l.Szulikowski Michał Jarosław s. Jarosława i Barbary 
12. Kipran Kamil s. Janusza i Kariny 
13. Kaczmarek Mikołaj s. Andrzeja i Sylwii 
14. Bińczak Daria c. Pawła i Kingi 
15. Potyrcha Jakub Jerzy s. Dariusza i Grażyny 

l. Knych Jan i Leopold Kazimiera 
2. Dwojak Mirosław i Ganczarska Irena 
3. Krzyżanowski Janusz i Kempińska Monika 
4. Andrzejczak Mirosław i Muchajer Agnieszka 
5. Kubiak Robert i Grzyb Anita 
6. Dąbrowski Dariusz i Paczkowska Katarzyna 
7. Chwirot Marek i Maleńczak Renata 
8. Rybarczyk Daniel i Karasil'1ska Anna 
9. Janik Kazimierz i Czujko Barbara 

10. Waloszek Radosław i Wypych Aneta 
11. Teleśnicki Tomasz i Łysko Anna 
12. Straszeski Rafał i Hanke Barbara 
13. Sima Jarosław i Kowal Edyta 
14. Kozłowski Piotr i Bugaj Beata 
15. Bińczak Tomasz i Bock Jolanta 
16. Majkut Dariusz i Kruk Jolanta 
17. Kasprzak Raclosław i Belerzewska Edyta 
18. Dobrowolski Maciej i Mokrzycka Anna 
19. Kaczorek Adam i Kwiecil'lska Iwona 

/ 
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Bolesna 
PraWd·G' 0 

Polskim ''Mr Jl er· 11·, ,, Z wiądcn Jlll f\ JMI 
Wojskowym 

Z BIAŁEJ PODIASKIEJ DO MIĘDITRZECZA Cz. l 

N a wstępie winien jestem czytelnikom wy
jaśnienie, co skłoniło mnie do dość wnikli
wego poznania dziejów PZW "MARIA" i opi
sanie jej historii w innym świetle jak opisy
wana była ona dotąd. Mieszkałem od grud
nia 1945 roku i mieszkam do dziś w Między
rzeczu i na moich oczach rozegrał się dra
mat chłopców z organizacji AK działającej w 
czasie wojny na wschodzie Polski. Przybyli 
do Międzyrzecza w sierpniu i wrześniu 1945 
roku z Białej Podlaskiej jako osadnicy w na
dziei, że znajdą tu spokój, pracę, uzupełnią 
wykształcenie i włączą się w nurt tworzące
go się życia gospodarczego i kulturalnego. 
Niestety, żołnierze partyzanci AK zostali 
uznani przez ówczesne władze za opozycję i 
wrogów Polski Ludowej i również tu na za
chodzie Polski, podobnie jak na wschodzie, 
prześladowani, napiętnowani, zwalniani z pra
cy, ścigani, a często aresztowani i skazywani 
na więzienie. Nie pozostało im nic innego 
jak w konspiracji powoływać organizacje sa
moobrony, które otoczyłyby opieką zagro
żonych kolegów. W Międzyrzeczu powoła-

: na została organizacja PZW "MARIA", przez 
1 organy bezpieczeństwa publicznego i póź
. niej przez masowe środki przekazu nazwana 
l bandą "Maria" i taką również w potocznym 
· określeniu do dziś ta obelżywa nazwa prze-
trwała. Również sama działalność PZW "MA
RIA" w Międzyrzeczu została wypaczona i 
przedstawiona społeczeństwu przez maso
we środki przekazu w fałszywym świetle. Od 
tych bolesnych wydarzeń minęło 50 lat i do
tąd nie ma opracowania, które by historię 
"Marii" przedstawiały obiektywnie. Spróbu
ję więc opisać wydarzenia z tamtych lat nie 
tylko w oparciu o dokumenty procesowe, 
które nie są w pełni wiarygodne, ale odwo
łam się do wspomnień i relacji dziś jeszcze 
żyjących świadków i ofiar, z którymi na
wiązałem kontakt. Niewielu ich pozostało, 
mieszkają dziś rozrzuceni po całej Polsce
w Warszawie, w Białej Podlaskiej, Pozna
niu, nieliczni w Międzyrzeczu. Oto opis 
wydarzeń, które miały miejsce najpierw w 
okolicach Białej Podlaskiej, a następnie w 
Międzyrzeczu. 

Byli żołnierzami Armii Krajowej od 1941 
roku, walczyli z okupantem hitlerowskim na 
Ziemi Podlaskiej w okolicach Białej Podla
skiej, Radzynia Podlaskiego, Międzyrzecza 
Podlaskiego. Wchodzili w skład 9 Dywizji 
Podlaskiej AK dowodzonej przez gen. Lu
::lwika Bittnera ps. "Halka". Obwodem Biała 
Podlaska dowodził mjr Miller. W jednym z 
:>ddziałów 35 pułku piechoty AK w Obwo
:izie Biała Podlaska pełnił służbę ppor. Sta
o.isław Bogdanowicz ps. 'TOM". Członkiem 
<\K był od 1941 r. Początkowo był łączni-

kiem, a następnie dowódcą drużyn dywersji 
kolejowej. (Później "Tom" odegra główną 
rolę w organizowaniu PZW "MARIA" w Mię
dzyrzeczu). 

W lipcu 1944 r. po wkroczeniu na tereny 
wschodniej Polski armii Sowieckiej, a wraz z 
nią Armii Polskiej Beriing a, nic nie zapowia-

"Szary'' 

dało tragedii jaka w niedługim czasie miała 
nastąpić. Oddziały oczyściły przedpole wy
zwalając takie miasta jak Biała Podlaska, Ra
dzyń, Międzyrzec, oraz okoliczne wsie. W 
kilka dni później dowództwo Sowieckie za
prosiło na odprawę dowódców poszczegól
nych oddziałów AK w celu uzgodnienia 
współdziałania w dalszej walce z Niemcami. 
Nie doszło do żadnych uzgodnień. Podstęp
nie wciągnięci zostali aresztowani, natomiast 
ustanowione uprzednio władze samorządo
we i wojskowe w poszczególnych miejsco
wościach zostały rozwiązane, a ich członko
wie również aresztowani. Wkrótce nastąpiły 
masowe aresztowania żołnierzy AK i wywóz
ka w głąb Rosji. Żołnierzom, którym udało 
się uniknąć aresztowań, nie pozostało nic 
innego jak pójść z powrotem do lasu i two
rzyć oddziały partyzanckie samoobrony. Z 
tych niedobitków zostały zorganizowane dwa 

oddziały, jeden pod dowództwem por. "Jary
cha" (Robert Damański), drugi pod do w. por. 
'Toma" (St. Bogdanowicz) . Oddziały te do
konały trzykrotnego odbicia więźniów z wię
zienia w Białej Podlaskiej wypuszczając na 
wolność ponad 110 więźniów. Ostatnia akcja 
na to więzienie dokonana przez 'Toma" mia
ła miejsce w maju 1945 r. Ponieważ uwolnie
ni przez te oddziały więźniowie nie mieli żad
nych szans na bezpieczny żywot na terenie 
Białej Podlaskiej zapadła decyzja przerzuce
nia ich na ziemie Zachodnie. W sierpniu 1945 
r . przystąpiono do likwidacji oddziału 
'Toma", z postanowieniem przerzutu wraz z 
podstawowym wyposażeniem na Ziemie Od
zyskane. Wybór padł na Międzyrzecz. W celu 
rozeznania terenu jeszcze w sierpniu wysła
na została grupa kilkuosobowa m.in. Albin 
Sławikawski ps. "Karaś", Janusz Białowiej
ski ps. "Błażej" Stanisław Prokopowicz -Mi
recki ps. "Stefan", Maria Wolt-Rylska ps , 
"Danuta". Wyżej wymienieni członkowie 
PZW obejmują poniemiecki warsztat mecha
niczny przy ulicy Zbąszyńskiej 6. Warsztat 
został im przyznany jako spółce warsztato
wo-transportowej na nazwisko Wysokiński 
ska. Po załatwieniu spraw z warsztatem Sła
wikawski zameldował Bogdanowiczowi, że 
teren Międzyrzecza jest przygotowany do 
przyjęcia członków Polskiego Związku Woj
skowego. Na początku września 1945 r. "Ka~ 
raś" sprowadził transportem kolejowym z 
Białej Podlaskiej całą rodzinę tj . ojca, matkę 
i 2 siostry. Wraz z nimi przybyło również 
kilku członków PZW min. Franek Sławikaw
ski ps. "Franek" i Zbigniew Perucki, który 
wkrótce zatrudnił się w tworzącym się Po
wiatowym Zarządzie Drogowym. W połowie 
września 1945 r. przybył do Międzyrzecza 
Stanisław Bogdanowicz, a wraz~ nim grupa 
najbardziej zagrożona aresztowaniami żołnie
rzy. W sumie w Międzyrzeczu znalazło się 
ponad 20 członków. W śród nich byli m.in. 
Chrzanowski ps. "Matros", Tomaszewski 
Zbigniew ps. "Kruk", Waszkiewicz Tadeusz 
ps. "Gienek", Mioduszewski Zdzisław ps. 
"Pszczółka", Tokarska Helena ps. "Roma", 
Nazarewicz Jan ps. "Prawdzie", Terech Ta
deusz p s. "Wygnaniec", Greczuk Kazimierz 
ps. "Żubr", Marczuk Józef ps. "Wiśnia", Ka
tarzyna Bogdanowicz - matka 'Toma", oraz 
nieznani z nazwiska żołnierze o pseudoni
mach "Korzeń", "Litrówka" i "Benito". 

Wkrótce przybyli jeszcze do Międzyrze
cza BorowskiJan ps. "Bolek" i Stanisław U ss 
p s. "Szary", znaleźli zatrudnienie w Gminie 
Pszczew "Bolek" jako zastępca wójta, a "Sza
ry" jako urzędnik w Gminie. Wcześniej przy
byli członkowie Związku znaleźli pracę część 
w firmie transportowej Wysokiński, a część 
w administracji np. Stanisław Prokopowicz
Mirecki został zatrudniony jako wójt w Bo
bowicku, a Wolt-Rylska w KPMO jako pra
cownik biurowy. 

Przyjazd do Międzyrzecza St. Bogdano-
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PZW "Gienek", "Konrad", "Korzeń", 
"Wygnaniec" i "Żubr" pracowników 
firmy transportowej. Celem ich wy
jazdu było przywiezienie do Między
rzecza swoich rodzin, broni i innego 
sprzętu. Wysłannicy Bogdanowicza 
po załadowaniu do wagonu z adresem 
firmy transportowej w Międzyrzeczu 
sprzętu i broni zostali w Białej Podl. 
aresztowani. Powiadomiony o zaist
niałym fakcie 'Tom" wyjechał na spo
tkanie do Warszawy z kpt. Stefanem 
Wyrzykowskim ps. "Zenon", który 
przebywał w Białej Podlaskiej. Po na
radzie, wobec zagrożenia aresztowa
niami w Międzyrzeczu, decyduje się 

L---------------:..;.._....:.....__;_-::&:...;......::.:::.:.:..._..::.....::;..;;..__;_..;.;..... _ __;_;....:.:........::..:._~~fi!Dt.::::.....;;o:~.;....J Bogdanowicz na opuszczenie miasta. 
Oddział partyzancki 35 PP Armii Krajowej 

wicza i grupy doświadczonych żołnierzy kon
spiracji zintensyfikował działania organiza
cyjne. Powiat międzyrzecki i miasto otrzy
mał kryptonim "Maria". Utworzono placów
ki terenowe zwane obwodami i rejonami. 

Działania St. Bogdanowicza i jego najbliż
szych współpracowników wpłynęły na pręd
ki wzrost liczby członków PZW. We wrze
śniu i październiku 1945r. do organizacji 
przystąpili : 

Kazimierz Rutkawski przyjął ps. "Bary" -
kierownik Powiatowego Biura Rolnego, Ste
fan Vorbroclt ps. "Kusy"- kierownik Aprowi
zacji i Handlu w starostwie, Nikodem Maj
chrzak - burmistrz miasteczka Brójce, Jan 
Freitag ps. "Szwagier" -•ref. gosp. Komendy 
Pow. M O w Międzyrzeczu, Czesław Plew
czyński - fotograf i daktylaskop Komendy 
Pow. MO Edmund Jarysz- kier. ref. śledcze
go KPMO Bożena Wolniewicz- nauczyciel
ka w KPMO Halina Jakubowska- urzędnik 

starostwa, Stanisław Kędzierski - inspektor 
szkolny, Józef Furmanek- urzędnik ref. woj
skowego w starostwie (ostatni dwaj przystą
pili do organizacji w 1946 r.) 

W listopadzie 1945 r. St. Bogdanowicz zde
cydował s i ę wobec stale wzrastającej liczby 
członków związku, powołać do życia sztab 
PZW. Został on zorganizowany w składzie : 

Stanisław Bogdanowicz ps. "Tom" - ko
mendant obwodu. 

Janusz Białowiej ski ps. "Błażej"- adiutant. 
Kazimierz Rutkawski ps. "Bary"- szef wy

wiadu, do pomocy przydzielono mu ]. Fraj
taga i Cz. Plewczyńskiego. 

Stefan Vorbrodt p s. "Kusy"- kwatermistrz. 
Kwatermistrz Vorbroclt organizuje w Bo

rowym Młynie punkt aprowizacyjny po 
uprzednim zwerbowaniu do organizacji mły
narza Łęckiego. W pierwszych dniach grud
nia 1945 r. na polecenie 'Toma" do Białej 
Podlaskiej wyjechało czterech członków 

W połowie grudnia wyjeżdża do Gdań
ska większość członków konspiracji 

wywodzącej si ę z Białej Podlaskiej . 
W styczniu 1946 r. Stanisław Bogdano

wicz powrócił do Międzyrzecza. Spotkał się 
z K. Rutkowskim i zorganizował nowe do
wództwa związku . Komendantem obwodu 
"Maria? mianował Kazimierza Rutkowskie
go. Sztab tworzyli : Jan Frajtag - wywiad, 
Stefan Vorbrodt- kwatermistrzostwo. Męża
mi zaufania zostali : Józef Furmanek - kapi
tan WP w stanie spoczynku i Stan isław Kę
dzierski- inspektor szkolny z Międzyrzecza. 
Opiekę nad nowym dowódzh'lem Bogdano
wicz powierza Zbigniewowi Peruckiemu, któ
ry przebywał w Międzyrzeczu do kwietnia 
46 r. Zagrożony aresztowaniem przez UB 
był zmuszony opuścić Międzyrzecz. 

St. Cyraniak 

W następnym odcinku działalność "mafii 
Downara" - mordy i aresztowania. 

Serclecznie dziękuję Pani J . Patorskiej i pracowni
~, kom muzeum za pomoc w zorganizowaniu pleneru ma

larskiego na dziedzińcu zamku oraz Pani dyr. J. Pacho
lak i pracownikom MDK za pomoc w zorganizowaniu 
wystawy poplenerowej i aukcji prac dziecięcych i mło
dzieżowych. 

Kampania wyborcza jest czasem, w którym należy pod
jąć próbę dokonania czegoś pożytecznego na rzecz lo
kalnej społeczności. 

Sojusz Lewicy Demokratycznej w Między
rzeczu dziękuje wszystkim mieszkańcom, 
którzy wzięli udział w wyborach samorzą
dowych i oddali głos na kandydatów lewi
cy do Rady Gminy i Rady Powiatu w Mię

dzyrzeczu 
Dzięki wymienionym powyżej osobom w przypadku 

Unii Wolności ta próba zakończyła się powodzeniem. 
Bez ich bezinteresownego zaangażowania byłoby to 

niemożliwe . 

Felnornocnik 
Powiatowego Komitetu 

Wyborczego Unii Wolności 
Andrzej Świder 

Wszystkim którzy ll.X.l998 r. 
oddali swój głos na mnie- dziękuję. 

Bezpartyjna popierana przez 
Związek Nauczycielstwa Polskiego 

Alicja Witter 

podziękowanie 

Za Sztab Wyborczy SLD 
w Międzyrzeczu 

Zenon Wojciechowski 

Mieszkańcom 
Międzyrzecza i powiatu między

rzeckiego, którzy oddali głos na kan
dydatów z listy 

Unii Wolności 
w wyborach do rad samorządów 

terytorialnych składa serdeczne 

Powiatowa Komisja Koordynacyjna Unii Wolności 
w Międzyrzeczu 
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Lekarz INTERNISTA 
KATARZYNA TUBIS-WŁODĄRSKA 

-PR2YJMUJE W GABINECIE: 
UL. 30 STYCZNIA 47 (BUDYNEK "POLONII") 

FONIEDZIAŁEK i ŚRODA OD 16°0 - 17°0 

SOBOTA OD 12°0 DO 13°0 

TEL. 7 42-00-85 

-WIZYTY DOMOWE CODZIENNIE 
TEL. 742-18-35 

-WYKONUJE BADANIA: E.K.G. - SERCA, CIŚNIE-
NIA, GLUK02Y WE KRWI 

(TAKŻE W DOMU CHOREGO) 

. Gabinety LekaPskie 
I(Oft!iłYtiiCii S·go Maja l& 

ietelfl 
~ć h1rorn~acii codziennie tel. 74123-92 godz. 8.00-18.00 

· Jarmużek · specjalista chorób wewnętrznych, 
godz. 15.30 • 17.30 

med. Krzysztof Chrobrowski · specjalista ortopeda-traumatolog, 
.. stawów biodrowych dzieci i dorosłych, ortopedia dziecięca, 

.. co drugi wtorek godz. 15.30-17.30, konieczna rejestracja tel. 41.23-92 

* lek. med. Franciszek Weryszko · okulista • leczenie schorżeń oczu, 
korekcja wad wzroku, leczenie zeza, ocena dna oka, 
czwartki godz. 16.00-18.00 

* lek. med. Stanisław Dejnowicz · specjalista ortopeda •· trą~imiltlplóg, 
poniedziałki godz.15.30-17.30 · · 

Polecam usługi fryzjerskie z dojściem 
do klienta. Zgłoszenia przyjmuję 

codziennie wieczorem po 19.00 
pod nr tel. 742- Ol- 56 
Zachodnia 7/17. Ceny konkurencyjne. 

Barbara%J~l.~~owicz 

Gab~ . ~ogiczny 
6.00 

ZAMiENifi MiEszkANiE 2..-pokojowE z kucHNiĄ i 
łAziENkĄ, 56 M2 w KAlsku k/M.-cZA 
NA 1..-pokojowE z OGRZEWANiEM piEcowyM w M.-czu. 

Zamienię mieszkanie spółdzielcze 
55 m 2 we Wrześni na podobne 
w Międzyrzeczu bądź okolicy 

Ce•••r••••• 
Najtańszy wybór t(\nc\(\rc\ c\(\rc\ panorama fi" •r· · 

f 'Ł\Z- s st(\t\ • . 
= 66-300 Międzyrzecz _ y.l;:,\11l 1~1 ,6\1'l tr«lZ- Pl l ._ KB E 
: ul. 30 Stycznia 55 ~~u~1~clt- \Z aS mo VEKA · ~ . 
r teł. (095) 7 420612 \)ece deceonineK ~T~Rł;:;fA~~~ 
l ' 
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Po okresie ciszy i spokoju /wakacje/, po okresie przedwyborczych 
haseł , obietnic bez pokrycia, śmiesznych a czasem wręcz bezrozum
nych wystąpień, doczekaliśmy się 28 najbardziej popieranych przez 
wyborców / a więc przez nas/ radnych. Zestawienie wyników wybo
rów z 11 października wygląda następująco : 

Do Rady Miejskiej w Międzyrzeczu zarejestrowano 16 list kandy
datów zgłoszonych przez 4 komitety wyborcze -łącznie 135 kandy
datów. Utworzono 5 okręgów wyborczych dla wybrania 28 najmą
drzejszych, najlepszych, najbardziej uczciwych, czyli tych, którzy 
wszystko mają N A]. 

Uprawnionych do głosowania było 18.27 4 osoby, udział w wybo
rach wzięło 7.966 osób, to jest 43,59%. 
Wybraliśmy następujące osoby: 

1. ATAMAN Jarosław, lat 29, sołtys w Kęszycy, AWS 
2. BARClYCKI Zbigniew, lat 42, nauczyciel, SLD 
3. BIEDZIAK Barbara, lat 49, prezes Spółdzielni Usługowo-

Wytwórczej SP, SLD 
4. ERODZIŃSKI Grzegorz, lat 41, inspektor US i rolnik, SLD 
5. BUJAŁSKA Barbara, lat 45, lekarz, AWS 
6. CHAMIENIA Wiesława, lat 57, nauczyciel, SLD 
7. CZAPNIEWSKA Ewa, lat 45, nauczyciel, SLD 
8. CZOP Bogusław, lat 33, inspektor US, AWS 
9. DŻUMAGA Jerzy, lat 41, Pomorski Bank Kredytowy, SLD 
10. JARNUT Ireneusz, lat 52, nauczyciel, rolnik, UW 
11. KAMINIARClYK Edmund, lat 43, zakład prywatny, AWS 
12. KOZIŃSKI Adam, 'lat 42, v-ce burmistrz, UW 
13. KUBlAK Władysław, lat 52, burmistrz, SLD 
14. KUFEL Jerzy, lat 55, emeryt wojskowy, SLD 
15. LECHERT Maria, lat 54, nauczyciel, SLD 
16. ł.ĄCZKOWSKI Marian, lat 49, Zakład Energetyki, SLD 
17. MARZEC Krzysztof, lat 34, nauczyciel, AWS 
18. ONYSZCZUK Bolesław, lat 62, zakład prywatny, SLD 
19. PAWUSZAK Kazimierz, lat 47, zakład prywatny, SLD 
20. PUCHAN Kazimierz, lat 48, były przewodniczący Rady, SLD 
21. ROJEK Roman, lat 43, zakład prywatny, AWS 
22. RÓiYCKI Jerzy, lat 52, lekarz, SLD 
23. STANKIEWICZ Emil, lat 45, rencista, AWS 
24. ŚWIDERSKA-ROSÓŁ Mirosława, lat 45, Bank Spółdzielczy, SLD 
25. ŚWIDER Tadeusz, lat 42, przewodnik P1TK, AWS 
26. SZCZUCKI Zygmunt, lat 65, rencista, AWS 

27. WI1WICKI Stanisław, lat 52, sołtys Kaławy, SLD 
28. ZIMOCH Zdzisław, lat 52, sołtys Bukowca, Przymierze 

Społeczne 
Podział mandatów jest następujący : SLD - 16, AWS- 9, UW- 2, 

Przymierze S - l. 
Najstarszy radny- 65 lat, najmłodzszy- 29. Średnia wieku 47lat. 

9 radnych było już radnymi pierwszej lub drugiej kadencji. I na dzień 
dzisiejszy tylko tyle można powiedzieć o radnych . Dla feministek 
zaznaczę, że radnymi jest 6 kobiet. Oddaliśmy głosy następująco : 
najwięcej głosów oddano na obecnego Burmis trza p. Kubiaka -
363. Powyżej 200 głosów otrzymali : p. Marzec -279, Puchan- 271, 
Koziński- 235, Bujałska- 222, Pawliszak- 220, Świderska-Ro
sół- 218. Najmniej głosów otrzymali pp.Barczycki i Kufel-73 . 

Na pozostałe informacje poczekamy do pierwszej sesji, która od
będzie się pod koniec października, a termin wyznaczy przewodni
czący Sejmiku w Gorzowie p. Kochanowski. 
Wybieraliśmy także radę Powiatu Międzyrzeckiego. Tworzą go 

gminy Bledzew, Międzyrzecz, Przytoczna, Pszczew, Skwierzyna i 
Trzciel. Wybieraliśmy w 5 okręgach, łącznie 30 radnych. Kandyda
tów było 152. Uprawnionych osób do głosowania było 43.205. Gło
sowało 21.120 osób, czyli 48,66%. W Radzie Powiatu Międzyrzeckie
go zasiądą następujący radni z naszego okręgu (okręg 2 i 3) pp. 
Biernat Władysław (UW), Czyż Bogdan (SLD), Gandurska Ewa 
(Przymierze Społeczne), Jankowski Dariusz (AWS), Jarmu
żek Piotr (SLD), Kiziukiewicz-Piotr Barbara(AWS), Kołodziej 
Piotr (AWS), Lamcha Mieczysław (SLD), Odziomek Kazimie
ra (UW), Ratajczyk Zofia (SLD), Rojek Lech (SLD), Rusiecki 
Bohdan (AWS), Witter Alicja (SLD). Łącznie SLD posiada 13 
mandatów, AWS- 9, UW- 3, Przymierze- 5. 

Radnych z Międzyrzecza jest trzynastu. Może to i dobrze, ja w 
pechową"13" nie wierzę. Może tych 13 "sprawiedliwych" nie będzie 
kierowało się interesem partyjnym, może zgodzą się z wyborcami, 
którzy w znacznej większości wybierali ludzi, a nie partie. Niech się 
kłócą w sejmie, no ostatecznie w sejmiku- ale nie w Radzie Powiatu. 
Tu jest mało miejsca, albo wcale go nie ma, na polityczne, niczym 
nie uzasadnione, 

(chyba tylko partykularnym interesem partii, lub wypaczoną am
bicją), wątpliwe jeśli idzie o mądrość wystąpienia . N o, ale może to 
tylko pobożne życzenia. Zobaczymy, co z tego będzie. 

Wybory do Sejmiku nie są dla nas międzyrzeczan zbyt udane. Z 
Międzyrzecza nikogo nie mamy (to są dane - w chwili gdy piszę -
jeszcze nie potwierdzone oficjalnie) . Z powiatu radnym został p. 
Edward Fedko, burmistrz Trzciela. 

To chyba wszystko na dzień dzisiejszy. Terminów sesji nadal nie 
mamy. Wszelkie spekulacje są możliwe . Poczekajmy na sesję, na 
wybory burmistrza, starosty i przewodniczących rad. Do tego cza
su pozdrawiam Czytelników, życząc udanego grzybobrania. 

Maciej Sawczyn 

W roku ubiegłym weszła w życie ustawa o 
przekształceniu prawa użytkowania .wieczyste
go przysługującego osobom fizycznym w pra
wo własności. W ten sposób spełnione zostały 
oczekiwania użytkowników i żądania wielu śro
dowisk. Niestety ustawa w praktyce okazała się 
tworem niedoskonałym. Po analizie zgłoszonych 
wątpliwości i zastrzeżeń Parlament ponownie 
zajął się ustawą. Tak powstał projekt zmian, nad 
którym odbyło się w Sejmie pierwsze czytanie. 
Co my, posłowie , zamierzamy uściślić lub zmie
nić? . Prawo do składania wniosków o przekształ
cenie przysługiwać będzie nie tylko nabywcom, 
ale również tym, z którymi zawarta została umo
wa o ustanowieniu · użytkowania wieczystego. 
Także właściciele lokali mieszkalnych będą 
mogli żądać przekształcenia przysługującego im 
udziału w prawie . użytkowania wieczystego nie
ruchomości w prawo własności, pod warunkiem 
złożenia stosownego wniosku przez wszystkich 
współużytkowników wieczystych ' danej nieru
chomości. A jeżeli ktoś odmówi? Wtedy pozo
stałym dane jest prawo odwołania się do sądu , 

Własność bez wątpliwości 
który za osobę odmawiającą wyrazić może zgo
dę na zgłoszenie wniosku o przekształcenie. 

Przestanie budzić wątpliwość kwestia zalicza
nia okresów użytkowania wieczystego. Wnio
skodawca na pewno będzie mógł zaliczyć okre
sy korzystania z prawa użytkowania wieczyste
go przez swoich poprzedników. Ustawa potwier
dzi także prawo spadkobierców do zgłaszania 
wniosków. 

Zmianie ulec ma sposób obliczania opłaty za 
przekształcenie. Wysokość opłaty rocznej rów
na będzie wysokości opłaty rocznej z tytułu użyt
kowania wieczystego za 1997 r. lub 1998 rok. W 
grę więc wchodzić będzie opłata rzeczywista, a 
nie naliczana. Oznacza to mniejszą opłatę za 
przekształcenie dla osób korzystających z ulg 
w rocznej opłacie za użytkowanie wieczyste. 

Ponadto powiększymy katalog uprawnionych 
do przekształceń nieodpłatnych o osoby, które 

wniosły jednorazową opłatę za cały czas użytko
wania wieczystego lub wniosły czynsz symbo
liczny przewidziany w dekrecie z 1945 r. o wła
sności i użytkowaniu gruntów m. st. Warszawy. 

Projekt zmian przewiduje takie określenie 
terminów opłat za przekształcenie i podstaw 
ustanowienia hipoteki zabezpieczającej te należ
ności. Przepisy ustawy stosowane będą dodat
kowo do osób fizycznych, które nabyły bądź 
uzyskały prawo użytkowania wieczystego już po 
l stycznia 1997 r. a przed l września 1998. 
Podkreślam jednak, iż są to propozycje zmian 

w ustawie. Sądzę, iż nowela tej treści wejdzie w 
życie jeszcze w tym roku. Dzisiaj zdaję Państwu 
relację z proponowanych zmian. O ostatecznym 
kształcie tej zmiany zapoznam 
Państwa jak tylko ustawę przyjmie Senat a 

Prezydent podpisze. 
Poseł Jerzy Wierchowicz 
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-Na pani pieczątce lekarskiej znajdu
je się napis - specjalista rehabilitacji me
dycznej. Przyznam, że po raz pierwszy 
spotykam się z taką specjalizacją. Pro
szę o wyjaśnienie czytelnikom KM czym 
właściwie zajmuje się lekarz o tej spe
cjalności. 

-Tak, jest to niezbyt popularna specjaliza
cja. W gminie Międzyrzecz, a myślę że i w 
przyszłym powiecie, będę jedynym lekarzem 
o tej specjalności. Zajmuję się, najogólniej 
mówiąc, rehabilitacją pacjentów z różnymi 
schorzeniami. Słowo rehabilitacja oznacza 
zespół działań mających na celu przywróce
nie pacjenta do możliwie pełnej sprawności 
w sensie medycznym, psychologicznym i 
społecznym. 

Historia rehabilitacji medycznej sięga roku 
1918 czyli końca I wojny światowej, kiedy 
wielu młodych ludzi w wyniku działań wojen
nych stało się kalekami. Należało podjąć ta
kie działania aby na nowo mogli służyć spo
łeczeństwu. Rozwój nowoczesnej rehabilita
cji medycznej to lata 50-te i 60-te, kiedy to 
rozwinęła się m.in. polska szkoła rehabilita
cji. Takie nazwiska jak : prof. W. Dega -wy
bitny ortopeda, prof. A Weiss- dyrektor ze
społu rehabilitacyjnego w Konstancinie zna
ne są na całym świecie. 

- Koga mogą objąć zabiegi rehabilita-
. ? CYJne • , 
- Zabiegami rehabilitacyjnymi możemy 

objąć każdego pacjenta dorosłego i dziecko 
niezależnie od schorzenia, na jakie cierpi. 

1Zabiegi rehabilitacyjne są korzystne dla każ
idego, komu potrzebne jest usprawnienie wła
~snego ciała np. : po zabiegach chirurgicz
f:nych, ortopedycznych, z dolegliwościami 
(neurologicznymi. Pracujemy też z dziećmi 
~mającymi wady postawy, z osobami cierpią
[cymi z powodu otyłości czy nadciśnienia. 
;świetne rezultaty obserwujemy też u osób 
~żyjących w permanentnym stresie. 
~ - Jakie zabiegi mogą pomóc pacjen
dom? 
1: -Prowadzę na co dzień Poradnię Rehabili
~tacyjną w międzyrzeckim szpitalu . Zgłaszają 
::się do mnie pacjenci ze skierowaniami, a więc 
f.już zdiagnozowani. Zlecam im więc odpo
wiednie zabiegi, z których korzystają w przy
rszpitalnym zespole rehabilitacyjno - fizyko
;terapeutycznym. Często jednak przyczyna 
: dolegliwości nie jest jasna, potrzebny jest 
(więc dokładny wywiad i dodatkowe badania, 
laby ją ustalić i dostosować proces rehabili
:tacji do potrzeb pacjenta. Zabiegi te to : kine
lzyterapia (leczenie ruchem ) fizykoterapia 
:lub hydroterapia. Oczywiście idealna sytu
:acja byłaby wtedy, gdyby pacjentem mógł 
rzająć tzw. zespół rehabilitacyjny składający 
Lsię nie tylko z lekarzy ale również z psycho
·loga, socjologa, pracownika socjalnego oraz 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

instruktora terapii zajęciowej. Wtedy można 
by mówić o pełnej rehabilitacji, której defini
cję podałam na początku. Muszę podkreślić, 
że rehabilitacja prowadzona jest równolegle 
z leczeniem farmakologicznym. 

-Zabiegi, o których mówiła pani przed 
chwilą prowadzone są jedynie w syste
mie ambulatoryjnym tzn. pacjent musi 
dotrzeć na fizykoterapię. A co z tym, któ
ry nie może, bo np.: daleko mieszka lub 
nie ma kto go przywieźć ? 

- Niestety, to właśnie jest problem, że nie 
wszyscy pacjenci mogą korzystać z tych za
biegów z różnych zresztą przyczyn. 

- Czyżby nie wszystkim zależało ? 
-N a szczęście świadomość znaczenia dzia-

łań rehabilitacyjnych wśród pacjentów znacz
nie wzrasta. Nieliczni wykorzystują swą nie
sprawność, aby uzyskać rentę. Ludzie chcą 
być sprawni, aby jak najdłużej funkcjonować 
samodzielnie. Dlatego uważam , że system 
ambulatoryjny nie wystarcza. W Międzyrze
czu powinien zostać zorganizowany oddział 
rehabilitacyjny z pełnym zakresem usług. 
Powstanie takiego oddziału w międzyrzec
kim szpitalu jest według mnie konieczne. 
Pacjenci po różnego rodzaju zabiegach i ura
zach zalegają na oddziałach do tego nie prze
znaczonych, bo tam prowadzona jest ich re
habilitacja. A powinni oni być kierowani na 
oddział rehabilitacyjny odpowiednio przysto
sowany i wyposażony. W takich warunkach 
proces rehabilitacji mógłby przebiegać wła
ściwie. Konieczność powstania takiego od-
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działu wynika nie tylko z wielkości naszego 
miasta, gminy, a w przyszłości powiatu, ale 
również z dużej odległości od tego typu pla
cówek ( Gorzów, Zielona Góra) . Przede 
wszystkim wynika ona ze wzrostu potrzeb. 
Nie wiem czy czytelnicy KM zdają sobie spra
wę z tego ile zabiegów wykonuje się na fizy
koterapii w szpitalu ? Otóż jest to kilka tysię
cy zabiegów w miesiącu . A potrzeby ciągle 
rosną . 

- Może rehabilitacja nie ma odpowied
niej siły przebicia dlatego, że jest mało 
efektowna a bardzo czasochłonna. Chi
rurg coś wytnie, przeszczepi czy przy
szyje i efekty widać natychmiast. 

-Tak chyba po trosze jest. My, ludzie zwią
zani z rehabilitacją medyczną, pracujemy 
cierpliwie w ciszy i spokoju. Efekty naszych 
działań widoczne są po wielu tygodniach, 
miesiącach, a nawet latach zabiegów uspraw
niających. Korzystając z okazji chciałabym 
podziękować wszystkim darczyńcom, którzy 
dotychczas wspomagali finansowo zakup la
sera. Ważni są również ludzie fachowo przy
gotowani do wdrożenia procesu rehabilita
cyjnego. Tacy ludzie pracują właśnie w ze
spole fizykoterapeutycznym międzyrzeckie
go szpitala. Są to osoby nie tylko kompetent
ne i cierpliwe ale przede wszystkim życzli
we pacjentom i oddane swojej pracy. 

-Wszystko zapewne rozbija się o pie
niądze? 

- Tak, one są ważne, ale w perspektywie 
czasowej koszt urządzenia oddziału rehabi
litacyjnego może okazać się niewielki, w po
równaniu z kosztami leczenia pacjentów np. 
przewlekle chorych, a nie poddanych reha
bilitacji. Jest to ważne szczególnie w obliczu 
czekającej na wszystkich reformy służby 
zdrowia i ubezpieczeń społecznych. 

- Dziękuję za rozmowę i życzę realiza
cji ambitnego planu. 

A. Kuźmińska-Świder 

Kr>wiodawst\vo tria 4Ó lat 
:W listopadzie tego roku obchodzone będz~e 40-lecie Honorowego Krwiodawst'fa w 
Polsce. > • , w' . , • 1 , ,;"'iJ!i:· . .;l;:;, ,;;>" 
W Międzyrzeczu także mamy honorowycli dawców krwi. Opiekę na co dzień pau r)lię-
dzyrzeckimi i re}t:mowymi dawcami krwi sprawuje z ·Urzędu kierowniczka Zarządu 
Oddziału Lokalnego PCK w Międzyrzecz~ Pani Helena Klupsch. , 

I)~isiaj kilkazdań o tym b,ardzo aktyw~~ w środowiskuhonor,2:yvych dawc~ł' -~.łYi 
· przyPĆK człowieku,pbecnie .ppłk rez. w'stani~ spoczynku G~esłaiVie .• M~koł~~~i~~' 
inicjatorze i założycielu pierwszego Klubu HDK przy ZSH1R w BobowiCku.;w ~mu 
13.12.1974 r. Oraz innych Klubów RDRdziałających na terenie Zarządu 09:.~ziału 
Lokalnego Folskiego Czerwonego Krzyża. · . ·· . . ·. · 

W rejonie Międzyrzecza działa 7 Klubów zrzeszających honorowyc;h dawcó~ krw.~ 
i Młodzieżowj Klub' HDK•przy ZSRw Bpbbwicku: , . : · , · 
Klub HDKprzy stacji PKP, Klub ZDZ, Klub HDKprzy PPHiU "Rempol",Klub·HDK 

przYPCK, Klub "Wiarus" przy J. W w Skw~erzynie oraz Klub HDK przy GFM w Skwie-
rzynie. . . . 

W:y,*ej wymienione KlubyHJ:łK prz:y Z~r~ądzie Oddziału Lokal~,?:ęgo PCK \1\.'. ~~ęd"~~- : 
rzeczu w latach 1974-1998 r. oddali ogółe~ 9.038.354 ml krwi . Bi~fąc pod uwę:9ę ' ~I1,(l
Ćzeriie honorowego krwiodawstwa dla nitowania zdrowia i życia tysięcy ludzi, ,s~r
deczhie pragniemy podziękować wszystkim krwiodawcom zrzes,zonyin i niezrzeszo-
nym za ich humanitarną poĘ>tawę tej jedynej kropli życia- ja~ąjest KREW ' · 

Z czerwonokrzyskim pozdrowieniem 
·: Rejonowa Rada d/s)Honoro~~go wioda 

w Międzyrzeczl?-" 
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Kandydaci AWS biorący 

udział w wyborach 
samorządowych, składają 

serdeczne podziękowania 
wszystkim, którzy im 

za ufali i oddali na nich 
swój głos. 

KOMITET WYBORCZY AWS 

K"clu-in'fHt JC"~~ic"m 
+ltltnit i jltlite:zJts(aUJ"UJi 

/tO ił" m 
HJS~'fsłkill(J" najlllps~ll(J"~ 
~u;i" ~~J'"wia i splllnillnia 

mał'~llń 

~ "ka~ji 1/.0-lllcia 1'";i'tcia 

mal;illńskill(J" 

;i'tc~q 

'J-:l i Q.d -:l. Q. wsptftma(;icnkami 

i wnukijl1.iclta(, Ku6a 

Hurtownia metalowa 

ul. Konstytucj i 3 Maja 16 
tel. /fax (095) 741-21-51 l tel. 0601 78-85-84 

Autoryzowany przedstawiciel firmy 

~ 
Poleca: gwoździe, nity, śruby, kołki , kątowniki 

ciesielskie, tarcze, wiadra, taczki , łopaty, siatki, 
piece, silikony, piany, kleje, żeliwo, wiertła. 

CENY PRODUCENTA, 

WŚRÓDWIELU 
JEST TYLKO JEDEN 

Z CKAZJI 

90 !?OCZJV I CY U!?OOZIJV 

KOCHAJV EJ MAMIE, ~ABCI 
I P RABABCI 

WA LE'RII ()ocz 
DUŻO ZDROWIA, 

SZCZĘŚCIA , S AMYCH 

POGO[)JV YCH I !?AOOS JV YCH 
[)JVI 

ŻYCZĄ 

CÓRKA 
WNUKI I P!?AWJVUKI 

GABINET ''11/TA'' 
- TERAPIA ŚWIATŁEM SPOLARVZOWANYM 

w zakresie: • dermatologii • reumatologii • fizjoterapii 
• chirurgii • traumatologii • kosmetologii 

- MASAŻ HAND MASSAGEREM 
• rehabilitacja • odchudzanie • odnowa 

- ELEKTRONICZNY POMIAR CIŚNIENIA KRWI, TĘTNA 
-ELEKTROAKUPUNKTURA 
66-300 MIĘDZYRZECZ, ul. Wojska Polskiego 22, teł. 741-46-61 

pn-wt-śr-cz 15.00 do 18.00 pt 11.00 do 17.00 
możliwość wizyt domowych 
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CENTRUM TECHNICZNE 

Buo -~1smz s.c. 
Ul. KonstyLUcji 3 Maja 2 (w pod rzu G -u) 
óó-300 Mi~.~;yrzec7 TEL. 0-95) 742-22-08 

a lmtalacje m iet/;:icme co 
a Kotły KIIWWe, olejowe, węKimve. elektryczne 

U Grzejniki C O a Otuliny term oizalncJjn e 

.. . t o mn ie g n e jel 

a Zawory kulowe a Po mpy U Filtry do wot{V 

~/:Ja f erie. cera 1uiku sunitarn u a:F' Kabiny n a t ryskowe 

a::F' ł'okrj'ciu dach owe AOt..WJNC" ~ Prep~rwowe ogr::ewac:e woc~r 

a::F /u,:, lali t Lje .WlłiiUd;:.ie/ue~o IIIOIIIUŻII ~ rln fl fura Sll11 i 1uru a 

HURTOW lA ELEKTROI STALACYJNA 

R o JA no 
~ Armatura sanitarna - 5% upustu 

Z a pras z a my 
Pn- Pt 7 :..::.__ __ "16.:_:_ 

Sob 8~- "13~ 

Gabinety Lekarskie "MEDIKUS" 
lekarz internista Ryszard Lis 

Diagnostyka i terapia w systemie komputerowym: 
USG Oama brzuszna, miednica mniejsza, tarczy
ca, jądra); EKG komputerowe (serce) ; PEF (płu
ca), poziom cukru we krwi, porady lekarskie, bada
nia okresowe, farmakoterapia, ziołolecznictwo . 

USG 
CODZIENNIE 

ZBĄSZVNEK, ul. Chrobrego 7, tel. (0-68) 84-94..()4 

w SOBOTY od godz. 900 

MIĘDZVRZECZ, ul. 30 stycznia 80 
(naprzeciwko Dworca PKP) 
tel. (0-95) 7411091,7411043 
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Po rozmowach z wieloma mieszkańcami 
naszego miasta postanowiłem w poniższym 
tekście przedstawić Państwu moją walkę o 
kupno naszego mieszkania. Ponieważ jest to 
mieszkanie zakładowe, a takich w Między
rzeczu jest jeszcze bardzo dużo, wielu więc 
mieszkańców będzie zapewne zainteresowa
nych wykupem własnego mieszkania. Spra
wa jest o tyle trudna dlatego, że administra
tor, który nie budował zresztą tych mieszkań 
z własnych pieniędzy, nie chce ich sprzedać . 
Otóż w marcu 1997 roku zwróciliśmy się z 

wnioskiem do dzierżawcy majątku Skarbu 
Państwa o przekazanie gminie tych miesz
kań lub sprzedaż według wartości wyceny. 
Nie jest nam znany żaden przypadek aby kto
kolwiek otrzymał odpowiedź na piśmie, pro
ponowano nam natomiast kupno tych miesz
kań po cenach rynkowych, czyli 900-100 zł/ 
m2. Ponieważ na nasze prośby i monity nie 
otrzymaliśmy satysfakcjonującej odpowiedzi 
w listopadzie 1997 roku zwróciliśmy się do 
Ministerstwa Skarbu Państwa (około 100 
wniosków) z prośbą o sprzedaż zajmowanych 
mieszkań pisząc m. innymi " .... bardzo prosi
my o przychylne załatwienie naszej prośby, 
niech chociaż w ten sposób otrzymamy moż
liwość stania się właścicielami cząstki mająt
ku państwowego, który; wspólnie tworzyli
śmy naszą pracą. W innym przypadku sta
niemy się czynszownikami jednego właści
ciela. W imię sprawiedliwości dzisiejszej pro
simy o akceptację naszego wniosku". 

Po trzech miesiącach i zrobieniu trochę 
szumu dyrektor Delegatury Ministerstwa 
Skarbu Państwa w Szczecinie odpowiedział 
" .. . informuję, iż podmiotem uprawnionym do 
podjęcia decyzji w tej sprawie jest przedsię
biorstwo PPHiU i obecnie tylko ono może 
być stroną umowy sprzedaży" . 

Nie zgadzając się z odpowiedzią Delega
tury i traktującjako lekceważące odepchnię
cie sprawy skierowaliśmy nasze kroki do 
Rzecznika praw obywatelskich oraz Urzędu 
Mieszkalnictwa pisząc m.in. "Delegatura 
przyjęła stanowisko korzystne dla przedsię
biorcy a ponad dwustu najemców skazanych 

zostało na łaskę i niełaskę administratora 
(możemy tylko płacić czynsz i cicho sie
dzieć). I es t to również niesprawiedliwe z tego 
powodu, że czujemy s ię współinwestorami 
tych mieszkań . W momencie prywatyzacji 
nie zapytano nas, czy nie chcemy wykupić 
tych mieszkań wedługwartości wyceny. Nie 
jest to przecież majątek produkcyjny nie
zbędny w działalności zakładu. W decyzji pry
watyzacyjnej nie wolno było w 1971 roku 
przekazywać mieszkań z lokatorami. Rozu
miem stanowisko administratora, który czu
je się zagrożony tym, że może pozbyć się 
kury znoszącej złote jajka. Spłacając raty le
asingowe czynszem z naszych mieszkań za 
kilka lat będzie dyktować warunki korzyst
ne tylko dla jednej strony. Doskonale rozu
miem postawę i stanowisko dyrektora firmy, 
ponieważ walczy o swój prywatny w przyszło
ści majątek. Dziwi mnie natomiast stanowi
sko Ministra Skarbu Państwa, że przedkłada 
interes jednego właściciela ponad sprawę 
około 250 najemców lokali. .. Bardzo prostym 
mechanizmem jest doprowadzenie firmy do 
upadłości, wykupienie majątku za małe pie
niądze i stanie się wielkim prywatnym czyn
szownikiem. To jest nie tylko niesprawiedli
we, to jest również nieuczciwe. proponowa
nie zaś wykupienia naszych mieszkań bez 
aktu własności uważam za nieporozumienie 
i skandal..." 
Odpowiedź nadeszła dosyć szybko i oto co 

Rzecznik pisze : 
"Odpowiadając na list skierowany do RPO z 

przykrością informujemy, że Rzecznik nie może 
przyjść z oczekiwaną pomocą. Wskazać należy, 
iż sprzedaż lokali lub budynków odbywa się na 
podstawie umowy cywilnoprawnej. W świetle 
aktualnie obowiązujących przepisów prawa 
najemcy lokalu nie przysługuje roszczenie o za
warcie z właścicielem umowy -sprzedaży zajmo
wanego lokalu. Niestety, Rzecznik również nie 
dysponuje żadnym nadzwyczajnym środkiem 
prawnym, za pomocą lltórego mógłby skłonić 
właściciela (dysponenta) do sprzedaży lokali na 
rzecz najemców lub do nieodpłatnego przeka
zania ich na rzecz Gminy Międzyrzecz. 
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jednocześnie pragniemy poinformować, Żt 
do Rzecznika Praw Obywatelskich wpływa wie 
Ze skarg dotyczących prywatyzacji zasobóu 
mieszkaniowych. W wystąpieniu do Prezesc. 
Rady Ministrów Rzecznik wskazał, iż prywa 
tyzacja zasobów mieszkaniowych jest prowadza 
na w sposób Przypadkowy i nie istnieje żadnc. 
spójna koncepcja owej prywatyzacj i. Przypad· 
kowe i nieskoordynowane działania legislacyj
ne w owej sprawie doprowadziły zaś do sytu· 
acji, w której obowiązujące prawo postrzega· 
n e j est przez zainteresowanych obywateli jak c 
głęboko niesprawiedliwe. Obywatele ci bowiem 
zasadnie wskazują, iż wszyscy w minionych 
dziesięcioleciach uczestniczyli w wytworzeniu 
państwowego majątku, który jest obecnie przed
miotem prywatyzacji. jednakże teraz wybrane 
grupy obywateli mogą korzystać przy nabywa
niu mieszkań z ulg i przywilejów, inne zaś gru
py obywateli muszą ponosić pełne koszty. ?o
czucie owej niesprawiedliwości pogłębia fakt, 
iż zróżnicowanie sytuacji prawnej nabywców 
mieszkań nie znajduje najczęściej jakiegokol
wiek racjonalnego uzasadnienia w prawie. W 
związku z powyższym Rzecznik zwrócił się do 
Prezesa Rady Ministrów o podjęcie działań 
mających na celu kompleksowe uregulowani-e 
problematyki prywatyzacji zasobów mieszka
niowych . .. .. Zmiany w obowiązującym prawie 
mogą zaś wprowadzić j edynie organy posiada
jące inicjatywę ustawodawczą". 

Wobec powyższego zwróciliśmy się do par
lamentarzystów w powyższej sprawie. Oto 
krótka odpowiedź : 

"Przedstawiona przez Pana sprawa wyku
pu mieszkań j est sprawą niezmiernie trudną. 
W Sejmie RP sprawy tego typu zajmują wielu 
posłom wiele czasu. Stworzyliśmy nawet spe
cjalny zespół, aby możliwie szybko poprawić 
błędy przeszłości. Zostały podjęte działania w 
celu przygotowania ustaw uwłaszczeniowych; 
w tym takiej, która przekazywałaby nam wszyst
kim mieszkania, które wynajmujemy na wła
sność. Mam nadzieję na uchwalenie tej usta
wy jeszcze w tym roku ". 

Tak w skrócie wygląda nasza walka o na
sze mieszkanie. I eśli w naszym mieście są 
jeszcze inni, którzy toczą podobną "bitwę o 
lokal" proszę o kontakt. Wierzę, że wspólnie 
możemy osiągnąć lepszy wynik. Wierzę, że 
nasza racja już wkrótce będzie na wierzchu. 

Bohdan Rusiecki 

Biuro Biegłych Rewidentów 
"Grupa Finans-Serwis" 
Spółka z o.o. w Gorzowie Wlkp. 

ul. Chrobrego 7, 

z dniem 1.01.1999 r. otwiera oddział 
w Międzyrzeczu ul. Marcinkowskiego l. 

odbędą si ę 5.12. w gobinecie urologa 

Oddział m.in. będzie świadczył usługi w zakresie 
prowadzenia pełnych ksiąg handlowych 

i ksiąg podatkowych. 
Zapraszamy do współpracy. 

Kontakt te l. ( 095 ) 7205-11 O 

Romana TuroWskieqo 

ul. W ojska Dolskiego 16 w Międzyrzeczu. 



l 

; 

li 

Str. 12 KURIER MIĘDZYRZECKI Nr 11 (93) 

Wszystkim osobom i instytucjom, 
które wzięły udział w ostatniej drodze 

i pożegnaniu tragicznie zmarłego 
Kazimierza Kowerczyka 

serdeczne wyrazy wdzięczności 
składa żona z dziećmi, 

szczególne podziękowanie kieruję pod adresem 
ks. kanonika G,rzegorza Tuligłowicza -proboszcza 

parafii p. w. S w. Wojciecha i księdza kapelana 
Stanisława ~zymańskiego proboszcza parafii 

p. w. Sw. Ducha w Międzyrzeczu. 

Kol. Halinie Pospiesznej 
wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci matki 

składają współpracownicy 
z Zespołu Szkół Zawodowych 

im. St. Staszica w Międzyrzeczu. 

Kol. Marcie Chachaj 
wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci ojca 

składają współpracownicy 
z Zespołu Szkół Zawodowych 

im. St. Staszica w Międzyrzeczu. 

LEI<ARZ 
spEcjALisTA LARYNGoLoG 

STANISŁAW KLISOWSI<I 

Ordynator Oddziału Laryngologicznego 
Szpitala Wojskowego w Poznaniu 

Przyjmuje w Poradni Ogólnej 
ZOZ Międzyrzecz, 

ul. Konstytucji 3 maja 31 

w piątki od godz. 17°0 - 18°0 

Księdzu Proboszczowi Eugeniuszowi Krauze z 
Parafii Św. Piotra i Pawła w Pieskach, Księdzu . 
Dariuszowi Siudzie z Parafii Św. Wojciecha w 
Międzyrzeczu, Chórowi Kościelnemu z Piesek, 
Mieszkańcom Piesek, Rodzinie i Wszystkim 
znajomym, którzy uczestniczyli w ostatniej 

drodze mojej ukochanej mamy 

Marii Siwiec 
Serdeczne podziękowania składa córka 

Rodzinie tragicznie zmarłego 

Kazimierza Kowerczyka 
wyrazy szczerego współczucia 
składają koleżanki i koledzy 

ze Stowarzyszenia "K~ntakt" 
w Międzyrzeczu 

Rodzinie tragicznie zmarłego 
Kazimierza Kowerczyka 
wyrazy szczerego współczucia 

składają pracownicy M O KSiR-u 

KOMIS . . - . - uzywane 1 nowe częsc1 
do aut krajowych i zachodnich. 

Przyjmujemy w komis części nowe, używane, 
opony, akumulatory. 

Międzyrzecz ul. Reymonta 5 (dawny PUBR ) 
Pn. -pt. 9,00 -16.00 

Tel. 095 742 0962 l 0601 749 659 



Nr 11 (93) KUR IER MIĘDZYRZECKI 

SBNłYM ENTALNA ,,pQQRÓŻ 
- ,,~ERESTECZKO, . KRZEMIENIEC 

Spełniły się nasze marzenia i tego roku wy
braliśmy się na dawne Kresy Rzeczpospolitej 
z zamiarem zwiedzenia Beresteczka i Krze
mieik a. 

Dlaczego akurat tam ? 
Beresteczko jest miejscem urodzenia mo

jego kolegi Zbyszka Oleszka, stąd jego szcze
gólny sentyment do tej miejscowości. 

Ja natomiast wybrałem si ę w odwiedziny 
do swojej rodziny, którą losy wojny rzuciły 

do Krzemieńca i okolic Tarnopola. Jak o śro
dek lokomocji z pewnych względów wybrali
śmy 25-letnią Skodę, którą pokonaliśmy po
nad 2 tys. km po niełatwych drogach. Skoda 
zdała egzamin niemal bez zarzutu. Pierwsza 
niespodzianka spotkała nas na granicy Pol
ski z Ukrainą . 

Aby przekroczyć granicę państwa trzeba 
było otrzymać 6 pieczątek, które kosztowały 
nas łącznie 45 dolarów. Pogoclzeni z tym fak
tem (z konieczności) w końcu pokonaliśmy 
granicę by po wielu godzinach dojechać do 
Beresteczka. 

A teraz kilka zdań o naszej miejscowośc i : 
miasteczko (ok. 2 tys. ludności) to zasłynęło 
w naszej historii jako miejsce bitwy pomi ę
dzy wojskami Królewskimi Rzeczypospolitej, 
a koalicją wojsk kozackich i tatarskich. Była 
to jedna z największych bitew w histori i Eu
ropy. Rozegrała się ona na beresteckich po
lach na przełomie czer wca i lipca 1651 r. W 
bitwie tej wojska polskie pod bezpośrednim 

dowództwem króla Jana Kazimierza pokona
ły w wielodniowej bitwie koalicję wojsk ko
zaclw-tatarskich dowodzonych przez Bohda
na Chmielnickiego i Chana Islam III Gereja. 
W bitwie tej wsławił s ię znany z li teratury 
kniaźJarem a Wiśniowiecki. Filmową wersję 
tych wydarzeń będzi e można zobaczyć na 
ekranach kinowych w przyszłym roku. Kol. 
Zbyszek spotkał nielicznych już , a bliskich 
znajomych z okresu dzieciństwa. Niestety 
czasu zawsze będzi e za mało aby odwiedzić 
wszystkie ścieżki z lat dzieciństwa . 

Drugim miastem odwiedzonym przez nas 
był wcześniej wspomniany Krzemieniec, rów
nież bliski sercu wielu Polaków. Znajduje się 
w nim słynne Liceum założone na początku 
XIX w (1805 r) . Szkołę tę ukończyło wiele 
znanych postaci z naszej historii. W Krzemień
cu ur. si ę w 1809 r. Juliusz Słowacki. Pamiątki 

po poecie można oglądać w muzeum miesz
czącym si ę w budynku liceum. 
Byłem u grobu matki poety na miejscowym 

cmentarzu, skrzętnie pie lęgnowanym przez 
żyjących tutaj nielicznych Polaków. W miej
scowym kościele na nabożeństwach niedziel
nych odprawianych przez polskiego księdza 
gromadzi s i ę około 100 wiernych . Ogółem 
Polaków w mieście mieszka ok. 200. N ad mia
stem na wysokim wzniesieniu zwanym popu
larnie górą Bony znajdują się ruiny zamku z 
XV -XVI W. 

W czasie zwiedzania zamku spotkała nas 
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miła niespodzianka. Miejscowa przewodnicz 
ka oprowadzała polską grupę, która odbywa 
ła autokarową wycieczkę do znanych histo 
rycznie miejscowości. Uczestnicy wycieczk 
byli również zauroczeni zwiedzanymi miejsco 
wościami. Przewodniczka, mieszkanka Krze 
mieńca, piękną polszczyzną z wielkim entu 
zjazmem i zaangażowaniem, oprowadza pol 
skie grupy wycieczkowe. 

W nieodległym od Krzemieńca PoczajewiE 
znajduje się religijny obiekt porównywalny cle 
naszej I asnej Góry, Poczajewska Ławra. 

Pocl względem architektonicznym jest te 
imponująca budowla, do której przybywa ty 
siące pielgrzymów z całej Ukrainy Ogrom : 
urodę budowli tylko w części przedstawiaj ~ 
załączone zdjęcia. Odwiedziłem również sto· 
licę regionu Tarnopol, gdzie mieszka wielu 
Polaków. Okres przemian gospodarczych na 
Ukrainie daje si ę wciąż we znaki przeciętnym 
mieszkańcom. Potwierclziły się fakty, że pła· 
ce i emer ytur y nie są wypłacone przez wielE 
miesięcy. N a suwa się pytanie jak żyć w takich 
warunkach. Poclziwialiśmy tych ludzi, którzy 
w trudnych czasach potrafią sobie radzić 2 

podstawowym problemem życ i a, a jeclnocze· 
śnie stać ich na serdeczność wobec gości. 

Droga powrotna do Polski była emocjonują 
ca : w ponownie 6 pieczątek, 6 okienek i ku 
naszemu zdziwieniu kolejne opłaty. Przejazd 
przez Polskę nie przysporzył nam żadnych nie 
spodzianek, w czym zasługa lepszej nawierzch 
ni naszych dróg. Z satysfakcją stwierdziliśmy, 
że "staruszka" Skoda spisała się na tej długiej 

trasie niemal bez zawodu. Mimo pewnych kło
potów, głównie granicznych, mamy nadzieję na 
powtórzenie tej sentymentalnej wyprawy. 

Wspomnieniami podzielili s i ę 
Wacław Gall, Zbigniew OleszeH 

Parn-ięci Medale dla międzyrzeczan 
1(azimierza 1(9werczyk_.a 

Kazik 
Pracowity, aktywny, zaradny 
ale Radosny 
Wrażliwy, gotowy nieść pomoc 
z Uśmiechem 
Konsekwentny, niepokorny, nie
ugięty 

lecz se1'deczny 
Dobroduszny i szczery 
biegł przez świat 
Wielu z nas wyprzedzał 
Wszystkich wyprzedził ... 
Wierzę, że gdzieś w zakątku cza
soprzestrzeni 
strzeżonym przez najradośniej
szego z Aniołów, 
w gronie najaktywniejszych z ak
tywnych, 
najżyczliwszych z życzliwych, 
niecierpliwie twórczych 
spotkam Ciebie za chwilę czy lat 
parę 

i dokończymy przerwaną w pół 
życia rozmowę ... 

A. Koziński 

Hannie Augustyniak, Władysławowi Tadeuszowi Biernato
wi, Stanisławowi Bożkowi w rocznicę porozumień sierpniowych 
Wojewoela Gorzowski przyznał medale za zasługi dla województwa 
gorzowskiego w związku z ich działa ln ością w latach 80-tych w opo· 
zycji clemokratycznej oraz Regionalnej Komisji Koordynacyjnej NSZ2 
"Solidarność". 

Wzorowa posesja ... 
15 października 1998 r. odbyło się spotkanie zwycięzcó" 

konkursu na wzorową posesję mieszkalną z zieleńcem przy 
domowym i najpiękniejszy balkon lub loggię z członkami Za 
rządu. Wręczono nagrody pieniężne i dyplomy. 

l. Pani Ewie Szymańskiej zam. Bukowiec 81 za zajęcie I miej 
sca w kat. "posesja mieszkalna" 

2. Panu Janowi Kasowskiemu zam. Kursko 20 za zajęc ie I 
miejsca w kat. "posesja mieszkalna" 
Wyróżnienie otrzymała laureatka poprzednich konkursów Pan 

Stanisława Samagalska zam. Kaława 43. 
W kategorii "najpiękniejszy balkon lub logiia" - I miejsce Zaj ęl 

PaniAnna Lizoń zam. Obrzyce 102/5. II miejsce Panilrena Mar 
kwitz. 
Równocześnie przedstawiciel Ośrodka Doradztwa Rolniczego ' 

Lubniewicach wręczył wyróżnienie i nagrodę Pani Danucie Kozi€ 
zam. Kursko za wyróżniaj ące si ę gospodarstwo wi€jskie. 



Bez spoglądania na konkretną fotografię pa
niętam i będę pamiętał ten dialog : 

"-czy mam to pobłogosławić ? 
- nie, Ojcze Święty, to mój dar, to moja pra

:a, sam robiłem z myślą o podarowaniu ... 
- o, to z polskiego drzewa ! To wezmę." 
Tak rozmawiałem z Papieżem, Janem Paw

em II w czasie audiencji, w listopadzie 1983 
oku wręczając Mu własnoręcznie wykonane 
a jednym kawałku kory z czarnej topoli, z 
rzewa powalonego przez burzę koło Żółwi
a moje wyobrażenie Drogi Krzyżowej . Nie 
otrafię odtworzyć słów obecnej przy tym 
ojej żony, a też Doń coś mówiła. Było w oko

cach imienin Karola, w listopadzie, rozpo
zął się 6 rok Pontyfikatu. W naszym kraju 
wała zima stanu wojennego i ... taka sobie, 

kła zima. 
Kiedy nasz "Tupolew" kilka dni później lą
ował szczęśliwie na Okęciu przy wtórze okla
ków dziecięcego chóru, którego członkowie 
racali też z Rzymu, gdzie między innymi 

piewali dla Niego, postanowiliśmy, że jesz
ze przynajmniej raz, teraz w towarzystwie 

, aszych dzieci musimy Ojca Świętego zoba
. zyć na żywo, tam, w Watykanie. Zrealizowa-

liśmy to w trzy lata później. 
Z okazji 20-lecia Pontyfikatu obliczam, że 

wśród mieszkańców Międzyrzecza przynaj
mniej l nie pamięta tamtego wydarzenia, ani 
lat późniejszych, bo byli zbyt młodzi, albo się 
jeszcze nie narodzili, podobna grupa już ode
szła, z pozostałych niektórzy zmienili poglą
dy tak polityczne, jak i światopoglądowe, do
strzegli inne wartości i potrzeby życia. A iluż 
wielkich tego świata zmarło choćby tylko w 
ludzkiej pamięci ? 

Ten Wielki Człowiek,] an Paweł II, absolut
nie prawy autorytet nie tylko Kościoła Kato
lickiego nie zmienił nic z podstawowych za
sad i dogmatów, dążąc do zjednoczenia chrze
ścijaństwa, do zbliżenia wielkich religii świa
ta nie cofa się, nie ustępuje pola i cierpliwie 
nam tłumaczy, że zasady wiary, to nie żadna 
"umowa" z Panem Bogiem. 
Każdy, kto pielgrzymował do Niego, kto 

przeżył trudy tych podróży niekiedy w pry
mitywnych warunkach, na kim choć przez 
chwilę spoczął jego wzrok na pewno ma po
czucie człowieka wybranego. Myślę, że w 
Międzyrzeczu jest takich osob przynajmniej 
kilkaset. Założę się, że żadna z nich nie pusz-

Koncert 
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cza "mimo uszu" informacji o Ojcu Świętym, 
każdy, jakikolwiek sygnał o Nim powoduje, 
że się zatrzymujemy ... na chwilkę, na mo
ment. Dla każdego też te same fotografie, sło
wa, gesty mają nieco inne znaczenie ale skie
rowują też nieodzownie nasze myślenie ku 
sprawom tak intrygującym jak życie, wybór, 
śmierć i ... wieczność. 

Tu pozwolę sobie na osobistą refleksję, że 
dla mnie odwiedziny Ojca Świętego w więzie
niu, gdzie spotkał się ze swoim niedoszłym 
zabójcą, Ali Agcą mają dużo wspólnego ze 
sceną na Golgocie i rozmową ukrzyżowane
go Chrystusa z łotrem. Ten ponadludzki gest 
przebaczenia ! Proszę wybaczyć, że jakby 
narzucam swój punkt widzenia, swoje odczu
cia, ale ... takie już prawo inicjatora. Zespół 
Redakcyjny Kuriera jest ciekawy, jak nasi 
wybrani z mieszkańców Międzyrzecza, ci któ
rzy byli na pielgrzymkach do Ojca Świętego 
wspominają to wydarzenie ? Czy tylko pozo
stały zdjęcia ? Może Państwo napiszecie ? 

W moim życiu lekarskim, neurologicznym, 
zdarza mi się, że pacjenci z drżeniami koń
czyn, czasem z jednoznaczną chorobą Par
kinsona, pytają : "A może to papieska choro
ba?". 

No i wtedy trudno odepchnąć wspomnie
nia .. .. Prawie wypada pocieszyć papieskim 
słowem : "Nie lękajcie się" 

Ryszard Krawiec 

ITER wszystkim uczestnikom Pre
zentacji wręczała upominki, a do
datkowo zorganizowała losowanie 
nagród dla widowni. 

Ostatnio w GL i K.l\1 ukazało się 
poro informacji na temat "Prezen
cji Artystycznych Dzieci i Mło
zieży Niepełnosprawnej Między
ecz '98. A wszystko to dzięki nie

trudzonej propagatorce tej idei -p. 
nie Szuldze, która twierdzi, że 

żeli czegoś bardzo się pragnie, to 
otwartych serc 

Myślę, że laureaci wielu ogólno
polskich festiwali Dzieci i Młodzie
ży Niepełnosprawnej bardzo dobrze 
czuli się w M-czu i że Prezentacje, 
po tak udanym debiucie, na stałe za
goszczą w kalendarium imprez na
szego miasta. A Armand Perykiet
ko może być gwiazdą wszystkich fe
stiwali europejskich. Dodatkową 
atrakcją była wystawa w holu kina 
prac malarskich uczniów Szkoły nr 
5 i podopiecznych Domu Pomocy 
Społecznej oraz wystawa wyrobów 
wikliniarskich niepełnosprawnych 
uczniów Zawodowej Szkoły Wikli
niarskiej ze Skwierzyny . 

szystkie trudności można poko
ać i wtedy marzenia się spełniają. 
Głównym sponsorem imprezy 

yła firma ZEITER, którą repre
entował p. Kozielewski, honorowy 
atronat objął senator RP p. Zdzi
aw Jarmużek, a w komitecie or
anizacyjnym znaleźli się - Anna 
zulga, Małgorzata Kozielewska, 
wa i Mieczysław Lamcha. Współ
rganizatorem był M O KSiR służą-

. y też świetną oprawą muzyczną. 
szystkich sponsorów nie wymie

ię, bo zajęłoby to pół strony, ale są 
wspaniali ludzie, którzy nie 

zczędzili sił, pieniędzy i dobrych 
· hęci aby sfinalizować ten koncert 
: ad koncertami. 

18 października 1998 r. Sala kina 
wit" pełna, atmosfera wspaniała, 

: narnienici goście - senatorowie, 
i ladze gminy M-cza i Trzciela, 

1 
ieszkańcy M-cza. Organizatorzy 

, hyba nie spodziewali się takiej fre
. wencji i takiej życzliwości widow
; i w różnym wieku. Idea "Prezen-

cji" narodziła się 6 lat temu w 
l ubsku, gdzie są już imprezą cy
lliczną i teraz u nas mogliśmy po
; ziwiaćjej efekty. Warunkiem przy
; pienia do tej wielkiej rodziny jest 
! spólne zaśpiewanie piosenki "Ra
' 

zem, razem", której refren cała sala 
natychmiast podchwyciła i zaśpie
wała zgodnym chórem. 

I oto w pełnym świetle jupiterów 
-wystąpili laureaci ogólnopolskich 
festiwali i imprez integrujących 
młodzież niepełnosprawną. Wyko
nawcy z różnych stron Polski- Kry
styna i Dariusz Łach ze Ścinawy, 
Dariusz Tabiś z Wrocławia, Nata
liaJaśkaczek z Ch obienic i 12-letni 
Piotr Braun z Jeleniej Góry, które
go telewidzowie zapewne pamięta
ją z "Szansy na sukces" ( u nas za
śpiewał : "Gdybym był bogaty") -
porwali widownię i wzruszyli do 
łez. Wśród wykonawców znaleźli 
się też reprezentanci M-cza : troje 
uczniów ze Szkoły nr 5; tancerka ze 
Środowiskowego domu Samopo
mocy, laureat festiwalu w Lubsim
Tomek Baranowicz, który prowa
dził przez scenę "pociąg" niby uro
dzony maszynista i brawurowo od
tańczył melodię piosenki "Babilon", 
kończąc swój występ mistrzowskim 
szpagatem ; no i Karolina Szulga, 
17-letnia uczestniczka wielu festi
wali, zdobywczyni nagród i stypen
dystka Swiatowego Funduszu 
"Zdrowie, Rozum, Serce" w r. 1997. 

Mama Karoliny uwierzyła, że 

• 
można pokonać wrodzoną niemoc 
oraz przeciwności losu i swoją wia
rą zaraziła nie tylko sponsorów, ale 
i rodziców, którzy długo nie chcieli 
uwierzyć, że ich niepełnosprawne 
dzieci mogą śpiewać, tańczyć, 

uczyć się, zdobywać uznanie, na
grody i owacje. 

Dawno już nie widziałam takiej 
wzruszonej i jednocześnie rozba
wionej widowni, tak żywiołowo i 
serdecznie oklaskującej wykonaw
ców i ich opiekunów. Firma ZE- Izabela Stopyra 

w środę 14 X z okazji, Dnia Nauceycie}a odby!()'~się'mił Oc ·'' 

tkanie nauczycieli w Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w.Mię- . 
dzyrzeczu. . .... . . . · :· .. 

Na tę uroczystośc zostali zaproszeni em"eryto\v{lll.i nauc~~ie: 
l e i renciści. Zebranych serdecznie powitała pani o.yrektor mgr 
Maria Lecher t. Wielu nauczycieli, wychowawców, pracowni-
ków otrzymało nagrody pieniężne. ·, 

Placówka liczy ponad 90 wychowanków, zatrudnia 70 nauczy
cieli i pracowników administracyjnych. Była też część konsl1mp
cyjna; Wszyscy sobie żYczyli : 

"do zobaczenia za rolL ." 
K. Kulas 
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INFORMACJE Z RATUSZA 

WYKAZ INSTITUCJI, KTÓRE OTRZYMAŁY MEDAL 
750-LECIA NADANIA PRAW MIEJSKICH MIASTU 

MIĘDZVRZECZ 

l. Medale wręczone wcześniej: (głównie na uroczystej sesji w V) 

l. Muzeum w Międzyrzeczu 
2. Burmistrz Haren Ems 
3. Burmistrz Vlagtwedde 
4. Mer Andressy 
5. Burmistrz Berlina- Wilmersdorf 
6. Burmistrz Halderberge 
7. Radni, członkowie Komisji Rady, Z-cy Burmistrza Gm., Skarbnik, Sekretarz Gminy 
8. Maciej Sawczyn - były przewodniczący Rady Miejskiej 
9. Jednostka Wojskowa w Międzyrzeczu 
10. Piotr Griegel - Wegberg- darczyńca ZOZ 
11. Komenda Hufca OHP w Międzyrzeczu 
12. Janusz D RECZKA- dyrektor Wydziału Kultury i Sportu UM w Gorzowie 
13. Wojewoda Gorzowski 
14. Biskup Adam Dyczkowski 
14. Łunkiewicz TadelJSZ Warszawa SPR 
15. Pusz Zbigniew Gorzów PHARE 
16. Cymbrykiewicz Małgorzata Gorzów PHARE 
17. Tempelhoff Konrad HElMAT MESERITZ 
18. Waldemar Pawlak 
19. ALEKSANDER KWAŚNIEWSKI- PRE2YDENT RP 

II Medale wręczone na uroczystym spotkaniu Zarządu Gminy z przedstawiciela
mi międzyrzeckich zakładów pracy, instytucji, stowarzyszeń i związków : 

25.09.1998 r. 

l. Wojewódzki Konserwator Zabytków- Władysław Chrostowski 
2. Kuratorium Oświaty w Gorzowie - EdwardJaniszewski 
3. Bank PKO oddz. Międzyrzecz 
4. Pomorski Bank Kredytowy w Międzyrzeczu 
5. BGŻ Międzyrzecz 
6. Bank Spółdzielczy w Międzyrzeczu 
7. Komenda Rejonowa Policji w Międzyrzeczu 
8. Telekomunikacja Polska S.A w Międzyrzeczu 
9. Poczta Polska wMiędzyrzeczu 
10. Prokuratura Rejonowa w Międzyrzeczu 
11. Sąd Rejonowy w Międzyrzeczu 
12. Komenda Rejonowa Państwowej Straży Pożarnej w Międzyrzeczu 
13. Komenda Hufca ZHP w Międzyrzeczu 
14. PKP w Międzyrzecz 
15. PKS- Placówka Terenowa w Międzyrzeczu 
16. Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej w Międzyrzeczu 
17. Muzeum w Międzyrzeczu 
18. Społeczne Ognisko Muzyczne w Międzyrzeczu 
19. Dyrekcja Okręgowa Dróg Publicznych w Szczecinie -Zarząd Dróg M-cz 
20. Polski Związek Niewidomych 
21. Związek Sybiraków 
22. PKPS- Klub Seniora w Międzyrzeczu 
23. Polski Związek Emerytów, Rencistów i Inwalidów 
24. Związek Kombatantów RP i byłych Więźniów Politycznych 
25.Amatorski Zespół Ludowy "Pod Gruszą" z Kurska 
26. Zarząd M-Gm. PCK w Międzyrzeczu 
27. Zarząd M-Gm OSP w Międzyrzeczu 
28. Klub Sportowy "ORZEŁ-SPARTA" 
29. Parafia p.w. Św. Jana w Międzyrzeczu 
30. Parafia p.w. Św. Wojciecha 
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16 października 1998 
w Centrum Kultury "Chemik" w 
Wlkp. odbył promocja tomiku poatur-lr;ar1'1l 
międzyrzeczanki pani IRENY 
SKlEJ "OCEANIA IRENEJSKA". 
torem spotkania było Robotnicze C:tn.ur<>r-n~ 

szenie Twórców Kultury w Gorzowie 
W imprezie uczestniczyli również 

stawiciele Gminy Międzyrzecz : Z-ca Bur 
strza Gminy panAdam Koziński, Sekre 
Gminy pani Bożena Starkowska i 
tor Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury, 
tu i Rekreacji paniJotanta Pacholak Str 
czek. 

Urząd Gminy w Międzyrze · 
czu informuje, że istnieje możliwoś( 
uzyskania preferencyjnych kredytów n; 
działalność agroturystyczną ze środkóv 
Fundacji Rolniczej w ramach program1 
"AGROTURYSTYKA". 

Kredyty udzielane są do kwoty 15.000 zł. 
na okres do 3 lat. 

Oprocentowanie jest stałe i wynosi 15%. 
Wszelkie informacje można uzyskać w We 

jewódzkim Ośrodku Informacji TurystycznE 
w Międzyrzeczu , ul. Podzamcze 2, teł. (095 
7411858. E.S 
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INFORMACJE Z RATUSZA 

.DYPLOM 
dla miasta i gminy 

Międzyrzecz 

wyróżnienie 

w RANKINGU 

GMIN TURYSTYCZNYCH 

GAZETY LUBUSKIEJ 

z:elono Góro, 13 pożd.z temiku 1998 r. 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

"Gmina na Lato" 
Urząd Gminy w Międzyrzeczu informuje, 

że w okresie wakacji 1998 trwał ranking gmin 
turystycznych "Gmina na lato". Trzynaście 
zainteresowanych gmin z województwa go
rzowskiego i zielonogórskiego prezentowa
ło swoje walory na łamach "Gazety Lubu
skiej". W ocenie poszczególnych g min 
oprócz przedstawicieli redakcji, Urzędu Wo
jewódzkiego w Gorzowie Wlkp. i Zielonej 
Góry brali również udział czytelnicy gazety, 
turyści, wczasowicze i goście przebywający 
na Ziemi Lubuskiej . W dniu 13.10.1998 r. w 
lu b niewickim ratuszu zostały wręczone zwy
c ięzcom nagrody i wyróżnienia. Z rąk redak
tora naczelnego "GL" Pana Mirosława Rata
ja puchary i dyplomy za równorzędne zwy
cięstwa w rankingu odebrali: 

-burmistrz Lubniewic- Mirosław Jaśni
kawski 

- burmistrz Sławy - Ryszard Gryca 
W imieniu czterech wyróżnionych gmin pu

char y i dyplomy odebrali : 
-zastępca burmistrza Międzyrzecza-Piotr 

Bu szewski 
- wójt Lagowa- Henryk Czajkowski 

Do kobiet, które kocham czyli do wszystkich Pań 
Szanowne Panie, w niektórych- tych cy

wilizowanych- krajach Październikjest mie
siącem walki z RAKIEM PIERSI. To wła
śnie tej choroby boicie się bardziej niż za
wału serca, a na niego umieracie częściej . 
Każdy człowiek wie, że musi odejść z tego 
świata, ale dopiero kiedy jest poważnie cho
ry, ogarnia go przerażenie. Prognozy poka
zuj ą, że co drugi człowiek urodzony 1990 -

1 
2050 roku, o ile dożyje 40 lat, umrze na raka. 
Rak jest chorobą społeczną. Każdego roku 
zwiększa się zachorowalność, w tym nieste

l ty, również wśród kobiet poniżej 3 5 roku 

1 
życ ia. Jest to niestety główna przyczyna 
śmierci kobiet między 35 a 55 rokiem życia . 

; W kraj ach cywilizowanych, Ameryce, Szwe
, cj i czy Holandii przywiązuje s ię ogromną 

wagę do profilaktyki- i tak na przykład kosz
ty mammografii pokrywa kasa chorych - co 
doprowadziło do spadku umieralności z po
wodu raka piersi. W Polsce, po przebytej 
operacji, żyj e prawie 40 000 kobiet. Piersi, 
atrybut macierzyństwa, maj ą różny, zawsze 
niepowtarzalny, kształt i wielkość, ale za
wsze są piękne i zachwycające . Drogie Pa
nie, dbajcie o nie, lepiej zapobiegać, gdyż 
rak to niekoniecznie wyrok śmierc i i nieko
niecznie utrata piersi. Jak to robić ? Spró
bujcie może tak.: 

l. Zaprzyjaźnijcie się ze swoimi piersia
mi. Poznaj ich prawidłową spoistość i zmia

; ny w czasie cyklu . W razie wątpliwości zgłoś 

s i ę do swojego np. ginekologa. W takiej 
Szwecji czynią to już nastolatki. 

2. Stosuj d i etę niskotłuszczową i boga
tą w Vit. A, która obniża zagrożen i e r a
Jdem piersi. 

3. Ogranicz picie napojów alkoholowych. 
Udowodniono, że picie nawet małych dawek 

alkoholu , może zwiększać ryzyko raka pier
si. Z tym alkoholem to sam nie wiem co ro
bi ć, bo jednocześnie udowodniono, że jego 
małe ilości , chronią serce przed zawałem. 

4. Nie pal tytoniu. 
5. Gimnastykuj się. 
6. Jeżeli skończyłaś 40 lat- koniecznie zrób 

mammografię. Po raz pierwszy między 3 5 a 
40 rokiem życia. Między 40 a 45 rokiem ży
cia co dwa lata, a po 45 roku konieczna mam
mografia i badanie piersi przez lekarza raz w 
roku. Jeszcze raz, koniecznie badaj swoje pier
si raz w miesiącu i raz w roku niech zbadaj e 
Twój lekarz. Jeżeli" coś" sobie wybadałaś, nie 
wpadaj w panikę, 80% to zmiany łagodne. 
Zgłoś s i ę do swojego lekarza. 

Co może Panią zaniepokoić: 

l. Guzek lub zgr ubienie w piersi./ Najczę
ści ej łagodna zmiana l 

2. Zmiana kształtu piersi, włączając w to bro
dawkę i otoczkę. 

3 . Krwista wydzielina z brodawki. l naj
częściej zmiana łagodna l 

4. Zmian a zabarwienia lub spoistości 
skór y. 

5. Zapadnięcie lub wgłęb i enie brodawki. l 
o ile go przedtem nie było/. 

6. Twarde wyczuwalne węzły chłonne w 
dole pachowym. 
Zgłoś się do swojego lekarza. 
Jakie są czynniki ryzyka raka piersi? 
l. Wiek - im dłużej żyj esz tym masz więcej 

szans na zachorowanie. W Polsce, j eżeli do
żyjesz 100 lat, masz j edn ą szansę na osiem, 
że rozwinie s ię u Ciebie rak piersi. Dlatego, 
że z wiekiem, DNA Twoich komórek ulega 
zwyrodnieniu.2/3 przypadków to kobiety po 
50 roku życi a, a większość po 60 roku .. 

2. Wywiad rodzinny - Większość raków 
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- burmistrz Barlinka - Józef Jerzy 
Faliński 

- członek Zarządu Miasta Zbąszyń - Woj
ciech Winiarz 

Gratulując gminom zwycięstwa i wyróżnień 
red. M. Rataj podkreślił, że ranking pomyśla
ny jako impreza coroczna ma służyć rozwojo
wi i popularyzacji turystyki na Ziemi Lubu
skiej . Liczy również na włączenie się do orga
nizacji rankingu przyszłego urzędu i sejmiku 
wojewódzkiego, pozostałych gmin, w tym 
również sąsiadujących z województwem lubu
skim. Na zakończenie gospodarz spotkania 
burmistrz M. J aśnikowski zaprosił gości do 
przejażdżki dorożkami po pięknych okolicach 
Lu bniewic. Mając na uwadze fakt, iż laureatów 
wytypowali nie tylko urzędnicy zajmujący się 
turystyką lecz również sami turyści, wyróż
nienie naszej gminy jest dla nas tym bardziej 
cenne. Dowodzi, że stała modernizacja bazy 
tur ystycznej jest przez korzystających z niej 
nie tylko zauważana lecz również doceniana. 
Nagroda ta jest j ednocześnie wezwaniem do 
podejmowania dalszych intensywnych działań 
na rzecz doskonalenia różnych fo rm rozwoju 
turystyki w gminie i przyszłym powiecie mię
dzyrzeckim. 

piersi nie jest dziedziczona. Niestety nie 
wszystkie. Trochę mniej niż jedna kobieta 
na 200 dziedziczy nieprawidłowy gen, co 
daje ryzyko raka przed 50 rokiem życia . Po
dobnie dwukrotnie większe ryzyko zacho
rowania na raka ma Pani, j eżeli matka lub 
siostra zachorowały na raka przed meno
pauzą. 

3.Ciąża -Im byłaś młodsza zachodząc w 
ciąże i rodząc tym mniejsze ryzyko zacho
rowania na raka. Jeżeli karmiłaś piersią 
przez okres 6 miesięcy przed 20 rokiem ży
cia, masz o 40% mniejsze ryzyko na zacho
rowanie. 

O co najczęściej Panie pytacie? 
l.A.ntykonGepcja hormonalna nie zwięk

sza ryzyka zachorowania na raka piersi. 
Jest coraz więcej dowodów o działaniu prze
ciwnym, ochronnym. 

2.Czy hormonalna terapia zastępcza HTZ 
zwiększa ryzyko zachorowania na raka 
piersi. HTZ wymaga od lekarza prowadzą
cego dużej wiedzy i jeszcze raz dużej wie
dzy. Unikajcie Panie lekarza, który posłu
guje się szablonami :wszystkim j eden lek, 
HTZ wymaga indywidualnej, dla każdej z 
was odrębnej terapii. Podobnie jak w anty
koncepcji, ukazuj e się coraz więcej donie
s ień O ochronnym działaniu HTZ. 

Musicie zdać sobie sprawę z tego iż: 
a/ 80 letnie kobiety nie stosowały HTZ 

przez 15 lat, bo jej wtedy nie było . 

b/ Osteoporoza i zawał zabijają częściej 
niż rak piersi. 

Z życzeniami zdrowia 
J. Ronge 

P S. Reda/leja KM proponuje zahładom 
pracy zatrudniającym hobiety, aby w ramach 
ahcji socjalnej lub tzw. harpiówhi zrefundo
wały swoim pracowni/lam badanie mammo
graficzne. 
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PR01)U KC! JA 4AS1RONOHIC!2NA 
66-300 Międzyrzecz ul. Świerczewskiego 23 

MASZ GOŚCI, IMPREZĘ LUB SPOTKANIE 
NIE MASZ CZASU GOTOWAĆ 

OFERUJEMY TOBIE GoTOWE WYROBY KUCHNI DOMOWEJ 
- 6 RODZAJÓW ZUP 
-FLAKI 
-GOLONKI 
-SZASZŁYKI 
-KOTLETY 
-I WIELE INNYCH 

. .. __.. ... 
-..-' . 

Józefa Jaskuły _ 
ul. Międzychodzka 1 O 

66-330 Pszczew 
tel. 095/754-12-22 w. 145 

% 

IIURT- DETAl 
ZAPRMZMtr OD 1.00 H 1,.00 

'TIL (D-601) '15-07-8 

do sklepów firmowych 
• w Międzyrzeczu: 

-ul. SpokojfJa, 
- stoisko mięsne w pawilonie "NETTO" - ul. Waszkiewicza, 
- Targowisko Miejskie kiosk nr 21 

• oraz w Pszczewie: 
- ul. Międzychodzka l O, 
-stoisko mięsne w "MINI MARKECIE"- ul. Rynek S 

POLECA 
Świeże i smaczne wędliny, mięso wieprzowe, wołowe i drobiowe 
oraz półtusze wieprzowe z fachowym rozbiorem. 



~~~~~ G2 l t:SA 
Bank Gospodarki Żywnościowej Spóka Akcyjna 

oferujemy Państwu 

RACHUNEK OSZCZĘDNOŚCIOWO-ROZLICZENIOWY 

+ obecne oprocentowanie wkadów na ROR wynosi 16 % 

+ wkłady mogą być wnoszone w formie: 
.z. gotówkowej 
.z. bezgotówkowej 

+ posiadacz ror może zlecić oddziałowi regulowanie płatności 
stałych np.: opłata za czynsz, RTV, usług telekom., 
ubezpieczenia innych, 

+ po upływie 3-miesięcy od otwarcia ror klient może wystąpić 
z wnioskiem od oddziału o otwarcie debetu w ror, 

+ po 6 miesiacach od otwarcia ror klient może wystąpić 
z wnioskiem do oddziału o uzyskaniu kredydtu w ror. 

Serdecznie Zapraszamy 

Bank Gospodarki Żywnościowej 
Spółka Akcyjna 

Oddział Operacyjny 
ul. Poznańska 6 

tel. 741-23-03 tel./fax 741-23-51 
66-300 Między rzecz 

66-300 Międzyrzecz , ul. Konstytucji 3 Maja 4/6 
tel. (O 95) 741 29 18, fax O 95 742 23 20 

BUDOWNICTWO POD KLUCZ 

ELEWACJE W NOWYCH 
TECHNOLOGIACH 

HURTOWNIA 
MA TER W BUDOWLANYCH 

Blacha dachówkopodobna - m2 od 24,99 zł + 7% VAT 
Blacha trapezowa- m2 od 20,90 zł+ 7% VAT 
Onduline- m2 od 14 zł+ 7% VAT 
Rygips - m2 od 4,80 + 7% VAT 
Wełnę mineralną- m2 od 2,79 + 7% VAT 
Styropian- m3 od 88 + 7% VAT 
Siding- m2 od 15,99 + 7% VAT 
Glazura podlogowa - m2 od 23,20 zł+ 7% VAT 
Glazura ścienna - m2 od 17,40 zł + 7% VAT 
WC kompakt- 239 + 7% VAT 

.,ndut•ne® 

Międzyrzecz 

ul. Poznańska 16/A 
tel./fax (095) 741 27 16 

KOMPRESORY, SPAWARKI 
l MIGOMATY NIEMIECKIEJ 

PROSTOWNIKI 
AKUMULATO

FIRMY D+ L ROWE 
• 
l 

URZĄDZENIA 

ROZRUCHOWE 
DO 

POJAZDÓW 

Prowadzimy sprzedaż na raty bez żyrantów 



Zb. Oleszek na tle Góry 
Bony w Krzemieńcu 

Krzemieniec - w tle Liceum Krzemienieckie 

Beresteczko -
Pomnik Bitwy 

pod 
Beresteczkiem 

Krzemieniec - Góra Bony 
z ruinami zamku 





MUSICIE OD SIEBIE 
~ ~ 

WYMAGAC, CHQCBY INNI 
OD WAS NIE WYMAGALI 

tJan PaWeł II 



Ewa Szymańska, Bukowiec 81 - l miejsce Jan Kasowski, Kursko 20 - 11 miejsce Stanisława Samagalska, Kaława 43 - wyróżnienie 

WZOROWA 

LAUREACI 

Danuta Kozieł, Kursko Anna Lizoń, Obrzyce 102/5- l miejsce (balkon) Irena Markowitz, os. Centrum 4c/6 -11 miejsce (balkon) 

MIĘDZVRZECKIE WIELORACZKI 



KASY FISKALNE FIRM: 

• 
SPR EDAZ 

SERWIS 
ZKOLENI 

ELZAB~: 

ELECTRONICS 

CA ID 
® 

~ADAX 
T~ F.A.!3V 

STudio KoMpuTERowE ~~scAN'' 
u L. ŚwiERCZEwskiEGO 2 ~; MiĘdzyRzEcz 

TEL./FAX 741 ,.20,.24 

0010..-11..-98 

SHARP 
~ ® ZAKŁAD BUDOWLANY PRODUKCJA l USŁUGI 

2EfGNfEW ŚWfĄTEK c H A B u D 64-360 ZBĄSZYŃ , Ul. MOSTOWA 4A, TEL (068) 38 46 361 , TEL SKLEP 38 46 924 

PRODUCENT STROPÓW typu 
T5 i~A 
MATERIAŁÓW BUDOWLANYCH 

SPRZEDAŻ USŁUGI: BLACHARSKO·DEKARSKIE, 
warów i usrug REMONTOWO·BUDOWLA ~' ~ 

e~~'::~w PROJEKTOWANIE 1. :.:;~~~~"~~)\ 

PLAST PRODUCENT 
ADAMIAK 

• d rzwi • rolety 
• parapety z PCV 

· doradztwo 
55 • transport gratis! o34·03 

Mieczysław $ieradzki 
. Kasztelańskie 22 A/2, 66-300 Międzyrzecz 
oferta wykonawcza 
* roboty dekarskie - papa termozgrzewalna 
* gonty bitumiczne 
* ocieplenie stropodachów 

Tel. (0-95)742-12-97 teJ. kom. 0-601-55-59-75 

Międzyrzecz 

ul. Poznańska 106 
tel./fax (095) 7421642-43 

c 
E 
R 
T 
V 
F 
l 

K 
A 
T 

SUPER OKAZJA DLA FIRM BUDOWLANYCH ! t 



ul. NOWOTKI 12 
66-300 MIĘDZVRZECZ 

~tel. /fax. (0-95) 7412-046 

·· POLECA USŁUGI ~APICERSKIE 
- zestawy ~poczynkowe 
- sofy 

- narożniki małe i duże 
-fotele rozkładane 
-oraz renowacje mebli tapicerowanych 
wszelkiego rodz"aju · 

r ·\: 

OFERUJEMY NAJNOWSZE WZORYTKANIN FIRM 
ZACHODNICH l KRAJOWYCH. 

?!?! SOLIDNOŚĆ - ERMI WOSC ?!?! 

8 
ci 

8 
ci 
~ 

ZAPEWNIAMYTRANSPORT 

( USŁUG I PROJEKTOWE 
w zakresie wszyskich branż budownictwa: 

,..._ ogólnego 
,. przemysłowego 
,. mieszkalnego i rolniczego 
,..._ modernizacje i remonty 

budynków 
Rok zał. 1985 ,..._ nadzory budowlane -----
BIURO USŁUG PROJE K TOWYCH 

inż . Piotr Bosak 
66-300 Międzyrzecz Os. Zamkowe 25a rp (095) 7 41 23 24 

Firma jest członkiem Izby Projektowania 
Jesteśmy ubezpieczeni Posiadamy referencje 

SYSTEMY ALARMOWE 
Specjalistyczny montaż sygnalizatorów 

antywłamaniowych i p.poż. 
- z powiadomieniem telefoniczny!~ 
- z powiadomieniem radiowym 
-sterowane pilotem 
- bezprzewodowe urządzenia 

Zabezpieczamy banki, hurtownie, 
sklepy, mieszkania, garaże, i inne obiekry 

ATEST, (;WARANCJA, SERWIS GWARANCYJNY 
I POGWARANCY.JNY 

Teleradiomechanika 
Urządzenia Sygnalizacji Alarmowej 
Bobowieko ul. Międzyrzecka 4/6 
Wiadomość : (0-95) -7413362 kom. 0-603247004 

i 
i 
l 
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Do przemyślenia ..... 

Na różny temat 
Pisząc w poprzednim KM w Sybirakach stwierdziłam, że wszyscy w tych 

nieludzkich warunkach zachowali serce. No i muszę zmieni ć zdanie , bo 
prezes · p. Paweł Szysz - zadzwonił do mnie z pretensjami , że w tekście 
padło nazwisko p. Bolesława Kuźmińskiego, który nie jest Sybirakiem. I na 
nic się zdały moje tłumaczenia , że chodzi o cytat z III cz. "Dziadów" A Mic
kiewicza umieszczony na zrobionym przez p. Kuźmiz1skiego krzyżu katyz1-
skim, który to cytat był też na zaproszeniach rozesłanych przez p. Szysza 
wszystkim gościom. 

Szanowny Panie Szysz ! -Adam Mickiewicz też nie był Sybirakiem, a na
pisał wspaniały dramat poświęcony pamięc i zesłanych i pomordowanych na 
Syberii. Czy uważa Pan , że nie miał prawa tego zrob ić ? Proszę nie dorabiać 
własnej ideologii do moich słów, bo staje si ę to żałosne. 

I znowu podoba mi si ę tegoroczny laureat literackiej Nagrody Nobla, cho
ciaż czarno widzę przyszłość książek , których Polacy nie czytają- nie tylko 
ze względu na cenę , ale z powodu wrodzonej niechęci do wielkiego wysiłku 
zmysłowego. Dotychczas nuworysze często kupowali książki aby ładnie 
wygląclały w segmencie , a teraz Niemcy wymyślili drewniane książki- na 
metry- po 35 marek za mb. Jeżeli ta szokująca nowość dojdzie do nas (a jak 
znam życie, to dojdzie, bo my wszystko, co zachodnie, uwielbiamy bezkry
tycznie) to nawet w odruchu dobrych chęci - nie zachłyśniemy się drewnia
ną lekturą . I kto wtedy podyskutuje o noblistach, intelektualistach , czy ogól
nie o sztuce czytania i rozumienia tekstu ? Przykładem może być pytanie o 
kałamarz z tegorocznego egzaminu wstępnego do szkół średnich. Ja wiem, 
że to dla młodzieży już archaizm (chociaż w lekturach występuje) ale żeby 
zrobić z poczciwego naczynia na atrament plecak, długopis , kałasznikowa 

lub wolno chodzącego człowieka. 
Oj, czarno widzę. 

Rowerzyści w M-czu mają ci ężkie życie. Nie ma na ulicach ścieżek rowe
rowych, a barierki stwarzają dodatkowe niebezpiecze!lstwo, bo nie można 
nigdzie uskoczyć w bok. Jeżdżą więc po chodnikach i my- piesi- doskonale 
ich rozumiemy. Tylko co na to policja ? A coraz częściej słyszymy o potrące

niach właścicieli jednośladów, którzy barciziej chcą wierzyć w kulturę kie
rowców, niż w chamstwo silniejszego za ki erownicą. 
Kradzi eż nowych rowerów wodnych uszczupliła stan posiadania sprzętu 

rekreacyjnego Zespołu Szkół Roln iczych w Bobowicku. Mieli z nich poży
tek uczn iowie, nauczyciele i turyści. I oto w pierwszych dniach września 
złodzieje dostali się do hangaru, wynieśli rowery, przeprawili się przez je
zioro i koło Obrzyc załadowali je na lawetę albo przyczepę i .. . odjechali w 
siną dal. Rowery kosztowały 4 tys. złotych. Dyrekcja i uczniowie proszą ewen
tualnych świadków o kontakt, bo taki rower to nie igła w stogu siana, a na 
informatora czeka nagroda w wysokości 10% znaleźnego. Dyskrecja zapew
niona. Przypominam też prośbę p. Heleny ycz, która apeluje do obecnych 
i byłych mieszkazków M-cza pochodzenia żydowskiego , którzy pomogą w 
postawieniu kamienia lub tablicy upamiętniającej tę społeczność w naszym 
mieście. 

I na koniec dwa pytania do odpowiednich władz miasta : 
l. Czy dla p. Stefana Cyraniaka przewidziano medal wybity z okazji 750-

lecia M-cza ? Myślę, że nikt, tak jak p. Stefan, nie zasłużył si ę w propagowa
niu historii naszego miasta. 

2. Kto zezwolił na wycięcie pi ękn ego orzecha na ulicy Dąbrowskiego ? 
Mieszka1ky są oburzeni, a nikt im nie może udzielić sensownej odpowiedzi. 
Ciekawe, czy ktoś mi oficjalnie na te pytania odpowie. 

* Mieszkalne 
* Letniskowe 
*Han dlowe 
* Usługowe 
* Produkcyjne 
* Gospodarcze 

* Przygotowanie inwestycji 

Izabela Stopyra 

BIURO PROJEKTOWO · USŁUGOV\'E 
inż. Wojciech GÓRlNY 

Os. GEN. SIKORSKIEGO 9 
66-300 MIĘDlYRZECZ 
tel. (095) 741-1963 

* Projekty budowlane i technologiczne 
*Modernizacja i rozbudowa budynków istniejących 
* Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Realizacja inwestycji 
Doradztwo techniczne 
Wyceny, kosztorysy 
Opinie techniczne 

Z okazji Dnia Edukacji Narodo 
8 pracowników Zespołu Szkól Rolniczych w Bobowieku otrzymał 
Krzyże zasługi wręczone przez wojewodę na uroczystej woj 
kiej akademii Szkół Rolniczych w Strzelcach Krajeńskich. 

Nagrodzonym gratulujemy. 

K·A·R C H E R - SYSTEM 
Józefa Ba tura 

Wykon uj e us łu g i w za kr esie 

CZVSZCZENIE 
- dywanów, wykładzin 
-tapicerki samochodowej i meblowej 
- wnętrz samochodowych 
CENY KONKURENCYJNE 

66-300 Międzyrzecz ul. Kossaka 6 

Zamówienia 
od 7.00 do 22.00 
teł. 7 41-26-68 
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Dom Kultury bez barier 
(apel) 

się na wózkach inwalidzkich. Osoby te na 
pewno korzystałyby z biblioteki, zwłaszcza 
te, które się uczą w szkołach. 
Stąd też mój apel cło władz miejskich, 

przedsiębiorstw i osób nam przychylnych. 
Zróbcie coś aby nam niepełnosprawnym było 
łatwiej pokonywać wszelkie przeszkody. Po
zwoli to nam uczestniczyć w życiu kultural
nym i na integrację społeczną. Wiadomo, że 
Dom Kultury podlega władzom miasta. Po
winny one dysponować środkami i kompe
tencjami aby ten stan rzeczy zmienić. Moż
na tu korzystać z pomocy PFRON-u. 

Już kilka razy zamieszcza
na łamach "KURIERA" ar ty kuły cłotyczą-

likwidacji barier architektonicznych w ta
miejscach jak Dom Kultury, biblioteka 

sklepy oraz kościoły. Chciałbym się sku
na utrudnieniach, które występują mię
innymi w Domu Kultury. Wiadomo jest, 

z holu do sali, gdzie również są schody / i to 
nie małO/ wioclące pod górę, przy których 
również nie ma poręczy tak potrzebnej nie 
tylko niepełnosprawnym ale też innym po
mocny. 

większość organizowanych przez clyrek
ę imprez odbywa się w sali widowiskowo-

owej. Dla mnie, niepełnosprawnego oraz 
cłotarcie cło sali kosztuje wiele wysil

tak wejście jak i wyjście. Już przy samym 
ściu napotykamy na cztery niewygodne 

topnie schodów, przy których nie ma porę

' aby się choć przytrzymać. Dalej wejście 

Z poczynionych obserwacji cłoszedłem do 
wniosku, że nie powinno być żadnych prze
ciwwskazań z zamontowaniem poręczy cho
ciaż przy jednym z wejść i wyjść. Jedynym 
problemem być może jedynie to, kto ma to 
zrobić, jak i za ile. Tak samo jest z bibliote
ką, która podlega też dyrekcji Domu Kultu
ry. Tutaj również mamy do pokonania scho
dy l 4 stopnie/. Powinien być łagodny pod
jazd dla niepełnosprawnych poruszających 

A może dyrekcje Przedsiębiorstw przyjmą 
inicjatywę i wspólnie pomogą zlikwidować 
bariery w Domu Kultury. A co z bankami bez 
podjazdów ? 

CZEKAMY NA ODZEW! 
Luc Eugeniusz 

Stowarzyszenie "ARKA" Międzyrzecza 

NAGRODZENI , 
W SZKOłACH SREDNICH 

I. ZESPÓŁ SZKÓŁ IM. H. ŚWIĘCICKIEGO 
l. Nagroda Kuratora Oświaty w Gorzowie- Dariusz Jankowski 
2. Nagroda lekarza Wojewódzkiego w Gorzowie 

-Bożena Bortnowska 
II. ZESPÓŁ SZKÓŁ IM. ST. STASZICA- brak danych 

III. ZESPÓŁ SZKÓŁ ROLNIClYCR W BOBOWICKU 
(wręczenie 13.X. 98 r.) przez Wojewodę Ostroucha w Zespole Szkół 

Mechanizacji Rolnictwa w Strzelcach Krajeńskich 
l. nauczyciele : Andrzej Korzeniewski, Wacław Gall, Izabela 

Stopyra, Bogusława Furtak, Danuta Wojciuch, 
2. administracja : Walentyna Lambrych, Bronisława Korze

tliewska, Wiesława Piotrowicz. 
IV. ZESPÓŁ SZKÓŁ BUDOWLANYCH- brak danych 

GRATULUJEMY! 

''Leśna Szkółka'' 
25 września o godzinie 8.30 klasa VII A wraz z opiekunami : pa

lem Krzysztofem Marcem, panią Anną Dajworską oraz panem Je
·zym Madziarem, który sfilmował całą wyprawę, wyruszyła na rajd 
·owerowy. Miejscem, cło którego zmierzaliśmy była szkółka leśna 
majdująca się w okolicach Roj ewa. Naszym przewodnikiem był pan 
~oman Ziółkowski, który był też jednym z organizatorów naszej 
rycieczki. Po drodze zrobiliśmy kilka przystanków, głównie w celu 
)bejrzenia ciekawych gatunków drzew i nie tylko. Trochę głodni lecz 
ialej pełni zapału, dotarUśmy na miejsce gdzie właśnie rozpalone 
Jyło ognisko. Po krótkim posileniu się pan leśniczy zajmujący się 
;zkółką oprowadził nas po niej. Następnie odbył się konkurs przy
·odniczy. Jury w składzie naszych opiekunów przygotowało pytania. 
)ierwsze miejsce uzyskał Tomasz Muzia, który w nagrodę otrzy
nał książkę o tematyce przyrodniczej oraz możliwość wybrania do
:volnej sadzonki jakiegoś drzewa. Kolejne miejsca zajęli : Paweł La u
er, Eryk Grabarek, Łukasz Rojek, 

Oni również otrzymali wybrane przez siebie sadzonki. Eryk wy
>rał czerwonego dęba, którego posadziliśmy na terenie naszej szkoły. 
~aczęliśmy zbierać się do powrotu do domu. Łącznie tego dnia kla
;a VII A przejechała 28,5 km, co było dla niektórych dużym spraw
lzianem fizycznym. Około godziny 14.30 cłotarliśmy cło szkoły, skąd 
vszyscy rozjechali się cło domów. 
Dziękujemy naszym opiekunom, dzięki którym poznaliśmy uroki 

~iemi Międzyrzeckiej, a panu Ziółkowskiemu za wspaniałą lekcję 
>iologii. 

Ania Dziubińska VII A Szkoła Podstawowa nr 2 

NIECH żyJE KICZ, CZVLI POZNAŃSKIE MULITIKINO 
Poznań- miasto, które nie obawia się n owości- zafundował sobie wielkj, 

ośmiosalowy kompleks kinowy. Budowa trwała prawie rok, a kinomani za
cierali ręce z radości, że wreszcie, w jednym miejscu, wygodnie, luksuso
wo, będzie można obejrzeć WSlYSTKO- i nowości, i starocie, i komercję, 
i coś niezależnego. Skończyło się na marzeniach, bo poznańskie Multikino 
to kiczowate i drogie paskudztwo. Ale po kolei. Niewyżytego kinomana naj
pierw rozczarowuje wygląd zewnętrzny budynku - ogromna konstrukcja 
szklano- kolorowo- błyszcząca , robiąca wrażenie atrapy z filmu Spielberga 
(skrzyżowanie statku kosmicznego z supermarketem). Ale cóż, pierwsze 
wrażenie może być mylne, więc wyżej wspomniany kinoman, nadal pełen 
nadziei (wiadomo czyją ona jest matką ) , wkracza do środka. Tam obez
władnia go wszechobecny smród popcornu (piszę smród, bo w takim natę
żeniu nawet najpiękni ejszy zapach jest nie do zniesienia), a obsługa wyglą
dająca jak bardzo udane klony jednego, idealnego pracownika, wzbudza 
lekki niepokój. Na szczęście kasy, pełne komputerów, są oznakowane, więc 
nawet średnio inteligentny kinoman kupi bilet na taki film, na jaki chce. 
Jednak przy kasi e czeka go przykra niespodzianka: cena. Studenci, czyli 
zdecydowana większość widzów, nie mają żadnych zniżek, bo zarezerwo
wano je jedynie dla dzieci i osób starszych. Po chwili buntu trzeba bilet 
kupić- za 12 zł. w tygodniu i około 15 zł. w weekendy. Dla porównania- w 
''normalnych" kinach bilet studencki kosztuje 9 zł . Z biletem w ręku kino
man może jeszcze przed projekcją obejrzeć wszystkie cuda, które Multiki
no oferuje. Są to plakaty filmowe (przewaga Disney'a + kilka niecieka
wych obrazków), czyli wybór żaden. Obokjest bar, gdzie np. kawa cappuc
eino kosztuje 3.50 zł., a inne dobra spożywcze są w cenach równie kosz
marnych . Kinoman - student zwykle wi ęc siada w kąciku . czeka na rozpo
częcie filmu i z oferty kulinarnej Multikina nie korzysta. Do sali kinowej 
prowadzi długi korytarz i schody z błyszczącymi światełkami , które znowu 
kojarzą się ze statkiem kosmicznym. Fotele są rewelacyjne, bardzo wygod
ne, co biorąc pod uwagę coraz dłuższe filmy, jest istotnym plusem. Jeszcze 
ważniejszym jest ogromny ekran i nagłośnienie - czegoś takiego nie ma w 
zwykłych kinach i nie da si ę ukryć, że początkowo chłon ie się obraz z wy
trzeszczonymi z podziwu oczami. 

Mimo tych plusów Multikino to jedno wielkie rozczarowanie (to subiek
tywna opinia). Początkowo każda sala miała mieć inny charakter, filmy miały 
być zróżnicowane, zapowiadano przeglądy filmowe . Mam nadzieję, że coś 
takiego nastąpi , bo na razie w każdej sali królują obrazy typu "Godzilla". 
Nie da s i ę jednak ukryć, że to kino odwiedza wiele osób, ale wynika to 
często ze swego rodzaju snobizmu, bo skoro jeden ze zwolenników za wiel
ki plus Multil<:ina uważa ... miejsce na pojemnik z napojem koło fotela ... to 
mi ręce opadają. Multikino to nowoczesna bryła, pozbawiona jakiegokol
wiek klimatu, filmy ogląda s i ę nie czując żadnego nastroju- a przecież at
mosfera jest bardzo ważna. 

Nie twierdzę, że Multikino trzeba omijać szerokim łukiem- można pójść, 
zobaczyć, a jak komuś się spodoba, to życzę przyjemnego oglądania. Ja 
pozostanę bywalczynią zwykłych kin i D KF-u na mojej uczelni, gdzie wpraw
dzie siedzenia są niewygodne, ale atmosfera niepowtarzalna. 

Aleksandra Stopyra 
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- Za nami kolejny sezon wakacyjny, 
sezon wypoczynku i wyjazdów, czy mię
dzyrzeczanie dużo podróżują ? 

- W mojej opinii międzyrzeczanie nie od
stają od przeciętnej krajowej. Coraz chętniej 
wyjeżdżają . Podczas wakacji z naszej oferty 
korzystało ponad 100 osób. Podróżują ludzie 
w różnym wieku o różnym wykształceniu i 
zasobności portfela. Mamy stałych klientów 
- wielbicieli podróży, ale coraz częściej wy
j eżdżają też emeryci i młodzież - zwłaszcza 
akademicka. 

-Jakie są najczęstsze kierunki tych wy
jazdów? 

- Modne są kraje ciepłe, gdzie słońce i po
goda są zagwarantowane. W tym sezonie 
międzyrzeczanie wyjeżdżali do Tunezji, na 
Majorkę, do Turcji i Chorwacji. Wyjazdy te, 
to nie tylko leżenie na plaży, ale również cie
kawy program zwiedzania : np. w Tunezji 
atrakcją jest zwiedzanie ruin Kartaginy lub 
wycieczka na Saharę. Popularnością cieszy 
się również Hiszpania- Costa Brava Emery
cijeżdżą tam przed lub po sezonie kiedy ceny 
są niższe. Jest to również ulubiony kierunek 
wyjazdu studentów. Dojazd autobusem+ 10 
dni pobytu kosztuje około 1500 zł . 

- W ogłoszeniach prawie wszystkich 
Biur Podróży pojawia się określenie : last 
minute. Co to właściwie znaczy ? 

- Koszt prawdziwego last min u te nie powi
nien przekraczać 900 zł. Jest z tym jednak 
różnie np. Orbis obniża znacznie ceny, gdy 
impreza się nie w pełni sprzedaje aby wyko
rzystać np. wyczarterowany samolot. Z ofer
ty tej korzystają raczej ludzie młodzi, lubią
cy ryzyko i niespodzianki. Rodzinom z dzieć
mi zależy na pewnej ofercie. Moim zadaniem 
jest uczciwe poinformowanie klienta o 
wszystkim, co go czeka na miejscu. Uprze
dzam o wszystkich zaletach i niedogodno
ściach oferty, bo tylko zadowolony klient 
wróci do mojego biura. Staram się dopaso
wać ofertę do możliwości finansowych klien
ta, jego oczekiwań i upodobań. Staje się to 
podczas rozmów, które prowadzą do podję
cia właściwej decyzji. Mogę się pochwalić. 
że do tej pory nikt nie wrócił do nas z rekla
macj ą. 

- Czy w Międzyrzeczu są prawdziwi 

globtraterzy, którzy wyjeżdżają w dalekie, 
egzotyczne podróże ? 

- Oczywiście, mamy klienta, który wybrał 
się w podróż dookoła świata. 

-W 80 dni? 
- Nie, taka podróż trwa dziś 23 dni, wiele 

czasu spędza się w samolocie i innych środ
kach komunikacji. Jest to więc wyprawa dla 
ludzi o dobrej kondycji fizycznej. Jest to rów
nież najdroższa nasza propozycja - 4400 do
larów czyli około 16.000 zł. Aby wycieczka 
doszła do skutku wymaganych jest 10 osób 
chętnych z danego kraju. Inny klient nasze
go biura był w tym roku na safari w Kenii. 

- Czy przywiózł głowę lwa ? 
-Ach, nie, obecnie safari to tzw. bezkrwa-

we łowy, jako trofeum przywiózł jedynie 
wspaniałe zdjęcia i niezapomniane wrażenia. 

- Czy jako biuro turystyczne jesteście 
tylko pośrednikami ? Czy też organizu
jecie własne imprezy ? 

- We własnym zakresie organizujemy wy
cieczki dla szkół i zakładów pracy na terenie 
całego kraju oraz po państwach europejskich 
np. : Czech, Austrii, Niemiec. Przede wszyst
kim jesteśmy jednak pośrednikami w sprze
daży ofert dużych renomowanych biur pod
róży : Orbisu, PBP, Scan Holyday, Tecker
mann, Itaka. 

- Czyli pani biuro może zrealizować 
każde marzenie podróżnika 

- Tak, korzystając z naszych usług każdy 
może się wybrać w podróż swego życia. Dzię
ki nam można objechać świat dookoła, moż
na wybrać się w najbardziej odległe i egzo
tyczne zakątki kuli ziemskiej jak : Amazon
ka, Ekwador, Meksyk. Obecnie coraz mod
niejsze stają się Chiny. Dla wielbicieli kultu
ry Wschodu proponuję wyprawę do Indii lub 
Nepalu z wejściem do I bazy himalaistów na 
Mont Evereście. Wszystko jest tylko kwestią 
pieniędzy. 

- Właściwie, uważa się, że aby podró
żować po świecie trzeba mieć dużo pie
niędzy. 

-Nie zgadzam się z tą opinią. Oczywiście 
mamy oferty droższe i tańsze . Poza tym nie 
trzeba mieć całej sumy od razu. Można wy
jazd opłacać w ratach lub zaciągnąć tzw. kre
dyt urlopowy. Podpisaliśmy umowę z Ban-
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kiem Spółdzielczym w Międzyrzeczu na 
udzielenie takich kredytów. Można więc 
przyjść do naszego biura, wybrać sobie wy
cieczkę , podpisać umowę i na miejscu zała· 
twić formalności kredytowe. A koszt wyjaz
du za granicę jest porównywalny z pobytem 
nad Bałtykiem. Klienci wolą pewne słońce w 
Hiszpanii od zimnego i deszczowego polskie
go wybrzeża, chociaż jest bliżej. 

- Przed nami sezon sylwestrowo - je
sienno - zimowy. Czy już trzeba myśleć o 
rezerwacji miejsc na zimowy odpoczy
nek? 
-Już najwyższy czas aby dokonywać zaku

pu atrakcyjnych cenowo ofert. Je żeli chodzi 
o góry i ferie to polecam rodzinny wyjazd na 
narty do Włoch, gdzie oferujemy zakwate
rowanie w domkach, wspaniałe warunki śnie
gowe oraz możliwość spotkania ludzi zna
nych z pierwszych stron gazet. Na Sylwestra 
proponuję wyjazd w polskie góry na 5 dni za 
450 zł. od osoby; sylwester w Paryżu- 4 dni, 
1000 zł.; sylwester na ulicach Wiednia -1.100 
zł lub 15-dniowy wypad do Australii, gdzie 
będzie pełnia lata. Stałą ofertą są organizo
wane przez nas zimowiska dla dzieci. Przy
pominam jeszcze raz, żeby nie czekać do 
ostatniej chwili lecz decydować się już teraz, 
gdy ofert jest wiele. 

- Organizuje pani wyjazdy w różne czę
ści świata, a czy Międzyrzecz i Ziemia 
Międzyrzecka są atrakcyjne turystycznie? 
-Uważam, że okolice naszego miasta mogą 

być atrakcyjne dla turystów. Bywają w na
szym biurze klienci ( przeważnie zagranicz
ni), którzy chcieliby tu spędzić urlop lub 
weekend. Niestety, nie mamy w sprzedaży 
żadnej oferty z terenu Ziemi Międzyrzeckiej. 

- A jaka jest pełna gama usług pani 
biura? 

-Oprócz oferty turystycznej zajmujemy się 
również sprzedażą biletów autokarowych na , 
całą Europę, biletów lotniczych na cały świat 
oraz ubezpieczeń. Staramy się o wprowadze
nie sprzedaży biletów kolejowych. Nasza 
działalność nie opiera się na prowizjach i 
marżach. Ceny biletów i wycieczek są takie, 
jak w katalogach. Nie trzeba więc jeździć do 
Gorzowa lu b Poznania, u nas ceny są takie 
same, a większa wygoda i mniejszy kłopot, 
bo wszystko załatwiamy na miejscu. Biuro 
turystyczne "Małgorzata" prowadzę z mę
żem od 1995 r. Obecnie działamy przy ulicy 
Ks. Skargi 6 (obok fryzjera pana Gomuły) . 
Zapraszamy więc codziennie, zachęcam do 
kontaktu telefonicznego tel.7 42-21-95. 
Dziękuję za rozmowę 

A. Kuźmińska - Świder 

Podziękowania 

swoim wyborcom 
za okazane zaufanie 

składa radny 

Jerzy Różycki 
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KRONIKA POLICY JNA 
1. W nocy 18/19.08.98r na ul. Piastowskiej doko

nano włamania do samochodu Fiat 126p. i kradzieży sa
szetki z dokumentami, apteczki samochodowej i latarki 
lelektrycznej na szkodę Jerzego W. Straty wynoszą około 
<150 zł. 
l 2. W okresie 15-19.08.98r na Os. Kasztelańskim 
pokonano włamania do piwnicy i kradzieży roweru gór
fkiego ROM ET wartości 400 zł. Poszkodowana Wie
~ława K. 
, 3. W nocy 18/19.08.98r na terenie OTW Głębokie 
;dokonano kradzieży samochodu osobowego Mercedes. 
taszkodowany Jan Sz. wartość samochodu określił na 
_40000 zł. 
1 4. W nocy 19/20.08.98r dokonano włamania do baru 
~rzy ul. Waszkiewicza. lupem złodziei padła kuchenka 
'mikrofalowa Gołd Star, trytkawnica Tefal oraz papiero
~y. zapalniczki i napoje. Poszkodowana Maria G. straty 
::>szacowała na około 1 060 zł. 

5. W nocy 20/21.08.98r na ul. Podzamcze dokona-
10 włamania do biura i kradzieży komputera, fax mo
jem Adax, kalkulator oraz napoje i sweter. Zgłaszająca 
Joanna P. straty oszacowała na około 3245 zł. 

6. W dniu 21 .08.98r na ul. Krasińskiego skradziono 
;amochód Opel Vectra, którego wartość paszkodowa
la Zofia R_ oszacowała na około 17000 zł. 

7. W nocy 21 /22.08.98r podpalono jedną z firm pro
jukcyjnych przy ul. Świerczewskiego . Właściciel straty 
)Szacował na kwotę około 15000 zł. 

8. W dniu 22.08.98r około godz. 9,50 z parkingu 
my ul. Garncarskiej skradziono samochód osobowy 
\ud i 80 kolor czarny. Poszkodowana Irena F. obywatel
<a Niemiec straty wyceniła na około 45000 zł. 

9. W dniach 22·24.08.98r na ul. Reymonta dokona
'lo włamania do zakładu produkcyjnego i kradzieży piły 
arczowej, wiertarki , wyrzynarki do drewna i wierteł. Stra
;y oszacowana na około 1 000 zł. 
· 10. W nocy 24/25.08.98r dokonano włamania do piw
Jicy na ul. Wojska Polskiego. lupem włamywaczy padł 
ower górski Jaguar kolor czarny. Poszkodowany Kazi
nierz Cz. straty wycenił na około 500 zł. 

11. W dniach 22·28.08.98r z terenu budowy budyn
;u jednorodzinnego przy ul. Rolnej skradziono 1 O szt. 
Jrzejników wartośc i około 3000 zł na szkodę Marka L 

12. W nocy 26/27.08.98r w m. Wysoka dokonano 
viamania do sklepu spożywczego i kradzieży : wódki, 
>apierosów, kawy i dezodorantów na szkodę Mirosła
va K. Straty powstałe w wyniku włamania wynoszą oko
:) 1840 zł. 

13. W nocy 26/27.08.98r przy ul. Poznańskiej doko
lano włamania do piwnicy i skradziono dwa rowery gór
;kie wartości 1000 zł. na szkodę : Alicji M. 

14. W nocy dnia 28.08.98r w jednym z mieszkań na 
tl. Waszkiewicza dwóch mieszkańców Międzyrzecza do
;onało rozboju na obywatelu Holandii . W wyniku razbo
J skradziono 2000 DM, sygnet i dwa złote łańcuszki. 
~a finał tej sprawy obaj napastnicy oczekują w aresz
:ie. 

1?- W dniu 28.08.98r w godzinach południowych na 
tl. Swierczewskiego skradziono samochód osobowy 
\udi 80 kolor bordowy, którego wartość pokrzywdzony 
>bywatel Niemiec wycenił na około 38000 zł. 

16. W dniach 28·31.08.98r na ul. Staszica dokona
to włamania do pomieszczenia zakładu produkcyjno -
tsługowego i kradzieży: wkrętarki typ ST-18 firmy Hi lti , 
viertarki firmy Hilti oraz spawarki do wykładzin. Pokrzyw
lzony Janusz K. straty określił na około 4900 zł. 

17. W nocy 01 /02.09.98r włamano się do sklepu w 
: uźniku skąd skradziono: telewizor kolorowy Philips, wie
ę Diora z kolumnami głośnikowymi , grę telewizyjną , od
Narzacz video Toshiba oraz papierosy i koszyk wikli
owy. Poszkodowana Teresa B. straty oceniła na około 
'625 zł. 

18. W nocy 01 /02.09.98r na ul. Zachodniej dokona-
o kradzieży samochodu VW Golf kolor kremowy war-

!ości około 13000 zł. na szkodę Dariusza K. 
19. W dniach 02-03.09.98r przy ul. Winnica dokona

no włamania do warsztatu i kradzieży większej il ości rę 

kawic i kołowrotka . Poszkodowany Józef K. Stra ty wy
cenił na około 1600 zł. 

20. W dniu 06.09.98r w godzinach rannych na ul. 30 
Stycznia dwóch młodzieńców z Międzyrzecza włamało 
się do stojącego na parkingu autobusu Autosan a na
stępnie po uruchomieniu go ruszyli ulicami Międzyrze 

cza. Uszkodzenia w autobusie jakie powstały podczas 
tej jazdy oszacowano na około 2000 zł. 

21. W nocy 06/07.09.98r na ul. Zachodniej dokona
ne zostało włamania do samochodu Volvo skąd skra
dziono radioodtwarzacz samochodowy Philips oraz CB 
Radio. Poszkodowany Robert S. straty wycenił na około 
800 zł. 

22. W nocy 06/07.09.98r przy ul. Fabrycznej doko
nano włamanie do biura i pomieszczeń magazynowych 
ciepłowni skąd skradziono telefon bezprzewodowy U-
1 01 i pilot do pompy wodnej. 

23. W dniach 05-07.09.98r dokonano włamania do 
budynku nad jeziorem w Bobowieku skąd skradziono: 
dwa rowery wodne, 1 O kamizelek ratunkowych oraz 
sprzęt wędkarski na szkodę Zespołu Szkół Rolniczych 
w Bobowicku. Straty oszacowano na około 4970 zł. 

24. W nocy 08/09.09.98r dokonano włamania do 
Przedszkola nr 1 skąd skradziono: telefon Panasonic 
oraz artykuły spożywcze. Straty oszacowano na około 
636 zł. 

25. W nocy 08/09.09.98r w Bobowieku dokonano wła
mania do piwnicy i kradzieży roweru górskiego Romet 
kolor zielono-czarny którego poszkodowany Przemysław 
Sz. wartość określił na około 350 zł. 

26. W nocy 09/10.09.98r na Os. Centrum dokonano 
włamania do piwnicy skąd skradziono rower górski 
Kands kol. siwy. Poszkodowana Krystyna J. straty wy
ceniła na okola 630 zł. 

27. W nocy 10/11.09.98r na ul. Waszkiewicza do
konano włamania do hurtowni skąd skradziono: art. 
spożywcze , papierosy różnych marek i art. chemicz
ne. Poszkodowany Bolesław O. straty określił na o koło 
5200 zł. 

28. W nocy 14/15.09.98r na ul. Świerczewskiego do
konano włamania do Domu Handlowego skąd skradzio
no większą ilość zegarków, dwa plecaki i pieniądze w 
kwocie 60 zł. Poszkodowana Adela S. straty wycen iła 
na kwotę około 4250 zł. 

29. W nocy 14/15.09.98r na stadionie dokonano wła 

mania do Studia Relaks i kradzieży : wieży stereofonicz
nej Sony, 20 płyt , czajnika bezprzewodowego, dwóch 
telefonów. Poszkodowana Dolola J. straty wyceniła na 
około 431 O zł. 

30. W nocy 16/17.09.98r przy ul. Świerczewskiego 
dokonano włamania do zakładu usługowego i kradzieży 
29 szt. nowych opon firmy Dębica. Poszkodowany Ar
kadiusz S. straty wycenił na 4544 zł. 

31. W nocy 17/18.09.98r na Os. Centrum skradzio
no samochód osobowy VW Golf kolor szary metalik. 
Poszkodowany Bogdan Sz. wartość skradzionego sa
mochodu wycenił na kwotę 18000 zł. 

32. 21.09 br. na ul. Zawadzkiego dokonano kradzie
ży spawarki elektrycznej w obudowie koloru szarego, 
Ryszard Cz. utracone mienie wycenił na kwotę 700 zł. 

33. 21.09 br. Krzysztof L. będąc w stanie nietrzeź
wości usiłował dokonać wymuszenia rozbójniczego w 
sklepie spożywczym przy ul. Zamojskiego na osobie 
Haliny K. podczas zakupu butelki wina . 

34. Nocą 22/23.09 br. na terenie POD przy ul. Pia
stowskiej dokonano włamania do altanki .Wanda P. utra
cone mienie wyceniła na kwotę 222 zł. 

35. Nocą 25/26.09 br. dokonano włamania do kio
sku RUCH na ul. Wojska Polskiego.W wyniku włamania 
Andrzej K. poniósł straty w wysokości 4392 zł. 

36. Nocą 26/27.09 br. dokonano włamania do sa-
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mochodu Fiat 126p na ul. Kopernika. Skradziono ra
dioodtwarzacz KENWOOD wartości 600 zł na szko
dę Andrzeja T. 

37. 26.09 br. o godz. 15 na ul. Piastowskiej skradzio
no rower górski wartości 600 zł stanowiący własność 

Kazimierza M. 
38. 29.09 br. na Os. Centrum skradziono samochód 

Fiat 126p wartości 3000 zl na szkodę Ryszarda K. Spraw
cy zostali ujęci i oczekują na wyrok. 

39. 30.09 br. po wyłamaniu zamka w drzwiach wej
ściowych dokonano włamania do mieszkania na ul. Kra
sińskiego. Halina K. utracił a mienie wartości 7155 zł. 

40. 29.09 br. w godzinach 22 - 23 na ul icy Mickiewi
cza, przy barze "Ziółek" skradziono rower AGAT /dam
ski/. Agnieszka G. utracony pojazd wyceniła na kwotę 
400 zł. 

41. Nocą 30.09/1.10 br. na terenie POD przy ul. Pia
stowskiej dokonano włamania do altanki Haliny l. Po
szkodowana utracone mienie wyceniła na kwotę 370 zł. 

42. Nocą 4.1 O br. na ulicy Waszkiewicza uszkodzo
no samochód Fiat Mirafiori Zenona N. i Mitsubishi Pio
tra F. poprzez wybicie szyb i lamp. Poszkodowani wyce
nili straty na kwotę 1500 zł. 

43. 4.1 O br. na terenie m. Jagielnik dokonano wła
mania do samochodu VW Golf. Skradziono radiood
twarzacz wartości 579 zł na szkodę Andrzeja M. 

44. 5.1 O br. na ulicy Konstytucji 3 maja dokonano 
kradzieży roweru górskiego GRAND /damski/. Tadeusz 
S. utracony rower wycenił na kwotę 475 zł. 

45. 5.10 br. w godzinach 18- 21 po zepchnięciu z 
ulicy na ścieżkę prowadzącą do kładki nad Obrą przy 
ul . Winnica - samochodu Fiat 126p dokonano jego de
montażu i kradzieży części samochodowych. Mariusz 
W. utracone mienie wycenił na kwotę 628 zł. 

46. 6.10 br. około godziny 19 na ul. 30 Stycznia skra
dziono rower górski typu NAME. Tomasz. Z. utracony 
pojazd wycenił na kwotę 1 00 zł. 

47. 7.10 br. na ul. Garncarskiej włamano się do sa
mochodu Mercedes. Skradziono telefon komórkowy fir
my ERICSSON wartości 830 zł stanowiący własność Ry
szarda l. 

48. Nocą 7/8.10 br. po włamaniu do baru na Os. Cen
trum skradziono mienie wartości 2049 zł na szkodę Ta
deusza W. 

49. 9.10 br. na ul. Piastowskiej skradziono rower gór
ski GRAND wartości 680 zł stanowiący własność Arka
diusza W. 

50. 10.1 O br. na ul. Chopina dokonano kradzieży z 
otwartego mieszkania. Andrzej O. poniósł straty w wy
sokości 370 zł. 

51 . 12.10 br. Os . Centrum dokonano włamania do 
sklepu galanteryjno-odzieżowego Elżbiety P. Poszko
dowana poniesione straty wyceniła na kwotę 240 zł. 

52. W dniu 12.1 O br. około godz. 13 30 z pomiesz
czenia biurowego na ul. Przemysłowej 2 dokonano kra
dzieży portfela z dokumentami Aleksandra P. 

53. 14.1 O br. na ul. Wojska Polskiego 15C dokonano 
włamania do piwnicy. Skradziono rower górski MTB-26 
JAGUAR. Krystyna W. utracony pojazd wyceniła na kwo
tę 500 zł. 

54. Nocą 15/16.1 O br. po włamaniu do garażu na ul. 
Fabrycznej skradziono 4 koła samochodowe wartości 
1001 zł na szkodę ZPCH Międzyrzecz . 

55.18.1 O br. na ul. Wojska Polskiego dokonano kra
dzieży samochodu Opel Kadett wartości 400 zł. Wie
sław K. utracony pojazd odzyskał. 

56. Nocą 17/18.10 br. na Os. Centrum z zaparkowa
nego tam samochodu Fiat 126p Stanisława Sz. doko
nano kradzieży 2 kół wartości 250 zł. 

57. 19.10 br. na ul. Marcinkowskiego dokonano wła
mania do kiosku spożywczego Krystyny Ż . Utracono 
mienie wartości 2315 zł. 

58.W dniach 17-19.10 br. po włamaniu do Magazy
nu na ul. Winnica 35 skradziono 1700 par rękawic robo
czych na szkodę Józefa K. wartości 4650 zł 

st. asp. Stanisław Bańkowski 
Bogdan Michalski 



Przemoc w rodzinie może mieć miejsce w 
każdych warunkach społecznych. Nie zależy to 
od statusu społecznego, poziomu wykształce
nia, sytuacji materialnej domowników. W śro
dowiskach o niższym statusie społecznym czę
ści ej spotykamy się z przemocą agresywną 
opartą przede wszystkim na sile fizycznej ści
śle związanej z wściekłością, chamstwem i bru
talnością mającą bardzo gwałtowny przebieg. 
Do takich przypadków najczęściej wzywana jest 
Policja, przez uczestników "awantury", człon
ków rodziny lub przez sąsiadów, którzy zanie
pokojeni są sytuacją za ścianą. W zasadzie każ
de takie wezwanie jest uzasadnione, gdyż za
grożone jest życie ludzkie. Natomiast w środo
wisku o wysokim statusie społecznym częściej 
przemoc rodzinna jest chłodna, bardziej wyra
finowana, nie pozostawiająca żadnych widocz
nych śladów. W takich przypadkach policja in
terweniuje znacznie rzadziej, pozostaje ona w 
kręgu cierpiącej rodziny, która stara się ukryć 
fakt swojego dramatu, gdyż w środowisku ucho
dzą za uosobienie ideału rodziny. 

W naszym społeczeństwie wiele środowisk 
aprobuje przemoc, albo też uważa to za normal
ne zachowanie. Świadczą o tym chociażby po
wszechnie panujące mity, stereotypy, przysło
wia i porzekadła utrudniające prawidłowe re
agowanie na akty brutalności wobec bliskich. 

Mity przekonują o słuszności braku reakcji 
ze strony świadków przemocy, ofiary zmusza
ją do milczenia, a sprawców utwierdzają w prze
konaniu o bezkarności. 

N a niektóre z nich można odpowiedzieć w 
następujący sposób : 

- przemoc w rodzinie to sprawa prywatna, 
nikt nie powinien się wtrącać ? 

Otóż nie, przemoc, wykorzystywanie, bicie, 
krzywdzenie osób bliskich jest przestępstwem, 
tak samo groźnym i podlegającym karze jak 
przemoc wobec obcych. 

- przemoc jest wtedy, gdy są widoczne ślady 
na ciele ofiar ? 

Nie, przemoc to nie tylko działanie pozosta
wiające siniaki, złamania czy oparzenia, to tak-

Szanowne Panie! 

że poniżanie, obelgi, zmuszanie do określonych 
zachowań, grożenie, zastraszanie. 

-ofiary przemocy w rodzinie akceptują prze
moc! 

Poszkodowani zawsze próbują się bronić, ich 
działania są jednak mało skuteczne. Wypróbo
wuj ą różne , często nieracjonalne strategie 
obronne , które w konsekwencji powodują na
silenie przemocy. 

- czy policja powinna interweniować w spra
wach rodzinnych ? 
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Przemoc domowa nie jest sprawą rodzinną, 
jest przestępstwem ściganym przez prawo. Po
licja jest powołana dla ochrony bezpieczeństwa 
osób, zapobiegania popełniania przestępstw i 
ścigania sprawców przestępstw bez względu na 
to czy ofiara należy do rodziny sprawcy czy nie. 
W badaniach OBOP w grudniu 1997 r. potwier
dzało to 80% badanych. Dlatego też międzyrzec
kapolicja będzie nadal prowadzić działania pre
wencyjne, aby jak w najszerszym kręgu przeciw
działać takim przestępstwom . Działania prowa
dzimy w ramach tzw. "niebieskiej karty", której 
część "D" prezentujemy w tym wydaniu Kurie
ra. Karta ta ma być pomocna dla osób potrzebu
jących pomocy od policji albo też innych insty
tucji, których policja może powiadomić. 

KARTA D 

... ...... ... ......... : ........ . dn ..... ... .. ...... .... .... . 
(miejscowość) 

PROŚBA O POMOC 

.................... :·.· ................ zamieszkały /a w ...... : ..... ........... ...... ... ...... ..... .. ....... .. : .. ............... ;·~: ... ' .... .. :\ .... . 
dokument stwierdzający tożsamość ..... .... .... .. .......... ... seria .. .. , .. .. . nr .. ............... .. .. .... .... ;: .. ........ ... . 
swoim zachowanienntano~i zagrożenie dla mojego zdrowia i życia /zdrowia i życiarhoich dzieci 

• . • • .---. • - ,._ . • • , • - • .._, ,:.=:/··=-·. -/--:'~::_.:;:,~~ 

zdrowia 1 zyCia mnych osób (wym1emc Jakich) ...... ... .... ... ... ........ ... ............ .......... ......... ;.:,.·· ···· ·· ·· .. .. . . 

, .. i proszę o: . " .. .:.. . . . ··" 
. ·_udzielenie mi pomocy w.raniach k()mpetęncji pólicji ; .... +~;/ 
-zainteresowanie odpowiednich sł~tb : społecznych źaistriiałą sytuacją.* 

* właściwe podkreślić 

Prośba o pomoc nie musi być sporządzona na przedstawionym druku, ale dobrze by 
było aby zawierała dane jakie zostały wskazane w części "D" "niebieskiej karty". 

C.D. nastąpi 
podinsp. Zbigniew Melnik 

Proponujemy usługi w zakresie: 
Serdecznie zapraszamy do Studia Ruchu i Odnowy. 
Wybór naszego klubu zapewnia usługi wysokiej klasy, 

l. Gimnastyki rekreacyjnej (aerobic, step aerobic, 
to tal body conditioning). 

2. Gimnastyki odchudzającej. świadczone przez wykwalifikowaną kadrę . Zajęcia nasze są 
prostą i skuteczną metodą usprawnienia, doskonalenia i 
wzmocnienia wszystkich grup mięśniowych, a także wpływają 
na kondycję psychiczną . 

Międzyrzecz, Os. Kasztelańskie 7 
tel. 742 23 25, kom. 0601 8813 31 

Zajęcia od października 
Zapisy do 15.1 0.98r. 

3. Gimnastyki likwidującej bóle kręgusłupa i stawów biodrowych. 
4. Masażu odchudzającego i masażu kręgosłupa. 
5. Dietetyki i zasad racjonalnego odżywiania. 

Dla dzieci i młodzieży: 
l. Aerobic. 
2. Gimnastyka artystyczna. 
3. Formy teneczno - ruchowe. 
4. Ćwiczenia ogólnorozwojowe likwidujące nadwagę. 
5. Gimnastyka korekcyjna. 

ZATRUdNiĘ TECitN. fARMACEUTYCZNEGO 

W ApTECE NA pEłNyM ETACiE. 

TEL 741,2J99 
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~/~· .. 
GALERIA SZTUKI WSPÓŁCZESNEJ W MIĘ

DZYRZECZU STANIE SIĘ FAKTEM, CZY 
WIELOLETNIĄ BATALIĄ O ZAISTNIENIE? 

Szanowni Czytelnicy, jako międzyrzecza
,nin i artysta plastyk chcę podzielić się z Pań
:stwem swoimi doświadczeniami i refleksja
,mi związanymi z organizacją Galerii Sztuki 
Współczesnej. Od maja 1997r. staram się o 
:Utworzenie przy Muzeum w Międzyrzeczu 
[Galerii, która w sposób systematyczny bę
,tlzie pokazywać i gromadzić dorobek twór
~:zy artystów- malarzy, rzeźbiarzy, fotografi
ków i architektów, o których możemy usły
·szeć w telewizji, przeczytać w podręcznikach 
.szkolnych, czy obejrzeć w bardzo pięknych 
: drogich albumach. 
· Jeszcze jesienią 1996r. uzyskałem informa
:::ję od Dyrektora Wydziału Kultury Urzędu 
Wojewódzkiego w Gorzowie, o powstających 
nożliwościach lokalowych do pokazywania 
.vystaw w XIX-wiecznym obiekcie Muzeum 
N Międzyrzeczu tzw. dawnej karczmie dwor
~kiej. Kolejne spotkanie u Dyrektora- już po 
~wiedzeniu nowego obiektu - utwierdziło 
:Unie w przekonaniu, że to chyba jedyna 
;nożliwość uzupełnienia tej części kultury na 
:erenie miasta. Szybko stworzyłem projekt 

·Jowołania i pracy Galerii, który przedłoży
ero w Urzędzie Wojewódzkim w Gorzowie i 
\1uzeum w Międzyrzeczu. 
· Ów projekt zakłada, że: Galeria będzie pre
. ~entowała w cyklu rocznym 6-7 wystaw cza
';owych z zakresu różnych kierunków i ten
iencji w sztuce, a ponadto będzie zapraszać 
trtystów- autorów wystaw na wernisaże, 
:rdzie twórcy zaprezentują zgromadzonej pu
;>liczności swoją sztukę. 

W zasięgu moich "możliwości organizacyj
nych są takie wystawy, jak: Franciszka Sta
rowieyskiego, Władysława Basiora, Dudy 
Gracza, Edwarda Dwórnika, Jerze go N owo
sielskiego, i jeszcze wielu innych ciekawych 
artystów z kręgu ASP w Poznaniu, Warsza
wie czy Gdańsku. Oferta szczegółowa (po 
urzeczywistnieniu idei) zawierać będzie na
zwiska znane nie tylko w Polsce lecz i w Eu
ropie, np. z Niemiec, Holandii, Francji i in
nych państw. 

Sprawą Galerii postanowiłem się zająć nie 
tylko jako miłośnik sztuki, ale czuję się wręcz 
za nią odpowiedzialny jako artysta plastyk z 
Międzyrzecza i dwukrotny stypendysta z 
1990r.-Ministra Kultury i Sztuki i Wojewody 
gorzowskiego z 1993r. 

W tych latach spędziłem wiele czasu za gra
nicą, pracując wspólnie z artystami, którzy 
dziś w swoich państwach stanowią atrakcyj
ną ofertę do prezentacji w różnych Galeriach. 
Kontakty te bardzo sobie cenię, bowiemjest 
to ogromny kapitał, którym postanowiłem się 
podzielić . W rezultacie czego kilka wystaw 
będzie mogło odbyć się za darmo bądź tylko 
za zwrotem kosztów. Muszę tu nadmienić, 
ze znani artyści za swoje wystawy otrzymują 
honoraria albo kontrakt na zakup dzieła. 
Bywa też tak, że drukuje im się katalog na 
wystawy, a- jak sądzę- dziś jeszcze Muzeum 
ani miasta na takie wydatki nie stać. 
Dostęp do wartościowych zbiorów gwaran

tuje mi oferta pomocy od Związku Polskich 
Artystów Plastyków, którego jestem człon-

, KSIĄŻKI ZA SYMBOLICZNĄ ZŁOTÓWKĘ 
1 

Biblioteka Klubu Garnizonowego w Międzyrzeczu zaprasza od 10 listopada na 
yielką wyprzedaż książek po zlikwidowanej gorzowskiej bibliotece wojskowej. 
; Codziennie w godzinach pracy biblioteki można będzie kupić już za symboliczną złotów
:~ę zarówno stare jak i nowe książki popularnonaukowe i beletrystyczne. 
~ Zapraszamy szczególnie kolekcjonerów literatury historycznej, którzy znajdą na pewno 
;vśród kilku tysięcy książek wiele ciekawych i unikatowych pozycji. Można będzie również 
:m pić książki wybrakowane przez Bibliotekę Klubu Garnizonowego l głównie wieloegzem
::>larzowe powieści polskie i obce/. 

Posiadaczy magnetowidów zapraszamy /w tym samym terminie/ na wyprzedaż filmów 
7ideo. Za niewielkie pieniądze będzie można kupić do domowej filmoteki wiele atrakcyj
:tych tytułów. 
· M.B. 

1_ · Przysłowia listopadowe: 
; :Na Wszystkich Świ~tych , jeśli ziemia skrzepła. cała zima b~dzie ciepła . 
. Na Zaduszki /2/ nie ma w ogrodzie ani pietruszki. 

\ *Na !w. J eq?ora/9/ ści ągnij krupy do chałupy. . · 
: * Gdy liście przed Marcinem /12/ nie opada. to mroźną zim~ priepowiada. 
• *Na Stanisława Kostk~ 1 13/ ujrzysz śniegu drobnostkę. a na Ofiarowanie przydadzą si~ sanie. 
~ * Jaka pogoda listopadowa, taka i marcowa. 

*Od Salomei / 17/ stan· w nadziei. 

~ *Na ś~:,;Andrzeja /30/ tdziewkom z wrÓżby nadzieja ' 
Kazimierz Kulas 
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kiem od 1990r. Ponadto otrzymałem już za
pewnienie o udostępnieniu zbiorów z Biur 
Wystaw w Gorzowie i Zielonej Górze, a w 
miarę potrzeb ofertę poszerzę o wystawy z 
innych biur lub muzeów. 

Galeria poza działalnością merytoryczną 
stworzy nową płaszczyznę dla zaistnienia 
miasta i regionu na mapie sztuki i kultury 
przełomu XX i XXI w. Będzie stanowić do
datkowa atrakcję turystyczną, a na płaszczyź
nie polityki kulturalnej nawiąże kontakty z 
innymi miastami w kraju i za granicą. Jest to 
oferta szczególnie atrakcyjna dla szkół, bo
wiem prezentowane wystawy będą pomagać 
w realizacji programów nauczania nie tylko 
w zakresie wychowania plastycznego. 
Oprócz tego wszyscy zainteresowani będą 
mogli spotykać się na wernisażach, dosko
naląc własną percepcję, uzupełniając wiedzę, 
a przy okazji uzupełniając zaległości towarzy
skie. Koncepcja utworzenia Galerii Sztuki 
Współczesnej ma poparcie Związku Polskich 
Artystów Plastyków, Wojewody gorzowskie
go i Dyrektora Wydziału Kultury U.W., pana 
Janusza Dreczki 
Pomysł na Galerię zaakceptowała już pani 

dyrektor Muzeum w Międzyrzeczu, Joanna 
Patorska, przydzielając dwie sale w nowym 
obiekcie. 

Uruchomienie powyższych możliwości na 
opisanym poziomie zależy jednak od budże
tu Muzeum w Międzyrzeczu, z którego Pani 
Dyrektor musi wydzielić około 15000zł. rocz
nie. Proszę zauważyć, że jest to kwota po
równywalna do ceny20m2 drogi asfaltowej, 
bądź organizacji dużego bankietu itp. I tylko 
tyle dzieli międzyrzeczan od posiadania Ga
lerii Sztuki Współczesnej . 

Dziś nie wyobrażam sobie, aby 26 tys . 
gmina (a przyszły powiat) mogła funkcjono
wać bez zbiorów sztuki XX wieku. Jak sądzę 
zmierzamy w stronę Europy Zachodniej, a 
tam takich przypadków dawno już nie ma. 

R. Kasprowicz 

ZAPRASZAMY DO 
SPfCJAliSTYCZNfGO SKlfPU 

Z BlfliZN4 DAMSK4 

PoLEcAMy: 
"' biUSTONOSZE 

... body 
"'fiGi 

"' koMplEty biELizNy 
"' koszulki dAMskiE 

"' RAjstopy, poŃczochy, 
biELizNA NOCNA 
"' slipy M~skiE 

"'bokSERki 
BEZBOLESNE 
PRZEKŁUWANIE 

uszu 
CZYNNE 9 .00-1.7.00 
sobota 9.00-1.4.00 

MIĘDZYRZECZ TARGOWISKO 



.-.---....",....., ......... 
~...."....,._~ 

~~ ....... 
~--

UKŁADANIE KOSTKI BRUKOWEJ 
POLBRUK 

Krzysztof Handszuh 
ul. Zachodnia 7/3 66-300 Międzyrzecz 
c 095/7411935, 0601790893.. 

u chodniki 
o dojazdy i podjazdy 

do posesji 
D parkingi 
D garaże 

D chodniki na działkach 
rekreacyjnych i ogródkach 

D opaski przy nagrobkach 

USłUGIOGÓLNOBUDOWlANE 
PRACE ZIEMNO-DROGOWE 

PRZEDSIĘBIORSTWO 
HANDLOWO 
US~UGOWE 

MIĘDZVRZEC~ UL. ŁĄKOWA 1 
Wejście od ul. Swierczewskiego 

URTOWNIA 
, 

ATERIAł.OW BUDOWLANYCH 
I USł.UGITRANSPORTOWE 

Oficjalny Przedstawiciel PHU BUDMAR BARANOWO 

URT·DETAL ~ 
19ij!IJ:ł WIEKOR 

~-·~~en o&~'" " 
T E RRAZYT i ZCB :QBORALPOLSKA 

BOTAMENT l ! / , 
SYSTEMBAUSTOFFE ' 

'. MARLEY BRAAS '3§2430 

ftM -CKWOOI: " CiJWa~ stąpork6w 

·=•n42 21 74, .-. 79 11 34 
Czynna od poniedziałku do piątku 7°0·17°0 

w soboty 8°0
- 1300 

HURTOWA I DETALICZNA SPRZEDAŻ 
URZĄDZEŃ I MATERIAŁÓW 

DLA INSTALACJI 
GRZEWCZYCH I SANITARNYCH 

PONIEDZIAŁEK - PIĄTEK 8°0-l61
w 

SOBOTA 8°0-14°0 

THVSSEN 
• • RÓWNIEŻ RATY i LEASING 

66-300 MIĘDZYRZECZ WLKP. 
UL. REYMONTA 4 

TELJFAX (0-95) 742-21-98 
TELJFAX (0-95) 741-27-29 

WSPANIAŁYM, KOCHANYM 
RODZICOM l DZIADKOM 

JANINIE l {jERADOWI 
FRĄCKOWIAKOM, 
Z OKAZJI 40 ROCZNICY 

ŚLUBU, 
JESZCZE WIELE LAT ZDROWIA, 
SZCZĘŚC IA, POMYŚLNOŚCI 

ŻYCZ/) DZIECI 
DOROTA Z MARKIEM ORAZ 

DACiMARA, SANDRA, KONRAD 

Serwis TV 

Wvkonuiemr 
naprmw : 

• magnetowidów 

• odtwarzaczy cp 

" Dom Rzemiosła" 
uL. 30-go Stycznia 39 

tel 742-2287 
Zakład czynny: 

pn.-pt. 

godz 9.00- 17. 00 
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Raport z akcji Spr74tanie 
l . ' 8 Swiata - Polska 9 · 

Tegoroczna, międzynarodowa akcja" Clean up the world "odbyła się 
w dniach 18,19 i 20 września . W myśl idei tej akcji Szkoła Podstawowa 
nr 6 włączyła się w wir wrześniowego sprzątania . 

Dnia 19 września 1998r 290 uczniów naszej szkoły spenetrowało i oczy
ściło 57 km dróg, 13 ha lasów, będących najbliższym otoczeniem Mię
dzyrzecza. Dzieci i młodzież klas I - VII aktywnie i z zaangażowaniem 
usuwały śmieci z poboczy dróg, podwórek osiedlowych, brzegów rzek 
Obry i Paklicy, terenów leśnych i otoczenia jezior. Wynikiem naszej akcji 
oraz niezbitym dowodem na wysoki sto pień zanieczyszczenia Między
rzecza i jego okolic jest zebranie 37 50-litrowych worków pełnych naj
różniejszych odpadków i śmieci (plastik, szkło, papier, sprzęt AGD, 
zniszczona odzież, folia, styropian ) , których charakter w wielu przy
padkach przekracza granice wyobraźni , za to systematycznie staje się 
nieodłącznym elementem krajobrazu polskich miast, jezior, lasów. Dnia 
19.09.1998r. o godz. 10.00 poszczególne klasy Szkoły Podstawowej nr 6 
rozpoczęły Akcję " Sprzątanie Świata", i wyruszyły w kierunku przy
dzielonych terenów i obiektów w celu usunięcia śmieci i zanieczysz
czeń. Podczas penetrowania poszczególnych odcinków terenu ucznio
wie dokonali drastycznych odhyć, jakimi niewątpliwie można nazwać 
obecność w rzece Paklicy elementów sprzętu AGD oraz opon samocho
dowych znalezionych przez !~lasę II B. W efekcie czynnego udziału we 
wrześniowym ". Sprzątaniu Swiata " na terenie Międzyrzecza i w jego 
okolicach zostało zlokalizowanych kilka dzikich wysypisk śmieci " zdo
biących " niejako otoczenie domków j ednorod~innych na ulicy Polnej w 
rejonie mostu na rzece Obrze, wzdłuż drogi Sw. Wojciech- Wojciechó
wek. Na terenie za cmentarzem żołnierzy radzieckich oraz na poboczu 
drogi w kierunku wioski Św. Wojciech, gdzie znalazły swe (czyżby słusz
nie i zgodnie z przeznaczeniem?) miejsce dwa składowiska śmieci. Na 
tym niestety nie kończy się potok szokujących odkryć uczniów SP-6. W 
pięknym lesie, malowniczej okolicy Oczka odnaleziono dzikie wysypi-

Paweł Mańkawski 

sko z płytami nagrobnymi, dziecięcymi zabawkami, butelkami, starymi 
u braniami. Także las w kierunku Kalska pełen jest porzuconych dooko
ła śmieci, wśród których klasa VII A zlokalizowała nawet pieluchy i 
metalowy sprzęt wojskowy. Uczniowie jednej z klas, penetrując brzegi 
Obry, byli zaskoczeni stanem wody w rzece. Spływające bezpośrednio 
do koryta Obry ści eki, unoszące się wraz z nurtem wody plastikowe 
butelki i kawałki styropianu to tylko część śmieci, którymi usłane są 
także brzegi rzeki. Piątoklasiści podążający tą trasą, potykając się wręcz 
o śmieci, nie natknęli się na nawet najmniejszy pojemnik na odpadki, 
także zaniedbany i zdewastowany teren byłego PGR" Obra ",pełen rdze
wiejących maszyn, porozrzucanych dachówek i cegieł, nie uszedł uwa
dze uczestników akcj i " Clean up the wor!d ". 

Na podstawie poszczególnych sprawozdań i raportów uczniów SP nr 
6 biorących udział w akcj i " Sprzątanie Świata " nie trudno wyciągnąć 
szokujące wnioski, doty~zące ~topnia zani~cZ?'szcz~nia śro_do':iska ~a-1 
turalnego Międzyrzecza 1 okolic. Bez wątp1ema stw1erdzeme, ze wkrot
ce góry śmieci zastąpią bezpowrotnie piękno naszych lasów, jezior, łąk 
jest nie przesądzone i " biorąc pod uwagę obecny stan rzeczy, zgodny z 
prawdą. 

Apelujemy więc do władz Urzędu Miasta i Gminy Międzyrzecz o zain-
1 

teresowanie si ę tym problemem, podjęcie odpowiednich działań i prze-l 
znaczenie środków na oc?ron~ naszego n~jbliższ~~o środowiska. Zda-l 
jąc sobie sprawę z tego, Ja duzą rolę w teJ kwestu odgrywa stosunek 
mieszkańców, chcielibyśmy, aby Międzyrzeczani e zwrócili swe oczy i 
serca w stronę stanu czystości (lub nieczystości ) naszego miasta. Te- ' 
garoczna akcja " Clean up the world " nam uczniom Szkoły Podstawo
wej nr 6 uświadomiła , że to człowiek jest winowajcą i sprawcą niszcze
nia przyrody, środowiska, w którym żyjemy. Jesteśmy jednak przekona
ni, że nigdy nie jest za późno. 

Akcja "Clean up th e world" pozwala otworzyć wreszcie oczy na pro
blem ochrony przyrody. Powoli zalewa nas fala zanieczyszczeń, a każdy 
beztrosko wyrzucony najdrobniejszy nawet papierek jest jak ziarenko 
piasku w klepsydrze czasu, jak pozostał jeszcze, by podtrzymać rytn1 
życia naszej Ziemi. Wierzymy, że nasze uwagi i spostrzeżenia , a także 
niezbite fakty nie utoną w morzu wielu "ważniejszych" spraw i choć w 
niewielkim stopniu przyczynią się do zmiany czystości Międzyrzecza i 
jego okolic. 

W imieniu uczniów SP 6 Marta Kło 

W październikowym numerze KM przeczytałam, że Kęszyca 
zostanie ogołocona z lasu, który ją otacza. Jako mieszkanka 
scowości jestem tym faktem zaniepokojona. Już widzę oczami wy o 
tę goliznę, a na niej bloki mieszkalne, hulający wiatr, który wywiej 
resztki ciepła przez nigdy nie uszczelniane okna. Pogratulować po 
słu panu nadleśniczemu Pawliszakowi ! Jakby brak było na zar 
nym przez niego terenie niezamieszkałych części lasu, pobranych 
wycinki. Chciałabym zwrócić uwagę na inną dotkliwą bolączkę, · 
my mieszkańcy KL musimy znosić ! Jest to brak światła . Przerwy 
dopływie prądu są bardzo częste. Wystarczy wiaterek lub deszczyk, 
już nie ma prądu. awet w niedzielę wyborczą (11.10.98) przez 
godzin nie było światła. Proszę redakcję KM o wyjaśnienie dlaczego 
tak się dzieje ? Co ma na ten temat o powiedzenia Energetyka w M-czu 
? Dlaczego pod koniec XX wieku nie można korzystać z dopływu ener
gii elektrycznej bez przerw ? A może to jest zamierzone działanie Za
kładu Energetycznego, który w trosce o kieszenie swych klientów wpro
wadza przymusowe oszczędzani e ! Jednak w Międzyrzeczu powyżej 
opisana sytuacja nie ma miejsca ! 

Mieszkanka Kęszycy 
P.S. Brałam udział w głosowaniu do samorządu. Nie wiem kto zo 

nie radnym z naszego terenu. Już teraz polecam mu pod uwagę 
problem. 

ZAKłAD NAPRAWY ROWERÓW 
Oferuje przeglądy i naprawy rowerów wszelkiego typu. 
Zapewniam krótkie terminy realizacji usług i atrakcyjne ceny. 

Międzyrzecz ul. Winnica 32 
- sob. 10.00 - 18.00 
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"LUBUSZANIE GORĄ" 
Lubuszanie, czyli wojskowi turyści z 4. Wiel

kopolskiej Dywizji Zmechanizowanej, w tym głów
nie reprezentanci działającego przy J. W 57 00 koła 
PTTK Piechur wygrali w tym roku dwa najwięk
sze i najważniejsze turnieje turystyczne organi
zowane przez wojsko. W czerwcu drużyna LUBU
SZAN była bezkonkurencyjna podczas 34. Cen
tralnego Rajdu Turystycznego Wojska Folskiego 
1na Orientację- Bieszczady '98. 
: W tej wieJokonkurencyjnej i masowej /w tym 

1
roku wzięło w niej udział 320 zawodników/ im-
1prezie nie wygraliśmy tylko konkursu piosenki. 

Niestety "słm1 nastąpił nam na ucho" i mimo 
lnaszych usilnych starań bardzo wolno z niego 
'schodzi. Wygranie wszystkich pozostałych pięciu 
!konkurencji dało nam zwycięstwo w klasyfikacji 
!generalnej i "bieszczadzkiego czarta" - główną 
1 nagrodę Rajdu. 
, Fotwierdzeniem wysokiej formy drużyny było 
;wygranie drugiej wielkiej imprezy turystycznej l 
:Jk. 140 uczestników/, zorganizowanego na po
· ::zątku pażdziernika Rajdu WP Sudety '98. I tu we 
wszystkich konkurencjach "stawaliśmy na pudle". 

: udało nam się nawet zająć 3 miejsce w konkursie 
l5órskiej piosenki turystycznej. Rajdy turystycz
:ne są atrakcyjną formą spędzania wolnego czasu. 
Dają możliwość poznania ciekawych zakątków 
. ~raju i zagranicy, nowych ludzi , a także sprawdze-

nia się w trudnych sytuacjach. 
Turyści z "Piechura" długo 

jeszcze będą wspominać przeży
cia związane z tegorocznymi raj
dami. Zamierzają si ę też przygo
towywać do przyszłorocznych. 
Bez walki na pewno nie oddadzą 
trofeów. 

Podczas dwóch wygranych im
prez w skład drużyny z Między
rzecza wchodzili : Bogusław Wi
niarski l główny specjalista od bie
gów na orientację/, Dariusz Kuro
patwit1ski /główny rezerwowy, 
Zbigniew Goździk /odpowiedzial
ny za polepszającą się formę pio
senkarską drużyny l , Mirosław 
Filipkiewicz /organizator ekipy/ 
oraz pisząca te słowa Małgorzata 
Bukowska /kierownik ekipy z 
woli jej męskiej części/. 
Drużyna była wspomagana 

przez reprezentującego Gorzów 
Kazimierza Ruszczaka /ogrom
na wiedza o polskich górach/ i 
Pawła Miszkowicza-Adamowicza 
z Wędrzyna /niesamowity liczy
rzepa/. M.B . 

Bunkry w Jeleniej Górze 
Agencja Turystyczna 

"Pro Nature" posiadała 
na Targach własne sto
isko p. t. "Podziemna Tra
sa Turystyczna. Między
rzecki Rejon Umocnio
ny". Promowaliśmy na 

Dyrektor Agencji "Pro Nature" Joachim Szlegel i Prezes Agencji 
Zbigniew Urbańczyk - prezentują dyplom 

nim największą atrak
cję Ziemi Międzyrzeckiej 
- znane wszystkim "bun
kry". Prowadzona przez 
nas podziemna trasa tu
rystyczna MRU jest naj
dłuższą podziemną trasą 
w Polsce. Liczy ona ok. 
11 km długości a na jej 
przejście potrzeba co naj
mniej 7 godzin! Promo
waliśmy również inne 
atrakcje naszego regionu 
m.in. Zespół Muzealny w 
Międzyrzeczu , Głębokie, 
Rokitno, Gościkowo. Za
interesowanie naszą ofer
tą było duże, zarówno ze 

za najefektowniejszą prezentację targową TURTEC ' 98. 

W dniach 17-19. września br. wJeleniej Gó
·ze odbyły się V Jeleniogórskie Targi Produk
:u Turystycznego TOURTEC '98. Ta zOJ·gani
~owana z dużym rozmachemjubileuszowa edy
;ja Targów odbyła się pod patronatem Urzędu 
(ultury Fizycznej i Turystyki, Polskiej Izby 
rurystyki oraz Wojewody Jeleniogórskiego. 
:Jłównym celem Targów była promocja pro
iuktu turystycznego gmin i regionów. 

strony osób prywatnych jak i biur podróży i 
innych instytucji turystycznych. Stoisko nasze 
odwiedzili m.in. Wojewoda jeleniogórski, Pani 
Prezydentjeleniej Góry oraz Dyrektor Depar
tamentu Promocji Urzędu Kultury Fizycznej i 
Turystyki. Duże zainteresowanie naszą ofertą 
wyraził Dyrektor Polskiego Ośrodka Informa
cji Turystycznej w Berlinie Pan Paweł Lewan
dowski, który. obiecał pomoc w promocji na-
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szego obiektu w Niemczech. 
Bardzo bogaty i interesujący był program to

warzyszący Targom. Jednym z "gwoździ pro
gramu" było oficjalne uruchomienie kompute
rowej Sieci Informacji Turystycznej. Pozwala 
on turystom na błyskawiczne dotar cie do 
szczegółowych informacji. Ten pierwszy w 
Polsce system dostępny jest także w interne" 
cie. Bardzo ważne było spotkanie szefów l 5 
biur informacji turystycznej z pogranicza.Pol
ski. Czech i Niem iec, służące wymianie do
świadczeń i zacieśnieniu współpracy. Przez cały 
czas trwania Targów odbywały się imprezy 
kulturalne, występy zespołów muzycznych i 
tanecznych oraz festyn rekreacyjny dla gości 
targowych. Dużą atrakcją, zwłaszcza dla mr
skiej części widowni, był pokaz mody spor to
wej prezentowany przez laureatki konkursu n a 
Miss Euroregionu. Ważnym wydarzeniem Tar
gów, trzymającym wystawców niemal do koń
ca w napięciu, był konkurs na najefektowniej
szą prezentację targową zorganizowany przez 
Sudecką Agencję Promocji Turystyki , UKFiT 
oraz Urząd Wojewódzki w Jeleniej Górze. Miło 
nam zakomunikować, że stoisko Agencji Tu
rystycznej "Pro Nature" zajęło w nim II miej
sce. Fachowcy od turystyki z dużym uznaniem 
wypowiadali się na temat stosowanych przez 
nas form promocji naszego obiektu. Nasze 
materiały promocyjne- foldery, ulotki, rozcho
dziły się błyskawicznie. Dużym zainteresowa
niem cieszyły się również nasze pocztówki. 

Targi uważamy za bardzo udane i niewą_!pli
wie warto było wziąć w nich udział. już teraz 
organizatorzy zaprosili nas do udziału w przy
szłorocznej edycji. 

Joachim Szlegel 
i Zbigniew Urbańczyk 

W Targach uczestniczyło ponad 50 wystaw
:ów z kraju oraz z Czech i Niemiec. Wśród kra
owych uczestników Targów przeważali wy
;tawcy z południowo-zachodniej Polski ale 
>hecni byli także przedstawiciele Wielkopol
;ki i Ziemi Lubuskiej . 

' .. ·· ~~ 
Sprzedam 27 arów ziemi budowlanej przy ulicy Poznanll; 

sklej w Międzyrzeczu. , , .:;m 

Tel. O 601 575956 
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W KM Andrzej Świder pisał o inwazji Gorzowskiej Telewizji Ka
blowej. Nigdy nie myślałam, że ta inwazja spadnie również na mnie, 
moich sąsiadów i na nasz blok. Ni z tego, ni z owego pewnego dnia 
jacyś ludzie zaczęli w naszym bloku hałasować, wiercić otwory i za
kładać kable. Zapytałam ich do czego te kable i kto im pozwolił je 
zakładać . Powiedzieli, że kable są do telewizji, a my mieszkańcy nie 
mamy nic do gadania, bo oni mają umowę z administracją na Krót
kiej, więc nasza zgoda jest niepotrzebna. A na telewizję musimy się 
zgo dzić, bo za rok i tak będą zdejmować anteny i kto się nie zgodzi 
na telewizję kablową, to żadnego programu nie będzie mógł oglą
dać . Jestem inwalidką I grupy i za telewizj ę nie płacę, wystarczy mi 
I i II program. Mam swoją antenę, którą założył mi syn, boję się, że 
jak odkręcą moją antenę, to żadnego programu nie będę mogła oglą
dać. Poza tym teraz nie płacę, a za kablową trzeba płacić. Robotnicy 
powiedzieli, że będzie lepiej, bo będę miała 34 programy, ale to do
bre dla młodych, znających język, mnie wystarczą dwa programy. 
Gdzie jest takie prawo żeby na siłę zmuszać człowieka do Telewizji 
Kablowej ? Może by pan Andrzej Świder się dowiedział i napisał czy 
ja będę musiała się na to zgodzić ? · 

Mieszkanka ulicy Ks. Skargi 
( nazwisko do wiadomości redakcji). 

P S. A ci robotnicy od Telewizji Kablowej to nabrudzili na schodach i 
nie posprzątali niby 34 programy oglądają a posprzątać po sobie nie 
umieją. 

• 
DYSKONT SPOlYWClY 
Niedawno otwarto w naszym mieście dwa duże sklepy spożywcze ! Bie

dronkę i Netto. W ich pobliżu można przeczytać wyjaśnienie ! Dyskont spo
żywczy. Jak o nauczycielka języka polskiego zainteresowałam się znaczeniem 
wyrazu dyskont, który wydał mi się obcy i niezrozumiały, niestety posiada
ne przeze mnie poradniki językowe nie odnotowują tego wyrazu. W Słowni
ku Wyrazów obcych PWN pod red. prof. Jana Tokarskiego czytamy jedynie 
: "dyskont p. dyskonto; dyskonto /wł. disconto/ hand. 

a) potrącenie przez bank pewnej części sumy nominalnej weksli, czeków, 
papierów wartościowych w wypadku ich skupu przed terminem płatności. 

b) procent od sumy weksla, który się potrąca przy nabyciu go przed ter
minem płatności" . Ale jaki to wszystko ma związek z jedzeniem, wszak skle
py te używają wyrażenia : dyskont spożywczy. Czekam, wraz z czytelnikami 
KM na wyjaśnienie od kierownictwa w /w placówek. A może te placówki to 
nie sklepy tylko markety? Lub jeszcze gorzej! Może te placówki to nie duże 
sklepy tylko super markety ? Wtedy wszystko byłoby w porządku, bo o ile 
słowo dyskont, kłóci się z polskim wyrazem sklep o tyle pasuje jak ulał do 
zapożyczonego słowa market. 

A jaki market taki dyskont ? 
A. Kuźmińska Świder 

PS.Nie wiem czy kierownicy tych placówek słyszeli o ustawie sejmowej doty
czącej ochrony języka polskiego : i zakazie umieszczanie w miejscach publicz
nych napisów zawierających wyrazy pochodzenia obcego ? Zapewniam więc, że 
taka ustawa istnieje, a jeżeli tak, to należałoby jej przestrzegać. AKŚ 

SENS USA/15 lat 

USA/15lat 

godz.18.00 WOJ. USA/15 lat 

Jnfortriacje;p 'repertuarze pod nr tet:' 741 29-41 wew. 688 

Dnia l O października br. w niemieckiej miejsco
wości Schwedt odbył się " 2 K.indertanzfestival ", 
do udziału w którym zaproszono pary taneczne z Gorzowa Wlkp. i Między
rzecza. W turnieju tym brało udział ok. 180 par m.in. z Poczdamu, Cottbus, 
Drezna, Frankfurtu i innych miast niemieckich. W jedenastoosobowym skła
dzie sędziowskim wystąpił również gorzowski sędzia - Grzegorz Depta. 

Podobnie jak w roku ubiegłym największe sukcesy odnotował gorzow
sko -międzyrzecki Klub Tańca Towarzyskiego " Fan Dance " p·rowadzony 
przez Annę i Grzegorza Deptów zdobywając 11 medali -5 złotych, 3 srebrne 
i 3 brązowe i odnotowując 20 miejsc finałowych. 

A oto wyniki par finałowych Klubu Tańca " Fan Dance ": 
Dzieci do lat 9 : 

M-ce I- Bartek Babicz Dominika Dawidowska 
Pary bezklasowe do lat 12: 

M-ce VI- Szymon Lubarski Anna Poterska 
Klasa E 12-13 lat tatice latynoamerykańskie : 

M-ce I- Maksymilian Piechanowski Kasia Nowak 
M-ce VI- Mateusz i Martyna Studzińscy 

Klasa E 12-13 lat tańce standardowe: 
M-ce III- Maksymilian Piechanowski Kasia Nowak 

Klasa E do 11 lat tańce LA : 
M-ce II- Artur Wiesiołek Agnieszka Krzyszowicz 
M-ce IV- Piotr Oganiaczyk Kasia Lukaszczuk 
M-ce V- Maciej Chandrysiak Ewelina Janczylik 

Klasa E do lllat tańce ST : 
M-ce III- Artur Wiesiołek Agnieszka Krzyszowicz 
M-ce IV- Piotr Oganiaczyk Kasia Lukaszczuk 
M-ce V- Mateusz Matuszewski Kamila Ignatowicz 
M-ce VI- Maciej Chandrysiak Ewelina Janczylik 
Klasa C i B rozgrywała turniej tylko w tańcach latynoamerykańskich. 

- Klasa C 12-13 lat: 
M-ce I- Miłosz Oganiaczyk Kaja Majgat 
M-ce II- Łukasz Miszon Martyna Raćko 

-Klasa C 14-15 lat: 
M-ce I - Piotr Sawicki Karolina Woły1liec 
M-ce III- Paweł Pakosz Małgosia Jóźwiak 
M-ce IV- Bartek Wołyniec Monika Gabryniewska 
M-ce V- Wiktor Kiciński Natalia Dawidowska 

-Klasa B 14-15 lat: 
M-ce II- Piotr Sawicki Karolina Wołyniec 
Dodatkową konkurencją był turniej jednego tańca - była nim polka. 
Zwycięzcami w polce zostali: Maciej Chandrysiak i Ewelina Janczy-

lik Gratulujemy tancerzom pomyślnego startu w turnieju i życzymy dobre
go sezonu tanecznego 1998/99. 

Dyrektor MOKSiR mgr Jolanta Pacholak Stryczek 

W LISTOPADZIE KINO "ŚWIT" 
W MIĘDZYRZECZU ZAPRASZA · 

godz. 17.00 
godz. 19.00 

godz. 17.00 
godz. 19.00 

godz. 17.00 
godz. 19.00 

godz. 17.00 

godz. 19.00 

05- 08. 11. 98 
"KOD MERKURY" USA l 15 lat 
"SZEŚĆ DNI, SIEDEM NOCY" USA l 15 lat 

12- 15. 11. 98 
"Z ARCHIWUM X" USA l 15 lat 

"CIEMNA STRONA WENUS" POLSKA / 18lat 
19- 22. 11.98 

"SZEREGOWIEC RYAN" 
"SZEREGOWIEC RYAN" 

26- 29. 11. 98 

USA l 15lat 
USA /15lat 

"MORTAL COMBAT 2"- Unicestwienie 

"BIG LEBOWSKI" 
/Nowy film twórców "Fargo:/ 

USA l 12lat 
USA l 15lat 

1 

W MIESIĄCU LISTOPADZIE 
MOKSiR ZAPRASZA : 

08. 11. 98 
godz. 18.00 Sala Wystaw Domu Kultury Wernisaż i wystawa 

prac plastycznych Anny ł.awrynowicz 
11. 11. 98 

godz. 17.00 Sala widowiskowa Domu Kultury Koncert z okazji 
80 Rocznicy Odzyskania Niepodległości 
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15 LAT l CZARNY KOT 
15 lat w życiu człowieka to dużo . 
15 lat w twórczości plastyka to czas wyboru drogi twórczej i do

skonalenia warsztatu. 
Na przełomie września i października mogliśmy prześledzić roz

wój twórczości malarskiej pana Zygfryda Sokołowskiego. W salce 
wystawowej MDK zostały zgromadzone wszystkie obrazy. Wiele z 
nich wypożyczono od aktualnych właścicieli. Świadczy to niewątpli
wie o powodzeniu artysty. Tematyka i formaty prac są bardzo zróż
nicowane. Od maleńkich portrecików rozmaitych ptasząt poprzez 
por trety do dużych pejzaży. Świadczą o talencie, malarskiej pasji i 
miłości przyrody. Stylistycznie prace nie są jednorodne, co wynika z 
inspiracji sławnymi obrazami i być może chęcią sprawdzenia się w 
różnych technikach. Mamy więc i akademizm i impresjonizm. Nie 
zawsze jest to proste kopiowanie. Bywają obrazy z osobistym ko
mentarzem. Takim przykładem jest nawiązan ie do obrazu Chełmoń
skiego, gdzie w tle za leżącą dziewczyną patrząca, w niebo siedzi 
czarny kot. Zgromadzone prace należą do takich, które lubimy mieć 
w swoim otoczeniu . Dają relaks i obraz przyjaznej rzeczywistości. 

W. M. 

SpRzEdAM dziAli<~ o pow. 4 2 M2 pod dwA 
GARAŻE lub iNNĄ dziAłAlNość w CENTRUM MiĘdzyRZECZA 

TElEfoN GRZECZNościowy: 741 20 24 

W celu ułatwienia sprawy zamieszczania ogłoszeń i reklam w 
naszym pi~,rnie. zamieszczamy poniżej druk, na którym prosimy 
składa:C Jch treść, Druk p1ożna wyciąć ż pisma lub ?trzymać ~· 

' Mięc1zyrzxckim Domu J:(~Itury. J edn'9cześnie przypominamy, . że 
wszelkie należności prosfmy regulować w Banku SpÓłdzielczym 

' konto: 83670000-72586-27003-1, a nie w siedzibie redakcj i. 
~:. " Zleceni.a na ogłoszenia prosimy składać do 20 dnia każdegq . 

l''iniesi ąća , 't'ep nin ten ~e względów wydawniczych ··•·~·~·~· może być 
~:\przekrocżony~·Dziękujemy za zrozumienie i zapras#rńY do korzy-
r·s l:ania z ri~~,fYCh łamóW'.· >. ' ., Redakcja . 

i. .. . . ''\ 
~s .... ----·- .- ... - ·-----·------ .. 
1}~~~· ~., ~iędzyrze~z, l 
ł l 
f ~ 
i l 
f:+< .l 
c ZLECENIE l L.. l 
f l 
l 1 
( ; l 
~~;:.. Treść ogloszenia...... .... ........... .. .. .... .. ................... .. .... ........ .... .. .... ........ ...... ........ l 

~ l 
l l f ............... ....... ............................................... ..... ................................ .................. l 
lir· .. ... ... ............ .. ................. ... .... ........ .................................. .. ............ ........................... l 
~~ l 
~ l 
( Zobowiązuję s i ę do uiszczenia opiaty za w/w ogloszenie w ci ągu 7 dni od dnia l 
! \ otrzymania rachunku. •.. ·. l 
l•if> :'j~dp~~ ·;·,~~~~~~~~~-~y" ""' } l 
1.10'.-.--- --- .-..<·-----------_; .. 

Komputerowe przepisywanie: 
tekstów, instrukcji, prac doktoranckich, magisterskich, dyplomo
wych (również: rysunki, schematy, tabele, zdjęcia, wykresy) . Szyb
kie terminy! Zniżki dla młodzieży szkolnej. 

Studio Komputerowe "SCAN" 
Międzyrzecz, ul. Świerczewskiego 23 

Tel. 741 2 0 2 4 

Ośrodek Szkoleniowy MARGO 
Międzyrzecz ul. Świerczewskiego 23 

Tel. 74 1 20-2 4 
Zaprasza na kursy w m -cu lis topadzie 
- BHP dla właścicieli firm, osób kieruj ących pracownikami, pra
cowników administracji i robotników na szkolenia podstawowe i 
okresowe 
- Kierowcą wózków o napędzie akumulatorowym i spalinowym 
- Obsługi komputera IBM i programów od podstaw 
-Obsługi programów SUBIEKT, RACHMISTRZ, EXCEL, WO RD, 
NC, TAG 
-Obsługi kas fiskalnych 
- Inne: obsługi ko tłów co, autoklawów, pomp, sprężarek, stacji 
uzdatniania wody. 

Zapisy do 10 lis topada w godz. 8 -16. 
Ośrodek prowadzi również szkolenia w zakładach pracy. 
Ośrodek prowadzi szkolenia indywidualne w zakresie obsługi 
komputera i wybranych programów. 

~c~: .. 
Było piękn e październikowe popołudnie ... Tak zwykle rozpo

czynaj ą s i ę bajki. Dla uczniów pierwszych klas Szkoły Poclstawo
wej nr l im. Kornela Makuszyńskiego oraz dzieci ze szkół z Kał
ska i Gorzycy rozpoczął się nowy rozdział w życiu- czas nauki w 
naszej szkole. 

15 października o godz. 16-tej uczniowie zostali powitani na dzie
dzińcu zamkowym. Przybyli na uroczystość pasowania na ucznia, 
która została przygotowana na wzór ceremoniału rycerskiego przez 
samorząd szkolny z jego opiekunką p. Marią Słomianą . 
Najmłodsi przybyli na dziedziniec ze swoimi ukochanymi paniami 

pod troskliwą opieką starszych r ycerzy - uczniów klas VIII. Cere
moni ał obserwowali z c iekawością, a czasem z łezką w oku, rodzice 
maluchów oraz zebrani gapie. 

Mistrz ceremonii, pani dyrektor J o łan ta Lubaczewska, po ko
lei i z osobna pasowała każdego z pierwszaków na ucznia, posługu
j ąc s ię ogromnym ołówkiem . Pasowany otrzymał dyplom pamiątko
wy oraz tarczę szkolną . 
Oprawę artystyczną uroczystości stanowił występ chóru szkolne

go, pod opieką p. Iwony Skwarnej oraz przebojowo wykonany blu
es szkolny. Mali żacy byli zaskoczeni pokazem sztucznych ogni przy
gotowanym przez starszych kolegów. 
Występowali także pier wszacy, a na osłodę niekiedy ciężkiego 

życi a żaka otrzymali torbę słodyczy. Zadowoleni, radośni, j u ż praw
dziwi uczniowie ,,Jedynki" udali s ię do swoich domów. 

Zespół redakcyjny SP l 

* * * 
Z okazji Dnia Edukacji Nar odowej 14 października br. w Gorzowie 

z rąk wicewojewody M. Jabłońskiego odebrały odznaczenia prezy
denta za szczególne osiągn ięc i a w procesie dydaktyczno-wychowaw
czym nauczycielki Szko ły Poclstawowej Nr l w Międzyrzeczu : 

p . mgr Janina Makarewicz- Złoty Krzyż Zasługi, 
p. mgr Dorota Deorowicz, mgr Jolanta Glura i mgr Alina 

Ignatowicz - Brązowe Krzyże Zasługi. 
Serclecznie gratulujemy. 

Zespół Redakcyjny SP l 
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Biegaj razem z nami 
W Warszawie odbył się jubileuszowy 20Maraton Warszawski. Na 

starcie stanęło ponas 1150 zawodników, wśród nich 8 biegaczy z 
Międzyrzecza. Organizatorzy dwoili się i troili, by impreza odbyła 
się bez żadnych zakłóceń . Cóż z tego, skoro psikusa sprawiła pogo
da. Zimno i deszcz zniechęciły miłośników biegania. I ednak biega
cze z Międzyrzecza okazali się odporni na zimno i deszcz, gdyż do 
mety dotarli w komplecie. Jednym z bohaterów maratonu okazał 
się międzyrzeczaninAndrzej Frabiński, który jest jedynym lubu
szaninem wśród 30 biegaczy w kraju, którzy pokonali wszystkie (20 
) Maratony Warszawskie. Otrzymał on w nagrodę pamiątkową sta
tuetkę z wygrawerowanym nazwiskiem, a dekoracji dokonywały sła
wy polskiej lekkoatletyki : l. Szewińska, ]. Mulak. Silną wolę po
kazali także inni biegacze, a w szczególności debiutan ci, któ
rzy dystans 42 km i 195 m. pokonali w dobrej formie, a d o
tyczy to Ewy Łagody, Zbyszka Kolisa, Marcina Łęckiego i Grzego
rza Czekałowskiego. Ponadto bieg ukończyli Krzysztof Kochan, Bro
nisław Kalisz i I ózef Matysiak. 

K. Kocban 

WYKAZ OSÓB Z MIĘDZ\'RZECZA, KTÓRZY UCZESTNICZVLI 
W "MARATON~:E WARSZAWSKIM." I-XX 

LP. NAZWISKO 
I IMIĘ 

NAJLEpszy 
u zysKANY WYNIK 

NR MARATONU IWŚĆ STARTÓW W MW 

l. Kocban Krzvsztof 
2. Gosek Józef; 
3. " Kóiis Zbigniewi 
4. Malinowski Tadeusz 
5. Kubiak Andrzej, 
6. Strzelczyk Roman 
7. ·Paczkowski Piotr 
8. ~al.isz B~onisław 
9. ,cSietniński Roman 
10. Wasienko Piotr 
11. Odoliński Stanisław 
12. Matysiak Józef 
13. Ęr~})iński Andrzej 
14. Xeź€r,nicki Rys-zard 
15. Czekalowski Grz~gbrz 
16. Drozdrzyński Tadeusz 
17. Czyż Bogdan 
18. A4,g~zejewski Zbigniew 
19. Nósai Tadeusz , ' 
20. Lagoda Ewa 
21. Świder Tadeusz 
22. Lęcki Marcfu 
23. Wiłszyło Małgorzata 

2:45,30 
,2:46,56 
2:50,19 
2:53,56 
2:59,36 
3:02,07 
3:21,35 
3:24,58 
3:29,34 
3:30,44 
3:30,45 
3:46,26 
3:47,47 
3:50,11 
3:56,16 
3:58,28 
3:58,41 
4:00,54 

-A:03,13 
4:09,16 
4:13,08 
4: 17,30 
4:19,34 

Gmina Międzyrzecz organizuje 
zbiórkę sprzętu gospodarstwa 
domowego w celu urządzenia 

3-pokojowego mieszkania 
dla rodziny z Kazachstanu. 

Osoby chcące przekazać nieodpłatnie 
meble, sprzęt itp. proszone są o kontakt 
telefoniczny: 7 41-28-46 wew. 50 

Urząd zapewnia transport. 

XVIII/961:" 
l/79r 
:XX/98r 
III/8lr 
XII/90r 
Vlll/86r 
VII/85r 
V/83r 
IV/82r 
IX/87r 
VII/85r 
XX/98r 
IX/87r 
XII/90r 
:XX/98r 
VII/85r 
IV/82r 
IX/87r 
XVI/94r 
XX/98r 
VI/94r 
XX/98r 
V/83r 

2 
2 
l 
7 
l 
6 
3 
6 
l 
l 
3 
l 
20 
2 
l 
2 
2 
l 
l 
l 
5 
l 
l 
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PIŁKANOŻNA 

Zbliża się koniec pierwszej rundy sezonu piłkarskiego, a kibice nie mogą 
powiedzieć nic dobrego o grze piłkarzy Orła-Sparty. Czwartoligowcy po 13 
meczach zajmują 13 miejsce w tabeli z dorobkiem 13 zdobytych punktów. Sto
sunek bramek też nie wygląda ładnie. Przy zdobytych 15 golach stracono ich 
28. Doszły jeszcze 3 bramki za walkower ze Swarzędzem. Na taką sytuację 
złożyło się wiele przyczyn. Uważam, że do najważniejszych należy brak opera
tywnego Zarządu Klubu. Poprzedni prezes L. Rojek złożył rezygnację, pozo

' stawiając klub w sytuacji nie do pozazdroszczenia. Pełniący obowiązki prezesa 
·R. Grek nieosiągalny jest dla zawodników, kibiców oraz innych członków za
r rządu . Dla większości kibiców najważniejszą sprawą na dzisiaj jest wybór no
wych władz klubu. Dają temu dowód w czasie meczów w rozmowach z obecny-
• mi członkami zarządu. Nie wiem co stoi na przeszkodzie żeby takie zebranie 
,zostało zwołane przez członków obecnych władz klubu. Czyżby tym panom 
;było tak dobrze ? To samo dotyczy komisji rewizyjnej. Zebranie może być zwo
!łane przez 50% członków klubu. Jest tylko mały problem, czy w klubie Orzeł
.Sparta Międzyrzecz są członkowie w rozumieniu obowiązującego statutu. Dru-
1gą istotną przyczyną słabej gry jest zbyt częste zmienianie trenerów. Powodów 
J ego trudno dociec. Trenerzy niby odchodzą sami, ale podtekstów tego jest 
\wiele. Na pewno powodem odejścia trenerów jest zła współpraca z zarządem, 
'~na pewno gra kilku starszych zawodników przeciw szkoleniowcowi. Jest to 
lmocny zarzut, ale usłyszałem to w rozmowach z byłymi już trenerami pierw
lszego zespołu. Kolejnym powodem taltiej postawy drużyny jest brak frekwen-

l
cji zawodników na treningach. Po 15 minutach meczu wyraźnie widać, którzy 
piłkarze nadają się do zmiany.Tylko nie ma ich kto zastąpić. Od dawna byłem i 
~estem zwolennikiem gry młodych zawodników. Jednak ich sportowa postawa 
lna boisku nie predysponuje do gry w czwartej lidze. Nie wspomnę, że zacho
wanie młodych jako gwiazd międzyrzeckiej piłki nożnej jest co najmniej śmiesz
lne. Dopóki ci 1nlodzi ludzie nie zrozumieją , że są na razie piłkarskimi miernota
lmi i bez wytężonej pracy na treningach nie będą lepsi, trenerzy powinni dać 
sobie z nimi spokój. Może najmniejszy problem jest z kibicami, ale nasi piłka
lrze nie wiedzą, gdzie grają. W Międzyrzeczu brak kibicowania. Na boiskach 
!rywali też nikt im nie kibicuje, a zawodnicy prócz tego, że chcą osiągnąć zna
,czące wyniki, chcą też być dostrzeżeni przez kibiców. Kolejny już raz zwracam 
, uwagę na brak pracy z młodzieżą. Nie chodzi o całkowity brak, ale o niewłaści
IWą pracę. Nasze miasto na mapie piłkarskiego województwa gorzowskiego nie 
:istnieje. Na tej mapie prócz Gorzowa widać Przytoczną, Zemsko i wiele wiosek 
Podejrzewam, że w Międzyrzeczu też są potencjalni następcy Lubańskiego, 
Dejny czy Bońka. Tylko jeśli dziesięciolatkowi wpaja się taktykę gry nie widząc 
~ego predyspozycji do takiej lub innej gry to nie może być inaczej jak jest. Przed 
!szkoleniowcami wszystkich drużyn stoi wiele pracy. Pole do działaniajest ogrom
In e i bardzo dużo od nich samych zależy jak oceniać się będzie trenerów w 
JSezonie 1998/99. Do końca pierwszej rundy pozostały jeszcze cztery kolejki, 
!czyli do zdobycia jest 12 punktów. Od zawodników zależy ile punktów po stro-

~ 
zysków będzie na koncie Orła-Sparty. Z drużyn występujących w razgryw

ch klasy A na pochwałę zasługuje drużyna Interu Nietoperek Prezentując 
ą grę jak dotychczas można być pewnym, że drużyna In teru na takim miej

~cu zakończy rozgrywki. Tej sympatycznej drużynie życzy tego wielu Między
rzeczan. Rezerwy Orła-Sparty prezentują się przyzwoicie, chociaż przed sezo
lnem apetyty były większe. Piłkarze Asa Pieski też spisują się poniżej oczelti
lwań ich samych. Jezcze jest dużo czasu, aby polepszyć pozycję w tabeli. 

JAN WIŚNIEWSKI 

SIATKÓWKA 
Udanie rozpoczęli sezon siatkarze międzyrzeckiego Orła. Kibice z nie

cierpliwością oczekiwali pierwszego meczu. Z szeregów zarządu dochodzi
ły w miarę optymistyczne wieści. Jednak nie zawsze kibice podzielają opty
mizm działaczy. Kibice zastanawiali się jak to będzie bez czołowego bom
bardiera z ubiegłego sezonu Eryka Matuszaka. Rzeczywistość okazała się 
bardziej różowa niż można było przypuszczać. Ciekawe było jak do sezonu 
zespół przygotuje nowy trener Janusz Malinowski. Obydwa mecze z Astrą 
Ustronie Morskie pokazały, że kolektywna gra całej drużyny daje większe 
efekty niż jedna czy dwie gwiazdy w drużynie. Przecież w drużynie Astry 
grał juz wspomniany Matuszak Kilka jego ataków przeszło przez blok na
szych Orłów, ale zablokowane ataki sprawiły naszym siatkarzom, a szcze
gólnie kapitanowi Krzysztofowi Dobkowi wiele satysfakcji. Zresztą nie spo
sób pominąć wszystkich zawodników. Nie było słabych punktów. Nie było 
też siatkarza, który wyróżniałby się znacznie ponad innych. W pierwszym 
meczu oprócz Dobka grali: Jerzy Boguta, Andrzej Barański, Wojciech 
Rędziak, Michał Ozimiński, Mariusz Wójcik, Maciej Osłaszewski i 
Marcin Karbowiak. Od następnych meczów szansę gry będą mieli następ
ni zawodnicy: Marcin Stube, Łukasz Błotnicki i Piotr Skonieczny. Z 
nowych zawodników nazwisko Ozimiński znane jest dobrze. Jest to brat 
grającego przez kilka lat w Orle Marcina Ozimińskiego. Michał trafił do 
Orła na rok z gorzowskiego Stilonu. Pozostali to studenci Instytutu Wycho
wania Fizycznego w Gorzowie. Nie sposób zapomnieć o jeszcze jednym za
wodniku w drużynie Orła. Tym zawodnikiem jest międzyrzecka publicz
ność. Po raz nie wiadomo którykibice naszego drugoligowca dali pokaz jak 
należy dopingowac swoim pupilom. Jeszcze jedna rzecz jest godna odnoto
wania. Na niedzielnym meczu widzieliśmy w czasie wykonywania swojej 
pracy przedstawicieli Telewizji Pozna1'1, gorzowskiej telewizji Vigor, Radia 
Zachód, Radia Gorzów i dziennikarzy prasy. Już w niedzielę nagrania tezo
baczyliśmy w telewizji mecz rozgrywany na parkiecie w Międzyrzeczu . W 
telewizji można było widzieć zawodników Orła jeszcze w poniedziałek i wto
rek Radio też przez cztery dni mówiło o sportowcach z Międzyrzecza. Pra
sa łącznie z centralną chwaliły postawę siatkarzy w meczu. Piszę to, żeby 
nowe władze miasta zrozumiały, że promocja Międzyrzecza przez sportow
ców, a zwłaszcza siatkarzy jest znaczna. Powracając jeszcze do oceny gry 
naszych siatkarzy w pierwszym dwumeczu. Dało się zauważyć, że nowy 
trener Janusz Malinowski przygotował drużynę do sezonu dobrze . Kilka 
zagrań, które raz przynosiły punkty były powtarzane parokrotnie z dobrym 
skutkiem co znaczy, że nie ma w grze przypadkowości. Kolejne mecze da
dzą nam odpowiedź czy to przeciwnik był tak słaby, czy nasi siatkarze tak 
dobrzy. W każdym razie kierownictwo klubu uważa, że Orzeł będzie czoło
wą drużyną w tych rozgrywkach. Ciężko będzie grać z takimi drużynami 
jak AZS PW Warszawa, Bzurą Ozorków czy Chemikiem Bydgoszcz. Pozo
stałe drużyny są w zasięgu możliwości naszych siatkarzy, co nie znaczy, ze 
wymienione na wstępie drużyny nie napotkają w Orle godnego rywala. Koń
cowe wyniki znane będą na koniec marca. Już w listopadzie dryżyna Orła 
gościć będzie zespoły 7.i 8.11 Centbet Olsztyn, 21.i 22.11 Chemika Byd
goszcz. Wyjazdowe mecze w listopadzie to 14.i 15.11 AZS PW Warszawa 
oraz 28.i 29.11 Bzura Ozorków. Życząc wszystkiego najlepszego siatkarzom, 
w imieniu zarządu klubu i samych siatkarzy zapraszam kibiców na kolejne 
mecze. 

Jan Wiśniewski 
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ZAPISY l INFORMACJE CODZIENNIE 
W BIURZE FIRMY w godz. 8 .00-16.00 
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SKLEP WIELOBRANŻOWY 
:, 

.......,~~ 
ul. Konstytucji 3 -go Maja 

66·300 Międzyrzecz teł. 7420603 

W OFERCIE: 
• Kwiaty doniczkowe i bal
konowe • wieńce • bukiety 
z kwiatów sztucznych • 
doniczki • osłonki • koryt-

f ka (z" ceramiki i tworzyw 
., sztucznych) • kwietniki • 
upominki • świeczki • arty-

1 kuły świąteczne i ozdoby • 

nasiona • cebulki • kłącza • 
krzewy • drzewka i roz-sady 
• nawozy • środki ochrony 
ro ś l in • narz ędz i a 

~ ogrodn icze • węże i zra
szacze • konewki • folia • 
poplony • sadzeniaki • 
dymka ... 

PRZEDSIĘBIORSTWO TECHNIKI INSTALACY.JNEJ 
c 

n4D0Ln ~ ANDI\IEJ FI\ABINSKI 

66-300 Międzyrzecz 
POL ul. Młyńska 20 

(tel. / fax 095/741-24- 50 , tel. 090/61-66 - 2 0) 

PROJEKTOWANIE • WYKONAWSTWO • DORADZTWO TECHNICZNE 
* lnstacje grzewcze, sanitarne 

i gazowe 
* Ekologiczne i energooszczędne 
źródła ciepła 

* Instalacje i urządzenia wentylacyjne 
* Sprzedaż materiałów instalacyjnych 
* Serwis techniczny kotłowni 

olejowych i gazowych 
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DYSTRYBUCJA GAZU BUTLOWEGO, 

AUTOGAZ, MYJNIA SAMOCHODOWA, 

SKLEP FIRMOWY (KUCHENKI , PIECE, 
CZĘŚC I DO URZĄDZEŃ GAZOWYCH) 

Międzyrzecz, ui.Chrobrego 30 

UWAGA CHŁOPY! ... BABY ZRESZTĄ TEŻ! 

JUŻ 1500 POZYCJI OFERUJE: 

--;l---

MAJSTER 
SKLEP ELEKTROTECHNICZNY 

•!• żarów ki , świetlówki 

•!• wtyczki, wyłączniki 

•!• przewody, przedłużacze 

•!• bezpieczniki , części AGO 

•!• lampy, halogeny 

•!• latarki , baterie 

•!• mierniki , wkrętaki 

•!• lutownice, wiertarki 

•!• odkurzacze, roboty 

~ •!• różne przydatne "p i erdołki" 

~ 
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TOMASZ BARANOWSKI ZAPRASZA: 
66-300 MIĘDZYRZECZ, OS.CENTRUM 3 

(rl r~ wny "ELOOM") 

tr 742-15-15 vo ~ ~ 
l ~ ~i ~~ 

o~ ~ ... ----

kAMIENIA~S Wl 
Firma Judek 

66-300 Międzyrzecz 

ul. Rzemieślnicza 2 
te l. (0-95) 7 41-1 8-92 

Wykonuje~y 

-nagrobki 
-grobowce rodzinne 

\ 

- parapety, okładziny schodowe 
-kominki l 
Do produkcji wykorzystujemy granity, 

marmury krajowe i importowane 
o szerokiej kolorystyce. 

Solidność , terminowość , 
niepowta~zalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

Firma Usługowo Handlowa 
Edward Krajcer 

Międzyrzecz, Os. Centrum 140/3 
tel. 7421551,7412936, kom. 090652186 

AUTORVZOWANY PRZEDSTAWICIEL FIRMY 

Vaillanł ' 
:KOTŁOWNIE OLEJOWE l GAZOWE 

- INSTALACJE C.O. Z MIEDZI l POLIPROPYLENU 

-INSTALACJE WODOCIĄGOWE l KANALIZACYJNE 
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